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Cz pierwsza.

(^ Ezecz o goskach.

Goski dziel si na samogoski i na spógoski;\
w obcych jzykaci przytaczaj si jeszcze i dwu gos ki. \

Samog^oska jest czystym brzmieniem krtanio-
wym, ugjtym w naczyniach mownych; np. a, e, % o, u,

— ^ . Samogoska jest podstaw zgoski.

Spó§;'oska jestto szelest, cz^^to sam, np. s, cJi, /,— ^, k, p^ czy z przygosem krtaniowym, np. r, z, h, tv . .
.

,

wydany zapomoc ruchomych narzdzi mownych przy nieru-

chomych. Spógoska sama nigdy zgoski stanowi nie moe.
adna spógoska sama jedna zabrzmie w mowie nie moe,

ale si opiera na jakiej samogosce lub dwugosce; np. ry-6a,

l^fazwy liter samogoshowych wymawiaj si samym brzmie-

niem samogoski; np. d, e, ^, o, u. **) Nazwy za liter spó-
gloshowyck przy pomocy samogosek wymawiamy; np. te^ es, ha, wu.

Dwugoska jestto niby ^gioska z dwu s^ogosek zwarta,

z których w wymowie nam najzwyklejszej pierwsza waciw jest

samogosk, druga, podobnie jakby spógoska, na niej si opiera
;

np. atf, eu^ e^, o^, u^'.

Nie cirpi jzyk polski dwuglosek w swojskich, chyba tylko

w obcych lub naladowanych wyrazach; np. Aiistrgja^ misaic^e^
hauka^ 'Europa, eufonija.

W jzyku polskim mamy 45 gosek, a mianowicie 10

samogosek a 35 spógosek.

*) Nieogldnemu na cise wyraenia si potrzebn bywa gadanina, zby-

teczna bystrym mylicielom. Rzekem : W mowie, t. j. kiedy hidzie móiuig
wtedy adna spógoska sama jedna nie zabrzmi bez oparcia si na jak samo-
gosk ; bo gdy np. powiem : z Bogiem, to tutaj spógoska z, cho osobno na-

pisana, jednak opiera si razem z B na samogosce o. — Tym atoli nie

twierdz, eby spógosek nie mona wymawia hez samogosek, jakto niedawno
uczono, i jeszcze gdzieniegdzie ucz. Spógoski bowiem trwae bez samo-
gosek tak dugo moesz wymawia, póki ci si podoba, podobnie jak samo-
goski ; chwilowe za szelesty chyba tylko bardzo sabego y po sobie wy-

magaj. Na tym opiera si wyborna metoda uczenia czyta bez sylabizowania.

**) Przeto y nie nazywaj w jzyku polskim ipsylonem, ale waciwym mu
pojedynczym brzmieniem, jakie sycha w sowach: ty, syn, po odtrceniu
spógosek.



o SAMOGOSKACH.
EOZGLD SAMOGOSEK.

Pragosem samogloshoioym (t)o!aHfd^er Urlaut) jest pene i

'wane brzmiene a.

Praglos wpada w dwie ostatecznoci, w ostateczn cienko
midzy' kocem jzyka a podniebieniem, tj. i (podniebienne), i w
ostateczn grubo midzy wargami, tj. u (wargowe); std samo-

i

(jloshi pierwiastkowe (iirf]3rungncf;c 33o!a(e) a<C Te znajduj si
we wszystkich jzykach, a w wielu tylko te. u

Ze zlewu pragosu a ze skrajnymi : i, w, powstay samogoshi
e i

rodkujce (50^ittebo!ale) : e, o, w takim adzie: a<C Te stanowi
o II

poczet samogoselc zasadniczyclr ((^ritnbi)o!a(e), albowiem z jich

modyfikacyj powstay jinne.

Niektóre jzyki (niemiecki, angielski, frauciizki, rosyjski) maj jeszcze

samogoshi porednie (3rt)ifc^eiil^o!aIc), których brzmienie jest pochyleniem
jednej pierwiastkowej ku drugiej ssiedniej. Takie byo dawne polskie d pochy-
lone ku o; utrzymuje si ono dotd w wymowie mazurskiej : np. pdn^ md)n,

paw' , hrzmi nihy 29^n, iiii., p%tv'; podobnie w grubej uiemiecczynie brzmi I;at

jak hot. Takie byo kiedy polskie ó pochylone ku zo; a podobnie e pochy-
lone ku i lub 1/, i brzmiao jak dzi francuzkie e (np. ete lato). Do pochylo-

nych nale niemieckie ci, b, ii, a rosyjskie o (np. po ros. vtarov%^ po rus. vto-

roJio (wtórego.) Jzyk nowopolski pimienny popozbywa si taliich chwiej-
cych si brzmie pochylonych, przegosiwszy je w najpov/zecliniejszej naru-
doioej v/ymowie na pierwiastJcotce i, a, u, tak, e d Ijrzmi ju wyranie jak
praglos a, — ó jak skrajne u, — - e jak skrajne i lub y; np. dawne: jjdw,

Bóg, jesz, perz, wymawia si czysto jak: pan, Bug, jisz, pyrz (nie: jesz, perz)

;

ale w pisowni zachowuje si kreska nad ó, e, gdy pochodz od o, e. Otó :

Mamy samogoski dwojakie: pierwiastkowe i, a, u;

i pocliodne: e, o, — tudzie: «/, — e, o, — , .
Grube gardowe y jest zgrubieniem cienkiego ' podnie-

biennego i ; rozrónia te dobrze obie te samogoski w wy-

mowie naley
;

np. hyc, py, trafy, ^vyj^ akomy, tany,

a: hic, pil.^ trafi, tvij^ akomi, tani.

Przegoszone : e, wymawia si jak y lub i, a przego-

szone o wymawia si jak u;
np. : grzech, chleba zUj, lej, rzeka, — Bóg, który,

wymów': grsycli, chlih, slyj, lij, r.zyka, — Bug., ktury,

nie: grzech, chleb, zej, lej^ rzeka., — Bog., który.

Nosowe czyli nosówki: , , wymawiaj si jak: e, o,

przez nos np. ld^ k.
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YWOT SAMOGOSEK W MOWIE.

ywotny ruch samogosek odbywa si cisym adem podug praw j-
zyka w ukadzie :

i skrajne
e (e)

Pragos a y
o (ó)

u skrajne

ZMIANY SAMOGOSEK.

ZMIANY NADZWYCZAJNE.

Pragos a klnie czasem w skrajne : u, i; iip. clmiara,

chmura ;
hr^ka^ kruk (po kasziibskii kraJc) ; napmva (tu

jest pierwotne a w zgosce pa) pij; zamiast pa^ mó-

wimy pani.

Samogoska y jest zastpc pierwiastkow3^ch : n, u, i, sabszym
iii a, u, a silniejszym ni ^; n. p. l%k-n^ ijkac, hk-a (tu sa-

mogoska zaniemiala w zgosce l^k) ; rudy, rydz, Ddza ; cer. iti

stpo. i biaorus. iya, rus. &^tij, npol. j.
Samogosld: o, e, bywaj take zastpcami pierwiastkowych:

np. lit. sakai-as., pol. sokó; lit. tnrha lub ^erha, pol. torba; lit.

7nnu miel, pol. meU; lit. hiilus., pol. ^v6i; lit. nigej (por. Ru-
gija^ wyspa) yto, stpoL re^, rany ; lit. viina., pol. wena.

ZMIANY ZWYCZAJNE.
Stopniowanie samogosek.

W przyrodzonych jzykowi polskiemu zmianach samogoski
stopniuj si, tj. albo klsn i sabn w brzmieniu, albo si wzma-
gaj i potguj.

Jest tedy stopniowanie ujemne (negatywne) i dodatne (pozytywne).

Kada samogoska pierwiastkowa: a, ii, i, sabnie i potguje
si rozlicznie.

Najniszym stopniem zesabienia kadej samogoski jest

iuiotkie e, nim ona cakiem zaniemieje; np.

lit. sRpn-as (sen) pol. snchg stpol. daci

pol. sG-n (p wypado) secM
s^-nu s chnie npol. da.,

Silniejsze s samogoski przegoszone (ó, ) nad jich pierwotne

o, e), albowiem jich brzmienia: u^i(y)^ nale do pierwiastkowych;
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np. trzoda trzód (wym. trznd)^ grzeje grzej (wym. grzyj)^ wiedz
wiedz wiem (wym. widz, tvim). *)

Przegaszanie samogosek: o, e, naley do wspólnych przymio-

tów jzyków Polakó^v, Rusinótu i Czechów.
Skr. w Wedach: b'ag-as, pol. Bóg Boga, czes. Buh BoJia, rus. Bih

Boha. Polak, Czech i Rusin t samogosk o, tamci na u, ten na i za w,
przeciwnie cer. Bog\ serb. Bog, ros. £o^. — Cer. jam\ serb. «jew?, ros. jem,
pol. jem (wym. Jm nie jem), rus. j«w, czes. j*m; cer., serb. i ros. nieg, pol.

nieg (wym. n«^ nie nieg), czes. sn*^, rus. w^7^.

Litwini radzi wymawiaj : hrólow, panów . . . bieda, chleb . .

.

(za: hróluw^ panutu, bida^ chlih); jestto wpyw jzyka litewskiego,

a w nowszym czasie rosyjskiego, w których nie ma samogosek
przegoszonych o, e', tylko otwarte o, e.

Najwyszymi potgami kadej pierwiastkowej s:
aj, aw, i staropolskie a nosowe (za : an am, uyte) ; np.

aj, uj, oj ....
I

aw, UW, ow . . . I a nosowe (, )

dsi-: (iaj, daje Ida-: dnw-d
Jcii-c: Mj, Jittje stp.i:>'?u-(? (pyn): j)^aw
pi- : M-jjaj-a, pij\pi~ : na-psiW-aó

zam. bijaiits: bijc;

rus. buty (by) : bd
Galind a goldziki.

A. — Zesabianie

samogosek pierwiastkowych :• a, u, i.

L a sabnie na: y, o, e, i niemieje; np*

tar

:

tyra, tor, terlica, tTze, tT
Mówi dwojako: mocnij ftjaWk i sabij fijoieJc; Albrecht po

stpol. Olbracht; brama^ stsaw. brana., zpol. brona.
W zgoskach: ra, a^ kiedy po spógoskach nastpnj, pierwotne sa-

wiaskie a zwykle zesablo w polskim i ruskim na o; np. cer. Tcrawa, sama,
serb. czes. Jcrawa, slama, po pol. kroiua, soma, po rus. korowa, sooma.

A na odwrót, sabsza si wzmaga; np. Serb (nad Du-
najem i Moraw) a Sorab lub Syrb (nad ab i Sa);
toczy tsicza ; robi rabia ; mog pomsigam ; uomek a uisime

*) Zaniedbywa tedy kreskowania samogoski e, jak to lubi niektórzy

osobliwie lwowscy pisarze, i wymawia je jak e otwarte (zamiast, jak y/i), jest

grzechem przeciw jzykowi polskiemu, bo toznaczy psu jego zalet, osabiajc
silniejsze brzmienie. Tak jinne narody sawiaskie posabiy z czasem brzmie-

nia, czego teraz auj zbyt póno.



Prawo na ó.

Sabsze o wzmaga si na ó (wym. u)^ kiedy si na nim

oprze spógoska saba, gibka nienosowa (r, rz, — l^ I — j)

lub sUha i gibka] np. woda wód. wozi wozy wóz, góg,
bób, rów, — wór, otwórz, wó, ból, dwój-ka, — dóbr, wióz

Stsaw. gad', grad', pol. gód godu, gród grodu, rus. liood, Jiorod.

II. U sabnie na. y, c? i niemieje; np.

duch: dycha, dech, t'chu. —
Porównaj : sucha a sycha, sysze; kukurudza i kukury-

dza; przegub a przegiba (i za y).

I odwrotnie y wzmaga si na u; np. ty: tuczy, tuk; zpol.

pioyn, npol. pioun.

Grube y jest najzwyklejszym zastpc pierwiastkowego u;
np. lit. tu, sun-us^ maun-as, sur-is, keturi, po pol. ^y, sjn,

mijn, sjr, cztjry. *)

Praiuo na y.

Grube y wymawia si i pilze po spógoskach grubych :

1. Vo twardych (wyjwszy gardowe k, g); np. ty, syn,

my, yko.
Dlatego sowa obce ale spolszczone mów' i pisz w duchu j-

zyka polskiego: par-ty-ja, Fran-cy-ja, In-dy-ja, Ma-ry-ja, Bo-sy-

ja. Lecz nacisk (akcent) nie naley ka po mazursku na przedo-

statnij zgosce, np. par-ty-ja, Fran-cy-ja, komi-sj-ja, ale jak

w jinych sowach obcych a spolszczonych (graraa-ty-ka, ^-zy-ka,

ce-ro,) na trzecij z koca zgosce: ^SLY-ty-ja, ¥ran-cy-ja,

Bj-ry-ja, ^o-sy-ja. ^*)

*) Niepoprawnie w nowej polszczynie wymawiaj i pisz: ser, cztery, sie-

kiera. Por. cer. syr, rus. ros. u. syr, grec. tyrós (t za s); — cer. czetyrije,

rus. czotyry, ros. cztyre, a kvatuor {uo za, u), skr. k'atvar (potga va zb. u),

zd. k'at'var, goc. fidvor; — 1^,6. secu/ris, cer. sekyra. Czech pisze sekyra (ale

wymawia seJcira), rus. sohira {i za y jak w polskim).

**) Czciej pisz i drukuj: par-ty-a Fran-cy-a, Ma-ry-a, Bo-sy-a, ale

to gorzej, bo si tak nie wymawia. W jzyku polskim samogoski si styka-

jce musz by rozgradzane spógosk j: szy-ja, m-ja, Koomy-ja, nie:

szy-a, zmi-a, Koomy-a. Ju to przekonuje, e zgodniej z duchem jzyka
polskiego mówi i pisa: szy-ji, zmi-ji Mary-ji, ni szy-i, zmi-i, Mary-i, jak
si nawet waciwie nie wymawia. Byle : szy-ji, zmi-ji, Mary-ji nie czyta

:

szy-ii, zmi-ii, jak to czyni nieuki, nie mogcy poj, e j jest spógosk, a

i samogosk. — Jinni pisz pariia, Mav\a, jinni znowu: partja, Marja;
wszystkoto na obraz jzyka polskiego, który po grubych spógoskach nie

wymawia najcieszych brzmie, jakimi s: i, j. — S tacy, co pisz: Fran-
cia, Ro-siSi, wskazujc nam tak ortograflj, aby ostatni zgosk tak pie-

szczotliwie wymawia, jak w sowach: cio-cia, Zosia; mzkiemu jzykowi pol-

skiemu mieszn si tam wydaje taka wada wymowy.



Po gardowych: k, §", grube y zesabo na cienkie i;

po pol. wymawia si: kij, gibac.
Po rns.kij, liyhaty; po czes. Idj, liihati (cho Czesi pisz: Icyj, /tijhati),

2. Po spógoskach mikkich gnibycli (c / dz, cz / d, —
sz/, — rz); np* Folacj^ shtchj , czjni^ dMjsty \ szyja,

jto, mierzy^
To i po rusku: cygan, czynyty, szyja, yto, miryt; ale Czecli wyma-

wia: ligcm, cziniti, szije, sio, mierzi.

Po: eh, h, w sowach polskich i najczciej w spolszczo-

nych mów' i pisz grube y, w sowach obcych cienkie i ; np. c/^^-

ha, cliyy, ivydmnc}iyiva, muchy, monarchy^ ohyda, hydra, hymn
(nie z czeska: chiba, muchi^ himn.) Ale mówimy: Chiny, chimera,

monarchija, historyja, Hisspan.

III. i sabnie. —
Pierwiastkowego i, przed którymby spógoska brzmiaa twar-

do (np. ^^', di, ri . . . .), nie zna i nie cierpi, jzyk polski. le
tedy pisa nawet sowa spolszczone: partia, komedia, Maria . . .

Ale przed kadym i w polszczynie jak i w pierwotnej sa-
wiaszczynie spógoska musi brzmió mikko cienko (i, di, i,

i, — k'i, gi^ — p'i^ h'i, fi, w i, — ni i, i, li, ji).

tcz po spógoskach mikkich grubych, cienkie i zamienia

si w mowie polskiej i ruskiej na grube y (jak rzeczono).

Polskie i mikczce lub jego zastpca y mikczce
sabnie na e mikczce i niemieje; np. miga, m'ga, m'gli;

czjt-a^ po-czet, cz^cionka, u-cz4-a.

Nieprawowite e zamiast i lub y.

Zepsucie wymowy narodowej postpuje widocznie. Osobliwie

szkaradn jest jaka dno do nieorganicznej zamiany tgiego
prapolskiego y lub cienkiego i na wiotkie e; np. sdz niektórzy,

e adnij wymówi z przesad jinnosawiak
;
grzech, rzeka, czte-

ry, ser, kobieta, je, ni: grzych (grzech) rzyka (rzka), cztyry,

syr^ kobita {kobieta)^ ji (je). Sycha ju nawet: szeja (ros.

szeja, szejka), wedatek, karetka (z ros.) itp. zamiast: szyja, wyda-
tek, karytka. Taka obrzydliwa wada organu mownego wkrada si
ju i w pisma autorów; np. Koomeja, za: Koomyja.

B. — Potgowanie

samogosek pierwiastkowych: a, u, i.

Samogoski pierwiastkowe: a, u, i, potguj si dodat-

kiem drugiej samogoski albo z przodu, albo z tyu.
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1. Dodatkiem pragosu a z przodu, a tak powstaj dwu-

goski: aa (=«), aii, ai; z tych Polak uywa tylko dwie

ostatnie w postaci skrzepej: aw, aj, np.

cer. sl'u-ti sucha, zlpol. shi- nazywa si, brzmie, std: sinw-a

(za: slau-a), i 8?ow-o; h^- za hu~ (skr. \l Jfu), rus. hu-ty

,

pol. h^-w-i', — pi-ó: u-jimj-f/c.

2. Przydatkiem samogosek : i, o, a, i nosowego brzmie-

nia z tyu do kadej, *) a tak powstaj dwugoski:

ai, ^d, ii, — au, uii, ?ii, — «a, wa, ia, — i nosowe : a, -^t, ^,

które krzepn na:

oj, ^q, ij, — aw, uw^ m, — ali, uh, ?'h,
— aii, ?ai. in.

Z tych w jzyk polski weszy tylko:

aj, iij, ij, — aw, iiw, iw, — i nosowe a,

lub sabsze: yj, oj, ej, — ytu, ou), ew, a nosowe a rozszczepio

si w nowszj polszczynie od XVL stl. na sabsze: o nosowe ()
i na: e nosowe (); np. st^-: st^j, staje, stó^, stoji, staw,

stawa; — snii-: snuj, smtje, o-snow-a', c^ii-: c,mj, u-c^uw-
a; — ^-c: pi^, pije, p)iw~o, va-psiw~a; za r/aii po stpol. g
(ale wymawiano a przez nos, nie o przez nos), npol. g.

Potga Isza : aj .
, . ja . ,

,

Stopie wyszy : aj . . .

I. a potguje sie na: aj, sabsze: oj, (ej)ej; np.

zna: zna], znaj.
Tak : wczora i wczoraj

; zlpol. na-lepszy, npol. naj-lepszy

;

ha- si: boj- si; grza-ó: grzej, grzeje.^"^)

*) Badacze europejscy, trzymajc si§ jedynie teoryji jzyka sanskryckiego
podug gramatyków jindyjskich, znaj ty]ko Iszy sposób potgowania samogosek
dosad samogoski a z,przodu, zwany w nauce sanskrytu gunem (guas rod. mz.
przymiot, wianek). Ze za nawet w budowie jzyka sanslirycldego jest i 2si

sposób potgowania, tj. przysad goski z tyu, przytaczam luWia. dowodów:
\/nia mierzc, majati mierzy; {/m ji, 3. os. 1. mn. vijanti jid (jak po.
wi, tuij); ]/ n ciec, rijati (jak pol. ry, ryje, bi, bije); ]/ su tworzy
sujati (jai pol. su, sujc)

; ]/ pa lub pi pi, 3 os. 1. poj. teran. piw-ati pije

(jak pol. piivo)
; ]/ sH pobudzi, suvati (jak pol. su, suwa)

; |/ (Cu trz
cCuvati (jak pol. czu, uczmua) itd.

Potgowanie nosowe jest take nieznane dzisiejszym badaczom jzyków;
ze samogoski nosowe s dwugloshami (nosowymi), wic take poti^gami, jestto

nowct tu nauk, opart na ledzeniu wynikym. Postpowi gramatj^cy polscy

zaczynaj wiernie powtarza rezultaty niemieckie, nie ledzc jeszcze jzyków
samodzielnie.

**) Gramatycy obcy, nie odkrywszy 2so sposobu potgowania samogo-
sek, ucz, e j w : znaj wtrcone dla uniknienia hijatu ; ale w formach
jak : znaj, ivczoraj, naj-, bij, bój sie, grzej, nie byoby potrzeby przysdzania
j, bo tu nie masz hijatu, gdy samogoska nie nastpuje, i powinnoby si mó-
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y at, saw. ot, stpol. oó patryjarcha, wódz, std zawsze porzdnie po
polsku ojcowie nasi mówili z narostkiem — ec: o—ec (ociec); teraz czytujemy
i syszymy: ojciec (nowopolskieto niesmaczne zacicie); stpol. miesce, npol.

miejsce.

II. U potguje si zwykle na: uj, a sabsze : y na yj ; np.

psu-: psuj, psuje; my-: myj myje.

III. i potguje si na: aj, i sabsze: (ój) oj, ij; np.

pi- u-paj-am, pój, poj-, pij-e

Stopie niszy: ja.. .

I. a stopniuje si w stopniu niszym tak: W zgosce

aj spógoska j przerzuca si wstecz poprzed samogosk a,

a tak staje si: ja, tj. a mikczce poprzedzajc spó-:

gosk tward: np. dsL^i przemienio si najpierwej w

:

^ja/, potym w: da, ^ol. dai, co piszemy: da.
Porównaj: skr. {/ da pka, objaw powodny (Causativum) : daajami,

upi, dziel, rozdzielam; goc. dais dzia, niem. Tlieil] lit. dalUi dzieli,

dalis cz.
Przykady : 2iBió, l2iz, leli ; ryba, rybie ; sowo, sloioie

;

hum^ (tu nieme ' za a), kumie (e mikczce za pierwotniejsze a

mikczce); kania (za Jcanja)^ kani (za kanji); dussa (za duchja),

dussj (za duchji)
;
pieczenia i piecze.

II. U stopniuje si tu tak: Ze zgoski uj staje sie ju,

a z tego : u mikczce. Na tej zasadzie utworzyy si brzmie-

nia: lud, luhy, dziura, plu, ku, czu, szczu^ u itp.

starzy Polacy mówili, jak lud dotd mawia: luto, co w nowj pol-

szczynie zesabo z czeska na : litoM. — Por. pol. lud, lubi, juz .... a
czes. lid, lihiti, jiz

III. i stopniuje si : Ze zgoski aj staje si ja, a z tego

polskie a mikczce (cer. jat wymawiane jak: je), sabnce
szeregiem tak: a, {y) i, (e) e, mikczce; np.

wit: wiato, wiecie, wietlisty;

czyta (stpol. czy): cze, cz'cionka.

Por. skr. |/ div byszcze, wieci, divam r. nij. niebo ; a. sub divo

pod goym niebem; lit. dwas cud, pol. dziwo; — skr. divas i dinas r. mz.
lit. dena, pol. dzie, goc, dags, niem. Tag; — a. divus, grec. dlos (za: di-

vos) boski ; skr. devas (z : dajvas) byszczcy, Bóg, król ; lit. devas, a. deus,

grec. feós Bóg; — skr. devt (z. dajvi), a. dea, grec. ted bogini, pol. dziewa,

dzieicanna.

wi: zna (spos. rozk.), wczora, na— , bi, bo si, grze (!) — Nasi nowi grama-
tycy powtarzaj ow nauk obc.
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Por. icidzie (skr. ]/vid, a. vid'eo, grec. Hd, a wiedzie (skr. czas przesz.

t?e?aza vajda, grec. 'oia, goc. vait)', mylnie wic pisz: od-iviedzie zamiast

odwidzie.
Prawo na e.

W których sowach prasawiaskie a mikczce (cer.

jaf) nie brzmi jak a (wiat, piana), w takich, gdy si na

nim oprze lub opiera spógoska, wraca ono do pierwiast-

kowego brzmienia i, a pisze si ó, np. chle-ha : chl6h, nie-

gi: nieg, kole-je: kolej, grze-je: grzej, je-dz\ jedz, wie-

dz-, luiedz, stpol. slyszezci: sysze', — dzier-ga, koleh-ka,

wierz-ha ....
Rusin wszdzie a mikczce (jat) przegosi na i pierwiastkowe: vit-^

(wiat), pina (piana), idaty (siada), jisty (je), chlib, chliba w chlibi ....

. . . ros. sviet, chleb .... czes sviet, chlib i chleb.

Wyjwszy kilka sów, majcych e nie e, których wymowa od-

chylia si od polskiej, a skonia si do jinnosawiaskiej : wiek,

orzech, gnieiu, miech, lep, na -1: kdziel, kpiel, gardziel ....
Rusin nie zepsu tu swej wymowy : vih, orich, hniio, mich ros.

wiele, ariech, gniew, iiiieszok

Jednake zachowali Polacy e odpowiednio do wspólnej wy-
mowy rusko polskiej nawet tam, gdzie spógoska na nim si nie

opiera : grze-chy mie-chu, chle-tva, biesy, sier-py, wierz-chem,

sie-ci, je-e, papie-ze, kle-ju zwie-rza po rus. hrichy, michu,
chliwa, bisy— ; pol. bie-da, dzie-ci, dzie-a, rze-ka, wie-y,
mle-ko, mle-wo, re-bi, kobie-ta . ... po rus. bida, d'it'e, diia.

rika ....

Potga 2ga : aw . . . wa . .

j

Stopie wyszy: aw.

I. a potguje si na aw, sabsze: yw, ow, ew; np.

znsi- : po-znaw-a.
Tak: gra-, gryw-a; buda, budow-aó, grza-, za-grzew-a.

II. u na aw, i sabsze : mv, yw, ow ; np.

trn-: ^raw-ic, traw-a; za-truw-a.
Przykady: kry- (y za u), na-kryw-a; ku-ó, kotv-a] cer.

sln-ti, siysze^ zpol. shi- zwa si, brzmie, syn : s^aw-a, Sia-
wianin^ a sabiój 5?owo, Sowianin. *^

*) Jedni pisz : Sawianin, drudzy Sowianin, wywodzc mylnie t nazw,
tamci od sawy, ci od sowa. Rdzeniem sanskryckim jest: sru lub ru py-
n, ci (sysze?), ravaU pynie, ravas pyn. Pierwotniejsze jest tedy i

silniejsze brzmienie aw w: Sawianin, ni st-bsze ow w Sowianin (od cer
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Por. skr. ]/tu ró, tauti ronie, pol. ty-, o-tcw-a ; tru— (po czes.
travit'i tru, a cer. traviti karmi, pa) ; ros. trami pa) : trav-a i trmm.

IIT. i (y) na aw, ?j2Vy iiv, eiv^ 'w; np,

pi-: na»pnM-a^ pitu-o; —
^y-c; za-syiv-a^ £nv-aivy.

Czasowniki o rdzennym a mikczcym : la (por. lijek), sia^
pia, zia^ wia, grza, maj eiv\ zlkca, zasima^ spikoa., zie-

tva, ogrzewa^ i Rzeczowniki: ulkva^ posiew, spim, tvyziew.

Stopie niszy : wa ....

I. a na wa., zgrubiajce poprzedzajc spógosk; np.

tuarsta : toarstwu
; rynna i rymva.

Na zasadzie tej potgi wyjania si w w pol. noierciaclo : por. cer.

ZT^cao, czes. z^rcadlo, ros. zjerkao, rus. zerhao.

II. U na : wa, ivii^ wy^ wo ; np.

ty: twa, twój^ ttuoje.

Tak: cztjry (y za u)\ cz(t)wiirty^ czftj^woro (t wytrconej:
chjta, chwyta^ chicat; kisn (za: kys-, a to za: Ms-): kpjas:

hipie (za hyp-, hiip-): Jctvapi si.

Por. skr. ]/Uc robi, std two—rzy, ttva—rz; cer. tivar- twór, stworze-
nie, tworiti robi.

Potga Scia: a nosowe (, ).

I. a, wzmacniajc si spógosk ii lub m, wydaje:

aii, am; np. s^a-c, s^aii; tak powsta wyraz pan.

Por. skr. ]/ p« ywi, opiekowa si, jims. cz. ter., w r. nij. pat, w r.

mz. pan, ywicy, opiekujcy sie, panujcy; \\i. pa-ts pan rodziny, viesz-pats

Pan (Bóg, król),' ponas pan.'

Zamiast y (z : a) uywamy potgi nosowej : en, w kocówce
sów : i^eil/ aj o, kadeii., Moren., za : tj/ a/ o, kadj^ który.

To y jest zastpc pierwotnego a; por. skr. ta-s, lit. a-s, goc. sa (za ta)

niem de—r (r za s), pol. ten, cer. f.

W stpol. powszechnie mówiono : jen, ja, je (on/a/o), za jijaje, i jeni, ja^,

jez (który/a/e) za: j^i, jaz, je.

su—ti sysze, sowe syszy.) . Jako Polacy zawsze mówili Sawianin ; po-

dobnie Sowicy mÓMd: Slawjan, Serbowie: Slaven^ po a. Slavus, po grec.

SJdahos, po niem. Slave. Tylko w cer. (tj. w starobug.) Soienin i w czes.

Slovan zesabo aiv na ow. — Od tego rdzenia pochodzi: soimic, czes. sla-

vtk, serb. sUmi i slavuj, ros. saaviej, rus. soovij; a przecie nazwy tego

ptaka nikt nie bdnie wywodzi od sawy, a tym trudniej od soiva. W zpol.

czytujemy Soioienin, a to byo poprawne, bo kiedy a zwtlalo na e, to dla

asymilacyji brzmie aw na oiv zesabo. Czech take dla asymilacyji sabi av
na ov (Slovan), bo nie umie \v5'^mówi twardego 1, ale tylko 1.
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Ale przed spógosk i na kocu sów przydluonyci : aii,

aiii, zlewaj si w dwugosk nosow czyli nosówk, tj. a nosowe,

które w nowszej polszczynie zesablo na o nosowe: {,,) i na e

nosowe: (^;) np. zamiast pierwotnie: f?aiii-c, pi?ai-ó, oram mó-

wimy : d-, pi^-, or^.

Tak sio ^m obce : Land, wandern, Messing, chunink, Andreas, cahndae^

coemeterium przepolszczyy si na: ld, wdwwa, mosidz, ksidz,

Jedrzj, Jcokda, cmetarz (nie sm^tarz).

W starej polszczynie bya tylko jedna nosówka, tylko no-

soioe a, ale dwojakiej przyrocly:

1.- Frose a nosowe, przed którym poprzedzajca spógoska
twarda nie zmieniaa si ; np. db, ga, hd (wymawiaj tu a przez

nos) '^), npol. db, g, bd.
2. Jego potga: a nosowe, mikczce poprzedzajc spógos-

k tward (za jan, jam) ; np. mi, toity (wymawiaj a nosowe),

npol. mi, iuity.

Pozostay zabytki staropolskiego a nosowego:

a) W Przyjimku 5' (npol. z) w znaczeniu ra.zem (fautnit, mit),

który pierwotnie brzmia sam (san); np. Sambor (npol. z^bór),

Santok (s^toJc), w XVI. stl. samsiad (npol. ssiad, tj. ssiad); z

rus. so-bor (zbór), z ros. sit-stato (przegub w kociach).

b) W wyrazach: Scz, cignite z Sandcc (tj. sd-ec), std
sandecki', Sandomirz (tj. sd-{-mir, miejsce sdu pokoju); Kam-
pinosy, puszcza od kpin zwana ; Zambrótu, miasto nazwane od

:

zbr {a nosowe), cer. zahr (o nosowe), z ruska siibr', Wanda
(po lit. nad wit: vanda znaczy tuoda), Wandal, Wandalin
Mniszech.

c) Lud mazowiecki i szlzki dotd czsto wymawia najwyra-
niej a nosoiue w: ga^si, wiaty itp. ; lud kaszubski mówi: g^l>a,

m, ksiyc, ji^zyh prawie jak: gamba, manz, Jcsianzyc, janzyk)

itp. a Nadabanie a po Ren i Men mówili : kampa, zb, tuity itp.

d) Nawet w czeskim, sowiskim i starocerkiewnym znajduj
si lady nosowego a.

Prasawiaskie nosowe a przeobraao si w sawiaszczynie

z wiekami -' na nosowe o, a to na nosowe u ; to za utraciwszy

brzmienie nosowe, wydao jinnoslawiaskie u, które si i do pol-

szczyzny zabkao; np. za stpol.*^') ik (por. obk^k, k), smtny

*) W przytoczeniach starej polszczyzny wymawiaj raz na zawsze : , jak
a nosowe, nie o nosowe.

**) Por. skr. [/ und za vand milgoci, uda woda, vddan pynny, udr
ziemnowodny (por. pol. loydra, Odra); la. unda fala itp.; grec. hydor
woda itp.; grec. Andea, Adea za Yanda; grec. Bendis za Vendis bogini
Artemida tracka (por. We7id, Wened, Wenet, Wind, Winid); grec. Antario-
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(smtny), chó (ch), d, mówimy z ruska: uk, smutny, chu,
du ; a od : Jcs, rka, mówi si : psikus, porucza, porucznik.

Nosówka nieorganicznie w polskim nastaa w sowach: midzy, ksiga,
tskne, si, pikny. Por. cer. mekdu, pol. miedza ; cei*. kniga, feskn, u ludu
pol. tskni; cer, siesti, zpol. sie.

II. U (lub u nosowe) przeszo w polskim w nosówki:

, , (stpol. a nosowe) w sowach : bd, bd, tgi, krci,
chdogi ....

Por. skr. ]/ &'w by, lit huti by, rus. huty, cer. hyti, ros. byt, czes.

hyti (u ludu: lejt), stpol. i biaorns. hyi-, — skr. ytung' tgim by; skr. [/
krunf drczy; skr. J/und' ( za k, eh) chdoy, cer. chdog' sprawny.

ni. i (lub i nosowe) odpowiada take nosówkom ,
, (stpol. a nosowe) w sowach: j^^yk, jdza, ksidz, ziemia

goldziska itp*

Por. skr. ]/lih za lig liza, gihva jzyk; zd. Mzva, a. lingva jzyk
^ skr. |A*c^' lub m6^' pali; grec. ajfos, a. aestus \xpdl, goc. hejto,mem. Hitze,
— Por. st. niem. c/iunink, cer. knz' a pol. ksidz. — Por. stprus. Galindo,
siódmy z 12tu synów Wedemunta, ksicia Prusów, narodu litewskiego, a std
nazwa ziemi goldziskiej, dzielnicy Galinda na poudnie ziemi warmiskiej. —
Por. nazw narodu acisk: Silingi, a nazw kraju: Szlzko.

Prawo na : , .
Proste, niemikczce a nosowe zesabo najprzód na o

nosowe: , potym jeszcze wicej na: .
1. W pewnych sowach stale si utrzymao ; np.

skpy y skpszy , skpi (zpol. skpszy , skpi)', tak ika,

mka, trba, drg, pstrg, posg, ....

2. To sabnie dalej na , kiedy staje na kocu zgos-

ki; np. db, d-ba; mz, m-za; swd, sw-du; zb, z-
ba ; ga, ga-zie ; rk, r-ka ; gszcz, g-sty ; d, d-ty

;

bd, b-d ....

Lub gdy sowo dostaje narostek; np* mdry, mdrszy,

mdrzec ; papie, ppek ; sd, sdzia, (za ; sdzija) . . . .

3. To zesabo stale na ; np. sp, spy, pospny;

g (mokra ka lub mokry gaj); ks (od; ksa); mka,
kpa, tpy, chdogi, tskni, pdzi *)

taj i Autaridtaj (por. Wandalita), a. AdriotcR, Adrius ; stru. Andriakija

adryjatycka; goc. vato, niem. Wasser (^ol.woda)', doi. niem. Votan, gór. niem.,

Vuodan, skand. Odin, nazwa boka.

*) W jz. cer. o nosowe (a), z reguy nie zesabo na : sap', g\ kas'

mka .... jinnosaw:''swjp, ug, kus, muka ....
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Mikczce a nosowe staropolskie zesabo:
1. Na stae o nosowe: ; Yip.rzd, rzdu, rzdzi, rzd-

ca; tak: plsa, przta, da, do ....

2. To mikczce na mikczce zesabo, gdzie

stano na kocu zgoski ; np* wit, iui-to, wi-tif, wi-
ci; mis-ko (muszku), miso; ksig, ksi-ga; pitr, pi-tro;

cielt, ciel-ta ; trz, trz-s ...»

Lub kiedy sowo narasta; np. oglda, ogld-ny ; klk,
klk-n ; zwid, zwidnie ....

3. To zesabo nastpnie na stae ; np. wikszy,

wicej, tuic; tak: zi, pita, dzicio, ldw, szczk, brz-

cze ....*)

ODMIANY DLA DWICZNOCI.

Dwiczno (eufonija) jzyka narodowa wjinaga pewnych od-

mian co do gosek:
Zaradzamy dwicznoci: 1. dodatkiem lub ujm goski, 2.

zgod gosek si schodzcych, 3. przestaw gosek, 4. przeobra-

eniem samogoski w spógosk i odwrotnie.

I. Dodatekiuima.
Hijat, ziew, jestto brzmienie samogoski na pocztku

zgoski, a bywa albo 1. zaziewem na pocztku sowa, np*

ow-ca, lub gdy kto pisze: ich, imi, uan; albo 2. rozzie-

wem w rodku sowa, np. gdy kto pisze ; bi-ograf, komedy-a.

Kada zgoska porzdna w budowie naszych jzyków ma si
zaczyna i koczy na spógosk.

Hijat jest tedy zepsuciem zgoski przez odtrcenie spógoski; np. por..

ivod-a a Od-ra (po a. Viad-rus) ; tvuj, huf, a zpol. uj, ujek, uf, uflec ; skr.

y va¥ uczy, pol. nSi-toi/Jc, a ndi-uka, uczy
;

pol. trzon : czerni lub czerw a
skr. urmi robak ; skr. Sink a a, Ind-us ; mad. huszdr (wym. husdr) a zpol.
usarz

;
grec. yilosopHa {i=ij) a a. pHlosop^ia ; cer. hitije bicie, a a. for-

ma : akti-o
; ros. Marija, goszej Marja, sowi. i serb. Marija, ludowo pol.

Maryja a zpol. Mary-a, czes. Mari-e.
Hijat oblubiy- sobie osobliwie sanskryt, greczyzna i acina. Zota pol-

szczyzna, uprawiajc si na acinie i greczynie, zaprowodzia u nas hijat;

std byo : uj, uf, a dotd nie mog si pisarze oderwa od pisowni : Mary-a,
I lUi-a.

*) W jz. cer. wszelkie pierwotne a nosowe mikczce zesabo nac niemik-
Iczce; np, rgc^' (porzdek) svt\ maso, se.gnti, zt' .... Ru zachowaa mik-
czce a ale nienosowe: fahnuty, viatyj, miaso; Czech traci mikczenie:
tahnouti, svat'y, maso; serbszczyzna zesaba cakiem: tegnuti, svet, meso.
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Natura jzyka sawiaskiego nie cierpi hijatu w ogól-

noci. Cierpimy go tylko:

1. W skadzie sów: np. do~ora, samo-uk

2. Na pocztku sów ; tu tylko tgie samogoski : a, o, u,

znosie mog liijat: np. cde, oko, ostry, iwlio, uczy, osobliwie

w sowach obcycli: anioi, Adam, awans, ordynat, Ulm
(miasto) ....

Samogoski wte : e, i, i nosowe musz mie przed sob

:

j, lub w; np. jeden, jele, jczmie, wgiel, tudka, w-
cha, jinny (stpol. jiny, por. Jinowrocww), jiga.

Sowa: jich, jim,— jima, jigkt, jishra, jisty, ji, jinny,

jiwa,jizl)a itp. nie naley wymawia i pisa: ich, im, ima . . .

bo tu spógoska j naley do organizmu tych sów; jako
starzy Polacy pisali porzdnie bez hijatu: jich, jim, jima,
jimi ....

Organiczno tego j wykazuje si:
1. Albo ju w sanskrycie ; np. skr. jas, ja, jat który/a/e, stpol. ,yV/ft/e

on/a/o, cer. fla/e, grec. hos, lie^ ho {li za j). Samogoska a po j zesaba
w saw. na i, e, std mamy: jicJi, jlni, je^ jego, jemu, nie: -ich, -im, -e, -ego,

-emu. Podobnie: jima; por. sla-. \/jam j, obj. powód, jamaj-anti jimaj-.
2. Albo w jzykach powinowaty cli, które zmchlwhis, zaziciu, spógoska j nie

okazuje si wprawdzie przed samg. tg, np. skr. aham, stpol. jaz, npol. ja ; ddi
pol. jeden-, ]/ ad je, jad; agas cap, «, pol. jagni. Atoli sawiaszczyzna,
nie cierpica zaziewu, zacliowuje j nawet po zesabieniu a na u, o, i, e; np.

skr. agras stal, por. chor. jaga, gór. u. joha, czes. jehla, pol. jigla; skr.

a-ani ( za k, eh) ysli (por jasJcraiuy i jisJcrawy), por. czes. i pol. jishra;

skr. |/«s, ffis-ii jes-t, %id jisty ; ])OY.jad a jid, pochodzce z jednego rdzenia,

? skr. a przechodzi; *skr. anjaslajam, stpol. jiny/a/e.

3. Albo w jzykach powinowatych jest e, przed którymby jzyk sa-
wiaski musia mie j, bo adnego sowa od e nie zaczyna; a tak zamiast jie

w polskim musi by organicznie ji ; np. lit. i ot. eva (za jeva), pol. jitm

(rodzaj wierzby); prowansalskie estuba, fran. tuve jizba j^arna, st. g. niem.

stupa, r. g. niem. stobe, niem. stube, cer. jisi'ba, pol. jizba.
,

Jzyk cerkiewny miasto ji pisze jedne liter kirylick, zoon z dwóch
i (jie) ; Czech pisze i wymawia, jak starzy Polacy, organicznie : jich, jim, ji-

mat'i, jishra, jisty, jit'i, jiny, jiva, jizba; tylko u Serbów i u Rosyjan brzmi
hijatyczne i: serb. iga, iskra, isti, iti, in . . . ros. ich, im, iga., ishra, istyj,

itti, inoj . . .

Na wzór kroju sów polskich: myje, bije, szyja, mija,

Bogorjja, Czartoryja. Koomyja, spolszcza naley sowa obce

na ia, io, ium; tak: Azyja, religija, gimnazyjum, a nawet j

przed i pisa bez sprawiania rozziewu: szyji, zmiji, Azyji,

religiji, poji, taji .... nie hijatycznie: szy-i, mi-i, Azy-i,
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religi-i, po-i, ta-i .... a. Bartolome~us z liijatem : e-u,

Polak dwiczniej zakroji na: Bartomiej (po utrceniu ko-
cówki -lis)

Pisownia: Marja., jest krojem rosyjskim, w którym si pisze i wyma-
wia: Marija i Marf^ja tj. Marja.

Znosi si hijat:

1. Bodathiem dostawek: j, A, w; np. jahlho (Apfel).

Lud, wierniejszy przyrodzie jzyka, unika staranniej hijatu, mówic

:

Jadam, Janiom, Jdrzej, liare^zf, v:on^ca, wucho itp. Tak znajdzie i w staro-

polskim. Kaszub i Kusin mówi bez hijatu : rorce, viui itp.

2. Wstatu spógoski j ub w ; np. fijcdH' (la. riola), pi-

wowija (la. pceonia).^ dy^eta^ Maryym.
3. Odtrceniem lub wytrceniem samogoski ; np. hisl^up (a.

e-pisJcop-us)^ jal-miima (a. eleemosyna).

4. Pr^es^fM^^ spógoski na pocztek sowa; np. oMe (lit.

aihlne)^ ,robota (por. Arbeit), kamie (lit. ahnm).
Wtpliwo zacliodzi, jaka forma tu pierwotna.

WstaAva i Avytrcaiiie. — Samogoska zaniemiaa (')

odzj^wa si w brzmieniu y lub i, albo e (e), kiedyby wynik,

nieodpowiedni znaczeniu lub za szorstki zbieg spógosek ; np.

s^a, posja'^ darnie, zadjma; Pnie zacina; — wiadirj

tuiader (za; %viad'r) ; maPka, matek; stoicka, stoek; p'sa

pes ; dmia, dm ; stpol. occa, oec (npol. zy utwór ; ojciec)
;

Prze, zaera.
Takie «/, i, — e, nazy^^ane eufoniczne lub ruchome^ bo si

wsta^Niaj lub wj^trcaj wedle wymaga dwicznoci.

Wytrca si rdzenne i Czasownika ji w skadzie ze zrost-

kami; np. tvy-j^ ode-j^; tak: przej, uj, zaj . . ., obej,
wej . . . '

Nowa polszczyzna, skonna do wiotkiego e, wtrca takowe, gdzie go ni-

gdy nie bywaio; std niesmacznie niektórzy ju wymaAviaj ze sowacka (se-

dem, osem): siedem', osiem, za: siedm', om'. Gdy Polak clice tu wstawi eufo-

niczn samogosk, to uywa : y, i, wedle natury polszczyzny, mówic : sie-

dym', osim.

Przystawa i utrcanie. — W sowach skadanych
trzon pierwszej czci skadowej dostaje eufoniczne: o, e,

y lub i; np. drog{a) 4- skaza, — drogoskaz; dom -f- rad
— Bomorad; hol (sowi. hol lepiej, wicej ; serb. holi, ros.

boleje wicej) + saioa = Bolesaw (m wielkiej sav/y);

wad(a) + sawa — Wadjsaiu; miecz + satoa =
B
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Mieczysaw; Jca(i) -f- mir (pokój, spokój) = Kaimirs lub

Kamirz.

Pierwotnie kacie sowo slawiaskie koczyo si na samogosk;
np. sowa pol. syn, ko w cerkiewnym jzyku na kocu miay samo-
goski, clio ju sabe, tj. sabe y (jer) i sabe i (jer'): syn\ kosU.^)

Polszczyzna i jinne nowe jzyd sawiaskie poutracay te sabe sa-

mogoslii, a tak nasze sowa kocz si teraz take na spógoski.

Utrcaj si kocówld: o, a; np, dawniej, jak Czesi

naz^^waj kraje na -sho: Polsko^ CJiorwacko, Francouzko^ tali

mówiono ii nas : SzJcizko. dzisiaj : Szlk ; po w ielkopolsku :

Tarnowo, Ostrowo, Brudzetuo (rod. nij.), po maopolsku

:

Tarnóiv, Ostrów, Brudzew (rod. mz.) ; sycha czasem

;

mysz, zwykle: mysz; topola, piecze i topól, pieczp.

II. Zgoda.

Zgoda (harmonija) gosek wymaga, aby si jedna zastoso-

•wala w brzmieniu do drugiej.

Upodobnienie samogosek.

(Asymilacyja.)

Harmonija jzyka polskiego nie znosi najw^atlejszj samogos-
\i\ e mikczcego przed spógosk tward, ale j do teje upo-

dahnia (asymiluje).

Prawo na a mi(kczce.

Jeeli takie e miekczace jest zesabieniem pierwotnego a
mikczcego (jat), wtedy to tsze a miekczace W7stpuje; np.

utrzy lomra: Jneli hmhj\ dm&ci dzi'dtki .... (Zob. str. 10.)

Pierwotne praslawia]is]vie a miekczace utrzyma tylko Polak i w niektó-

rych okolicach' Bólgar
;
jinni awianie poslahili je rozmajicie ; np. pol. bisift/.

bólg. bial, slowi. bieh ros. biehjj, riis. biijj, czes. blU (pisz: bdy)^ serb. bio

(za: bi})\ lit. bat-as hialy, por. morze BcdtycMe, Batyk.

Praiuo na o onikczce.

Jeeli e miekczace odpowiada z>Yykemu e sawiaiiskiemu

(zwanemuj>s^'), natenczas, kiedy stanie przed spógosk tward,

tezy si na o miekczace ; np. liierze a hior, hiorci ; wiezie a

wioz, tuióz; plecie a plot, plót; ramienia a ramiona, ra-

*) Badacze sawiaiiszczyzny , ulegajcy wpywowi jzyka niemieckiego,

twierdz mylnie i ucz, e y brzmiao jak niemieckie u^ a sabe y (jer) jak

krótkie u.
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mion; eski a oiia; rzemieJnih a rzemioso; czes. uczeni,

])ol. uczony.

Otó zamiast e mikczcego prawowiciej po polsku brzmi

o mikczace przed spógosk tward, {kobla^ os^a^ hoz^la): koo'^

oo, hool (sabiej ze sawiaska pisza: kociei^ osiel., koel).

Wpyw spógoski mikkiej
na samogosk nastpujc.

Po spógoskach mikkich samogoska o, upodobniajc

si, przemienia si w wte e; np. kolo (kocówka o po

twardym /) a jpole^ morze, (kocówka e po mikkich : /, rz)

zamiast: poljOj morjo.

Tak: mio a hoJe ; kogo, komu, a czego, czemu; domo-
stwo a królestwo; Jcuioicicz d. królewicz; Grahoiuski a FacUewski.

Zostao atoli pierwotniej sze o w sowach: jajo, lico, tuieco (narada,

tvieca sady królewskie).
Por. w Bogarodzicy: „Adamie! ty Boy kmieciu, ty siedzisz u Boga w

wiecu (w radzie) !"

III. Przestawa samogoski.

Samogoska rada si przerzuca naprzód poza spógosk
pynn r/. Pierw^otnym jest krój zgosek taki: tar, dar,

mar, — im, ma .... z tych tw^orzymy formy : tar, dar,

mar, — pe, me, .... i formy : trze, drze, mrze —
ple, mle.

Z pierwotniejszych zgosek: gard, hard,— gaw, sad
utworzyy si wyrazy : gród, hroda (niem. Bart), gowa, sodki.

Cer. grad, hrada, gaira, si'ad'k' ; ^y ruskim brzmi samogoska po obu
stronacb: horod, horoda, Jioloica, soodkij

; por. goc. gard-s dom, dwór, lit.

harzda broda, gcdv-a gowa, sad-us sodki.

Woch, mieszkaniec Woch, a z ruska Wooch, Rumun.
Pierwotne a przed rj zmienio si wielorako w szeregu sa-

mog'osek pierwiastkowych lub mikczcych: a, u, o, i e; np. karw
(wó; por. krotua); na-parst-ek {parst znaczyo: pcdec), pier-e;
ziarno ; stpol. motua, mówi, Xi^o\. moica, móiui; ivena, mier-, toilk.

Por. lit. ]cdrve krowa ; czes. pyrst [y sabe) palec ; skr. |/ gar, trze,
girna ziarno, cer. zr-no ; skr. urna (za varna) wena, lit. vina ; skr. mart-is

mier, a. mor^(is), lit. smertis; skr. vrJc-as (za varkas) wilk, zd. vehrka,

lit. vHk-as, goc. mdf-s, niem. volf.

Pierwotniej sze a po rj, jak w cer. czes. serb., utrzymuje

si w wielu sowach : grad, Praga, brak, grabi, kra, stpol. chra-
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hry (npol. chrobry) .... Maó^ paka, gad .... lub zmienia

si na: o, w, e\ np. soce, sup^ kret.

Por. cer. sm^ce, sU'ir hftoryja; czes. slunce, slotip, Jcyrt {y sabe); rus.

sonce (za sohice), stop, kroi.

Polsk i czesk jest forma: tr^e-, rusk: czere-; np. trzenia,

trzewik
;
po czes. trzesznie lub strzesznie, strzewlc

;
po rus. cze-

resznia, czerewyk. Tak: trzóso, czes. trzso, rus. czereso.
Z ruszczyzny tedy mamy: czeremcha (czes. strzemcha); czereda, por.

pol. trzoda, czes. trzuia Inb strzula rodek, rzd, ulica, klasa szkolna; czerep,

czes. ^r^ep lub strzp, por. zd. 1. przp. Jceref-s, 4. przp. kerepem, a. korp-us.

IV. Przeobraenie
samogoski w spógosk.

Przeobraaj si samogoski: i, a, «, w odpowiednie spó-
goski: j, /^ ?^', w dwugloskach ciekych: ai aa, au po-

niewa jzyk polski takich dwuglosek wcale nie cierpi; tak

powstay dwugiosd skrzepe: aj, (aji), aw. (Zob. str. 9.)

Na tej zasadzie spolszczamy obce: Paulus, Padua,

Eduard na : Pawe, Padew, Udward

O SPÓGOSKACH.
ROZGLD SPÓGOSEK.

Spógoski dziel si zwyke na tiuarde i mikkie.

Spógoski twarde sto hrzmienisi- pierwiastkowe i po-

jedyncze, a mianowicie w ukadzie : *)

T r t \N e. G i b k i e.

Gbowe. Wargo- War- Gbowe.
Podniebienne Gardowe. tve. goioe. Podniebienne.

Mocne, s^be. Mocne, sabe. Mocne, sabe. Nosowe. Pynne.

k P
b Ostre, agodne.

g «

^^ Z

cli f 111 r

li w n

*) Gramatycy obcy, i niektórzy ludzie naukowi midzy Polakami hoduj
jinnym podziaom spógosek pod wzgldem narzdzi rnownych. Pospolicie u
nich: t, d, zbowe; cz, , sz, podniebienne; c, z, s, syczce itd. Nie masz tu

miejsca do wykazania nieumiejtnoci takich podziaów , nazwa i ukadów.
Do bdzie rozsdnemu uwag zrobi, e jich zbowe: t, d, nawet czowiek
pozbawiony zbów wymamia potrati ; a Pan Bóg najmdrszy, miaeby czysto
mowy ludzkiej zawis uczyni od tak nietrwaych narzdzi jak zby?

**) Ucze wymawia je parami tak: mocne t,*^ sabe (i— mocne s, sabe z itd.
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Trtwe s jedne mocne, drugie sabe; jich brzmienia s tak nieugjte,
e ani mocna obok sabej, ani saba obok mocnej wymówi si nie da w jed-

nej zgosce; np. nie moe zabrzmie: t^a, h^a, p.^a . . . . su np. gta, gpa,
gsa .... ale obie musz by albo mocne, albo sabe : tsa, ksa, psa . . , lub

.

dza, gza, hza . . . . ; Jda, kpa, ksa . . . lub: gda, gba, gza ... €ribkie za
ugina si daj w mowie i do mocnych i do sabych; np. tnia i dma, sna i

zna, kra i gra, pa i ha .... Tylko sabe lo, stojce u kraca gibkich, przy-

biera natur tyche, np. tiva i diva, swa i zwa ....

Chwilowe bez samogoski tylko ulotnie zabrzmie mog, trwae za
nawet bez samogoski dugo brzmie mog, jak samogoski; np. ssss .... mmmm
.... rrrr .. .. Ostre r wydao agodne i; zd, jako jzyk pierwotniejszy, ma
tylko r, nie znajc ani , ani /.

^

Co do narzdzi mownych pewne spógoski wymawiaj si (kocem j-
zyka) przy podniehienm: podilielieiiiie

;
jinne (tyem jzyka) w gardle:

gardowe; jinne znowu luarga doln (przy wardze górnej lub przy zbach
górnych): wargowe.

Spógoska f nie jest slawiask ; znajduje si przeto u nas tylko

:

a) W sowaci obcycli; z grec. fizyka, Zofija .
, . . z la. fi-

gura^ figa (ficus) .... z fran. festyn, fura . . . ., z niem. fah.z,

fortel, fura^ foUuarh (falscli, Yortheil, Fuir, Yorwerk) ....

b) W skaeniu jinnych spógosek na /"; np. fakt.^ niem. velle

;

stpol. i pierwotnie: we^m^ zlpol. wen; stpol. u-piva^ zpol. u-fa;
za: o&-j9?tó?/ (opywajcy), zrobio si: oh-fUy ; zlpol. krotofila, Fa-
liniirz, za: hrotochwila^ Clnualimirz ....

Wargowe trwale mocne f, nieznane w sanskrycie , a panujce w z-
dzie, jest osamotnionym przywiewem spógoski zasadniczej, osobliwie za: pf.
pw, p"

;
por. grec. jfilósop^os, filozof; niem. opfer, ofiara; stpol. upioa, ufa;

chwila, zlpol. fila.

Spógoski mikkie s brzmienia pochodne a miano-

wicie :

1. Pojedyncze cienkie j, które pochodzi od samogoski

cienkiej i; bo i, krzepnc, wydaje j.

2. Wszystkie jinne spógoski mikkie sto brzmienia

zoone (czyli dwugoski spógoskowe).
Potworzyy si one tak, e jaki przydwik ciekego brzmie-

nia (syk s/z, lub szum sz/, lub cienki szmer j) zla si w spó-
gosk tward^ i rozczyni j na miM.

t/d
i

(sykiem) s/z syczne c/dz

li t/d i. (szumem) sz/ w

j(

nie
ikki cz/d

"^'^

s/z

r

(szumem)

(szumem)

.^^ 1 szumne 1

1!
5

•T3

1

sz/

zlewaj

s
brzn

grube

( SXIX

rz*)

*) Spógosk: rz, wymawiaj jak: , nie jak: r, np. orze wymawiaj
o-ze, nie jak na Rusi sycha : or-ze, ur~zd, mor-ze.
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Prócz tego w twarde, pierwotne i pojedyncze t/d

zlewa si przydwik (syk) s/z

i przydwik cienki
j

a tak utworzyo si zlane mikkie cienkie /d
A za w twarde, pierwotne i pojedyncze:

t/d, s/z — k/g — p/b f/w — m/n, ,
zlewa si sam przydwik cienki j, a tak utworzyy si
zlewy mikkie cienkie: ruskie i jinnosawiaiiskie : t/d',

a polskie: /, — kyg"' — p7V, — f/w' m'/, L
Gardowe: ^, ^, w polszczynie przed samogoskami: ^, ?*,

cieczej zawsze na ^i, gi^ np. ikiedy, wgiel^ gieografija, taki^

drogi.
Podniebienne : t, d, tylko w kilku obcych sowach cieczej w waciwym

swym brzmienin, np. tiul, cliaX', Madiar, prawym polskim brzmieniem: dsiiak

Madziar.
;Bdem wymowy jest gardowe : k, g, cli, h, cieczj- przed nosowym

nie naley mówi : matki, ^isi, 7nuthi, lecz : matk, gsi, much
,

Kreskowane litery spógoskowe piszemy tylko na kocu sowa,
np. dobro^ led, — o, ma — karp\ dróh' , traf (spos. rozk.),

ów Radom, ko; a jd^ j — take na kocu zgoski,

np. le-my, chod-my., kwa-ny, lu-ny, paskie lub przed spó-
gosk, np. mio, hoja^ Gdask.

Lecz skoro taka spógoska przed samogosk stanie, na znak
cieczenia kadzie si cienkie i zamiast kreski ('), wic
zamiast pisa: U, / — p'l¥ fjiv' — m'j

piszemy: cildzi, sijzi — pijhi., fi/ivi — mi/ni

i tak te te spógoski nazywa jest najodpowiedniej; np.

zamiast pisa: e, , de., am^, p'a., traf.
piszemy: ie, si., dzieci, lami, pia, trafi.

A kiedy spógoska cienka kreskowana stanie przed cienk
samogosk i, natenczas to i jest samogosk a oraz znakiem
cieczenia; np. pisze si: cicJio, wi, dzi, mówi, nie: cicho, ni i,

dzi, móui.

Spógoski twarde mikcz. si w budowie jzyka polskie-

go, jak nastpuje

:
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t na c : ^ht-o, zoe,- d na dz: rada, radz-
cz : plt-a plcz d: jazda, je.id-

(ci) : plot ple, plecie d(dzi) • rad- a, rad, radzi

s na sz : pis-a pi^l z na : kaz-a, ka
(si) : ros-a, rosie (zi): gryz-, gry, gryzie

k na C : rk-a, rce g- na flz

:

noga, nodze
cz ; piak.-a, pacz d: mózg, wó.zdek
e (ci): rek-a, rcia d(dzi) Olga, Oldzia
sz: ptak, ptaszek : Bóg, Boe

(si): szpak. szpa^io (zi): papuga. papuzi
ehna sz : duch, dusza h na z: Sapieha, Sapieyna,

(si): O^ech, Czesi : Uahij, hazi
p na p' (pi) : Ji-o\)-a,

f(li): /mf,

/fop', kopie b na b (bi)

:

rh-a; rb', rbie
f na hu^ec w na w' (wi) ' drzew-o, na drze^Nie

mna m (mi): hrm-a, am, amie n na ii (ni): p«n, pa, panie
na 1: czo'0, na czole p na rz

:

góra, IV gÓYze

YWOT SPÓGOSEK W MOWIE.

Eueh spógosek odbywa si cisym adem podug praw j-
zyka w systemie takim (Zob. str. 20.}:

t/d, s/z

k/g, ci/h
p/b, f/w m/n -— r/.

ZM!ANY SPÓGOSEK.

ZMIANY NADZWYCZAJNE,

Trtwe: tjd, s/i

na gibkie:

k/g, chjh — p/b, f/w

n/m — r/i;

Wargowe b na wargowe m : niem. hahre a pol. jiiarij ; w na

, 1: swoboda a z rus. sloboda (Ulirajina sobodzka); biwszy, na
Litwie i na Kusi: biiszy; strychowo.e a strychulcc.

Kob-ya a stru, kom-o, cignite: ko; budowa, szpikotca: budu-
lec, szpikulec

^f
lit. Wiioiod po pol. Witold: stpol. padwszy po. padszy;

stpol. bi'W, szedio po. bi, szed; ja zamiast: wspoi}iionu\ w Bogarodzicy
ju jest: tospomionaj (wspomnia, od n^f^pomionaj).

Odwrotnie gibka na tretwa; np. za: robiem w stpol. i u

\iidii: robiieeli; stpol. Wiccherz (por. mecherzyna, Mecherzyski,
e za ^) a npol. ^cMrz.

Za: czerm (por. Czermiski), skr. kr'mi (za karm/i) owad, lit kirm.eJe ro-

bak, la. vermis, goc. irnurws, niem. vur)ii, — mówimy: czerw' (Czerwiski).
Cer. kniga, kncz', — rus. kniha, knia, — czes. knilia i kniha, kniez

(ksidz) a knize (ksi), — pol. ksiga, ksidz, co w stpol. znaczyo ksizcia.

Trtwe midzy sob.

Gbowe: tjd, Jc/y, — sjz, chjh

na wargowe: pjb

np. u-sscz-i^-n a szczyi^-aó.
fiw;
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Chwalimirz w zlpo. Falhnirz; czes. tipec (od: fipiefi cipa) pol. pt/-

pe ; Isi. koJcvo, kvinJcve pol. j^ieJc, pi.

Mocne: tls, lr,ch — p;f ^^^
na sa-be : . dj^, gjh — hltv. '^^H'

Zamiana spógoski mocnej na sab i odwrotnie u nas o^^
rzadioci naley. Przytrafia si wszake: a) ze w^zgdu na liar-

monij (o czym niej), b) gdzieniegdzie w tworzeniu sijzyka; np.

1. Narostek pierwotny: -iv- brzmi w polsldm: -d.lo:a. ara-
trum, pol. (o)radlo\ tak wyrobiy si sowa: ssycUo, mpdio^ motowi-
dlo, kotvadio . . . Rusin wytraca d : s2i/^o^ myio . . Sycha po pol.

gario z ruska za gardo.
2. Przyjimek stpol. s (niem. mit, sammt), "skr. sam, grec.

syn, la. Imm, cer, s^ czasem sa, rus. so i su, utraci pierwotna

nosówk, a od zotej polszczyzny przemieniwszy si w sabe z,

nie fóni si dzi brzmieniem od wcale jinnego Przyjimka z, cer.

i rus. ^> (niem. aus).

Utrzymao si mocne s Przyjimka s' (w znaczeniu mit) :

a) Z i3ierwotn nosówli {a nosowe, , ) : Sam&or
(po npol. byoby: zbór,)^ Saiitó (po npoL stoh), Sompolno
i 8enipolno, miasta.

b) Nosówka zruszczya si na o, u: ^o-hor ,
' so-jusz^

su-statu ; a z zesabionym s na -0 : zosta, zostawi, zo-baczy.

c) Bez samogoski: -tviadoiii, -mier.
3) Mówimy: irtwie i gorzej: Artivieó] tupa a depta',

la. cebula, signare, pol. cebula, zegna.
Odwrotnie: drsaska (od drze) zwykle: trzaska', a zamiast

stpol. : dzAz ddysty, ródka (od rózga) pisz i mówi le

:

deszcz, ró^ZQ.zka.
Zamiana mocnycli a sabych spógosek odegraa ywotn rol w clzie-

jach jzyka niemieckiego : np. la, tif, pol. ty, goc. tu, niem. Au; pols. tar,
goc. faurn-us, niem. dom: skr. nasa^ lit. nosis, pol. nos, niem. naze; — skr,

cVa, grec. ti-fe-mi, pol. dzia, goc. taujan, niem. f/ui; pol hrat, goc. hrofar-
niem. bruder. Do dzi dnia nie czuja Niemcy cisej rónicy midzy spó-
goska mocn a saba, wmawiajc raz: daiicz, dinte, raz: tailcz, tinte; a: zajn
hi}\ r.njscs bród, sycha taie: sajn pir, tajzes prot.

U nas t3'lko co do mocnego cli a sabego Ii nieczuo
ucha i zepsucie organu mownego panuje gównie w War-
szawie; mówi i nawet drukuj bdnie: ohota, liyWi, hyha

i przeciwnie : cliandel, chodoica, ochyda, huchaj .... zamiast

:

ochota, chybki, chyba .... handel, hodoiua, ohyda, buhaj ....
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Gibkie midzy sob.

n nam : zlpol. brona teraz : brama ; dawniej : sionka (ptak), obrzyn

pobratyn^ teraz : sonika^ olbrzym, pobratymiec ; dawne : sudanny
stidamny (wysmuky, elegant, nadobny).

Odwrotnie m na n; zamiast: niiedkined, rus. m€dvid\ mó-

wimy: niedwied ; za: wezm (tj. wez-jm) le wymawiaj: tuezn.

ZMIANY ZWYCZAJNE.
Stopniowanie spógosek.

W stopniowaniu spógoski albo klso i sabn, albo

si wzmagaj i potguj. *)

A. — Zesabianie
spógosek pierwiastkowych.

Trtwe midzy sob.

Podniebienne

:

t!d, s/z,

na gardowe: kjg, ch/h,

np. óli-y a ól^-7i; khcH-ka Mtich-a.
Tak: stud-nia a styg-n za sfi/d-n, por. cer. studen" zimny; swat

po stpol. (za swak) : sivach, sicachiia, swaszka; szlimy, comy, mymy po
zpol. i u ludu: szlichmy^ cochmy, mychmy ; stpol. czas przesz, chwilowy
(aoryst)za: bys, bywa, bymy, co znaczjlo : byem, byliwa, bylimy, mówiono :

hycli, bychwa, bychmy
; por. pol. zima, lit. iema, a skr. Jma (zimny, lód) i

la. hiems.

Chwilowe: t/d, k/g, p/b,

na trwae: sjz, cJi/h, ' f/iv,

np. za: miei-, plet-, mówimy: mie-, plek-\ zpol. hrzest, npol.

chrzest.

Tak: pal-, obrócio si zamiast w: paz-, dla zgody w. pa-; od:

jrrzi^d-, gd- (gram), jad-, miasto: _?;i^^ci/-)w"c«, gl, jaz-o, mówimy: prz<^l-

nica, gsi (cytra), jas7o; tsk-n i Uscli-n; kto, na Kusi: chto
;
pia, kupi,

niem. fo.jle, kaufen. Z a. farba jest barwa. Jak w zpol., tak u ludu
dotd: krzan nie chrzan.

Praico na h.

Za §• przyjlimy miejscami li za popdem Niemców,
Czechów i Rusinów; np. Jiamoiua (liammen), handel . . . .

niem. graf, czes. hrabie, pol. hrabia; z ruszczyzny mamy:
haba, hreczka, houbiec, haas, za: gaba, greczha, golbiec,

glos . .

''O
Zagraniczna umiejtno nie przysza do wiadomoci o stopniowaniix

spógosek, które tutaj pierwszy raz w systemie na wiat wystptffe.
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Z madziarskiego mamy: juhas, hajduka husar, harap . . . .

z tatarskiego : hohatyr, nahajka (por. Nogaja Tatarzy krymscy)

;

z tureckiego : haracz ; ze skandynawskiego : hetman.
Por. skand, et-man gowa rodziny, od: et, goc. atta ociec, grec. dtta

kochany ociec, skr. atta matka, cer. ot'-'c-, rus. otec, stpol. o ociec, wódz.

Gibkie midzy sob.

Ostre r jest pierwotne;

ag^odiie z niego si wywino.
Jzyk Zarafiistra (Zaroastra), zwany zdzkim, nawet wcale nie mia

jeszcze I ani /: np. zd. zar-a, rus. zo-oto. Sauskryt ma ju . I, ale jeszcze

mniej ni jest u nas; np. skr. vrk-as (za: i-ark-asj, lit. vik-as, pol. wilk; skr.

puma pol. j^e/w^/ ; skr. ]/gr' (za gar) brzmie, lit. gars-as, pol. gos. *)

Dotd w polskim obie te spógoski si mieniaj, np.

hmaburda i haaburda ; srebro i srehlo; kie, std: kiernos

;

przeciea a przecierado; mur a mularz; a. nibrica,

pol. luhryka; chirurg a cyrulik.

B. — Potgowanie

spógosek.

Spógoski pierwiastkowe (twarde) potguj si prz}^-

datkiem drugiej spógoski, z czego powstaj dwudzwiki

spógoskowe, np. t], tw, tn, tm, tr, tl, jak s dwugoski

samogoskowe. **)

*) Obcy lingwici ucz, e spógoski r/? bywaj samogoskami w san-

skryrie, w cerkiewnym, bógarskim, serbskim, sowiskim, sowackim i w czes-

kim jzyku. Sprzeciwia si taka nauka fizyjologiji mowy ludzkiej
;
jak ko

nie jest krwi, tali spógoska nigdy nie jest samogosk. Owi gramatycy udz
si tym, e w pomienionycti jzykach obot r/-? samogoska brzmi czasem jak

sabe y (lub francuzkie c nieme), które cerkiewszczyzna wypisuje jerem ; a

jeszcze bardziej udz si sawiascy gramatycy tym, e tego y sabego w pisowni
swej wcale nie widza, bo go nie oznaczaj graficznie, ale sycha je w jicli was-
nych uciech z jednej lub z drugig strony spógosek rI W skr. rdzeniu pierwot-

nym ma,r (mrze) przerzuca si samogoska poza r, i brzmi sabo: mr\ np.

skr^ mfjati mrze, cer. mret*', a skr. marta (u-marty), cer. mr4\ — Pol. kark,

wena, pisz w cer. kr'k\ v'ina, -w czes. krk, vhia, a brzmi to ze sabym y:
kryk, vyna, — kyrk, rylna, o czym Czesi nie wiedz, bo tego sabego y nie

oznaczaj av pimie. Sowacy maj jeszcze jeden powód zudzenia, bo rj wy-
mawiaj take dugo (jak samogoski), np. srn, rhi, (sarn, wen); zapominaj
wszake, e wszelka spógosk trwa mowa ludzka dugo wj^mawia moe. —
Nasi nowi gramatycy powtarzaj nam ow nauk niby umiejtn.

**) Potgowanie spógosek jest tu zupenie now nauk.



pts-ac maz-ac, or-o

pisje mazje orje

pissze mazze orze

pisze mae orze

mówimy

:

pac,
mówimy

:

radz.

— 27 —

Potga Isza,

Potguj si spógoski przysad cienkiego j, tkwicego

^Y potgach samogoskowych : ja, jit, ji, jo, je .... To j zlewa

si z poprzedzajc spógosk zasadnicz w jedno brzmie-

nie mikkie, a tak powstaj zletcy mikkie cienkie; np. rosa,

zamiast: rosje, mówimy roe a piszemy rosie.

To j wyrcza si tszym zastpc : albo szumem szlz,

albo sykiem S/z, a tak powstaj zlewy mikkie grube; np.

plt-a jazcl-

a

zamiast: pltje jezdj

pltsze jezd
mówimy: i^lcze jed
pat, zamiast: platj, pats,
rad~a, zamiast: radj radz,

Gardowe: k/g^ ch/h, przed podniebiennymi : sz/, s/z, upodab-

niajc si do nich, obracaj si w podniebienne t/d^ sjz, nim si
zlej; np.

mak targ-a mucha braha — rka noga
makjek targje mnchje brahje —" rekje nogje

niatssek tarde m.ussse brasze — rtse nodze

maczek tarde musze brae — rce nodze

Zasadnicze t/d gin u nas czasem; np.

2)tak, ptahjek ptatszek, zamiast ptaczek: ptaszek^

drogi, drógjej, drodej : dro-ej;

Praga, pragjski, pradz(s)ki, : praz-ki
Jzyki cerkiewny, czeski .... z reguy d z (U vv5i:,racaj|, mówic np.

noe za : nodze itp.

Potgujce syki sjz staj czasem przed spógosk zasadnicz; np. zlpol.

tcszytel-, npol. icszystek; narostki -ki, -tiro, wzmacniaj sie poddzwiekiem s na:

-ski, -stwo: np. paski, pastwo; takimi s utwory w slowacli: drozd, gazda,
gwiazda, gniazdo (a. nidus, niem. nest, zamiast : gnid-, gnest)

;
iwlszczyi^na

(po czes. poJszt'ina,), bielizna, mielizna ....

Potga Isza wystpuje, tedy u nas w cztereci stopniach, z któryci
pierwszy najniszy wydaje spógoski najwiksze (cienkie), a czwarty naj-

wyszy spóglosln ju twarde ae zagodzone : 1. -tjjdj = t'jd', i silniejsze

polskie tsjjdzj -= cjd .... 2. tszldz = czldz .... 3. tsjdz = cjdz; 4. grona

W cerkiewszczynie, skonnej do szumów, grona sztjzd (nisze od st\zd)

s regu zamiast po. tsjdz -= cjdz.
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Wymawianie sycznych c/c?^, sjs : cas^ jesdi^, jesce, sywy^ zamiast
szumnych csjd^ szj: czas, jed, jeszcze^ ^yf^^y-, czyli niazurotua-

nie jest pierwotniejszym, a oraz znamieniem pónocno zachodniej

slawiaszczyzny a pozaab ; od poudniowej i wschodniej pimienna
polszczyzna przyswojia sobie szumno, mówic: czas Sowacy
i Czesi spógoski szumne a miad w wymowie, niby : czjas ....

Ze pierwotna syczno (maziirowanie) przemieniaa si w szumno, oka-
zuj przj^kady : zpo. i cer. mija, npol, mijo,; cer. zhr (o nosowe), stpol.

zhr (« nosowe), stad pol,nazwa Zamhroico, a npol. z ruska: iubr; Grudzidz Si

Grudziz (i za dz)', Scz z: Sd-ec (a nosowe); -ic a icz, up. stpol. woje-
luodzic, sdzic, JcróJetcic . . . a npol. królewicz, Janowicz, Bogdanowicz ...

.

(serb. -i : Janezi . . .) ; zpol. i czes. ocz, zacz . . . miasto : o co, za co ; niiuec

a iriicecz; pol. ziemia a lit. rJew.e ziemia, kraj, i lit. zem-as nizki, poziomy,
std. lit. nazwa Zemajt-is mud-in, tj. mieszkaniec niby litewskiej Uhrajiny,
Niederland. ; niem. zuclien a pol. szuka.

Potga 2ga.

Potguj si spógoski przysad Avargowego w, tkwi-
cego w potgach samogoskowych : wa., wu, wo . . . .\ np.

chyta a chwyta, o-chwat.

Tak narostek: ^, spotgowa si na: -tw, -stw, -stwo; np.

dobrodzieJHtwo
;
godzik, ivarsta a gwodzika, warstwa (por. ros,

wiorsta) ; lina, rynna a linwa, rynwa ; kita a ktuiat (czes. kitha).

Por. zioierz a a. fera, niem. Thier ; ztcierciadio, czes. zyrcadlo (y
sabe) ; tcity, a. sanctus, a zd. spenta za swenta ; a. sus a kuinia

,

Schwein. — Niemiec uywa f za iv: PfaJ, Pfau, Pfad . . 2)al, paw', stpol. p^
(droga), std ptnik pielgrzym ; Polak w takich tworach niemieckich zostawia

tylko f: funt, fant .... Pfund, Pfand ....

Fotega 3da.

,
Poniewa wszystkie spógoski trwae; j, sjz, cUjli, fjw, — rj', okazuj

si by przydwikami, potgujcymi pierwiastkowe spógoski
;
przeto nastrój

mowy ludzkiej wymaga, aby przypuci, e:
Nosówce n/m take su do potgow^ania zasadniczych;

np. por. Chem a Chemno; tvy-pis a pismo, czasopism

(nie: czasopis).

Podobnie: "Grodno^ Kutno, Komarno, pitno .... pasmo,
jarzmo, krzymo . . . .

-

Potga 4ta.

Przysad pynów r/; np. chyt-a sl chytr-y; wit a

wiato.
Tak po-doh-ny a dobr-y; o za osti a ostry; mok-n a mo-

Jcry .... miot- a miota; skorupa a zpol. shorupa i szkarupa;
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wymawiaj : jaS/^o i jaMho: narostek 4r- brzmi w polskim -dU-.

mydo^ stado (maestwo).
Cerkiewszczyzna póniejszych wieków i riiszczyzim, mikczc wargowe

pjh, w, m, M^zmacniaj je, przydwikiem I ; iip. sypi, robi, drzymi, ou,
po rus. syplu, roblu, drymlu, otulu. To jest w tworach polskich : grohla
czapla, kropla, budotoJa, nienioivl, gl, Przemyl, Lublin, Dblin, ZarbUwo (na

Mazowszu w Pockim) .... A przed narostkiem -iwy ten przydwik kad
spógosk wzmacnia ; np. cnotl-iiuy, tvsty4l-iioy, szczl~iwy, bojal-iivy, lkl-
-itvy, cierpl-iicy *).... przeciwnie : ch-iivy, praiod-iwy .... Podobnie w
niemieckim przed -ich : mcinnl-ich, filgl-ich, scliddl-ich .... a przeciwnie
przed -ig : saft-ig, kórn-ig ....

Potgi 2ga, 3cia, 4ta nie s zlewami spógosek, lecz

skadami w grona takie : tw, tii, tm, tr, t* **)

Jinne jzyki maj jeszcze potg przydechoiu zapomoc przysady chjh

do kadej spógoski chwilowej : tjd, kjg, pjb, jak skr. zd ; w grec. jest tylko

th, kh, ph ; w goc. th lub dh, niem. th . . . .

Przydwik potgujcy zdolen si rozwin w osobn zgosk
dobraniem samogoski, o któr si oprze ; np. j : pol. drobienie za

drolen^e^ a cer. droblenije; pol. lata^ zii jata, a serb. Ujetati;

w: brzytwa, 2 przyp. 1. mn. br^-ytew; r/: wiatr i tuiater ; gro-

bla grobel; Chemno, chemiiishi; pismo; p^iseniny; tu: ij, eiv, er,

el^ m, em nie s znaczcymi narostkami czy przyponami (suffixa),

ale tylko narolami (affixa) bez znaczenia, sucymi jeno do
zmiany (modyfikacyji) poprzedzajcej spógoski zasadniczej.

ODMIilNY DLA DWICZNOCI.

I. Dodatek i ujma.

Dostawa spógoski na pocztek sowa lub przed

spógosk.
1. Do samogoski na pocztku sowna przysuwamy jedne

z dostawek : j, h, w, dla uniknienia ziewu (hijatu) , niemi-

ego jzykom sawiaskim; np. zamiast: az, mÓA\ili starzy

Polacy: jaz, póniej: ja; harmata, liuan i armata, uan;
za: Ugier, mówimy: Wgier {Zoh str. 17.)

2. Przed narostki: -t (-d), -n (-), staj syki s!z; np.

stpol. wsz-yt-eh; npol wsz-ysteJc; organicznie: wzi, npol.

*) Nie jest zatym to I wycznym znamieniem sawiaszczyzny poudniowej,
jak uczyli czescy badacze : I)obrowski, Hanka, Szafarzyk ....

**) Badacze niemieccy takte : w, n, m, r, , maj za sufiksy ; za mik-
kie 1 (z ) nazywaj epentetycznym zamiast epitetycznym, a owo j bez nazwy
rozwaaj.
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wzi; zamiast: ojczyna mówmy: ojczyzna; od Czasownika:

pia~, pochodzi piem.
Tak zamiast: rl^oje, mówimy: rkoje; sier i sier

]
po-

równaj pihnota, pihw .... a dohrotn, dobro (bez ).

3. Przed j dostawia si 7?, z którym 0110 si zlewa

w mikkie ; tak Zajimki: jego, jemu, jej, j, jicli, jim,

przed Przyjimkami brzmi : niego, niemu, niej, ni, nich, nim,

a zas'- w^ 6. 7. przyp. L poj. i w^ 6. przyp. L mii. to n

w nowej polszczynie nawet bez Przjjimków si usadowio

:

nim, nimi; od: ji, za: luji, mówiono: ivni, tunicie {ie-

raz nieorganicznie : umij, wnijcie) ; ze zrostka s i jada
mamy : niada^ niadanie.

[

Po stpol. w 6. 7. przyp. 1. poj. i w 6. przj-p. 1. mii, mówiono: jim, jimi.

Stwardo przybyszowe na n w : zanadrze (pazucha) z czes. zaniadrzi 5d
pnia : jdr (por. jdro), i w wyrazie : wntrz (cer. tr^, ros. 2cnutri), którego
pierwotnik polski musia brzmie : jtrz (por. jtrznica kis-e-ka z krwi, jtrew'^
zona brata). -

I

Odtrcanie spógoski z pocztku sowa lub sprzed

spógoski

:

L Po wargowym h zrostka oh- nastpujcy zadwik
wargow^y ^v, przemienia si w ?> i ginie; np. zamiast: oh-

wok, zrobio si : ob-hok, potym ob-ok.

Tak za : ob-wora, ob-iv6z.^ o'b-wali, ob~tvróci, oh-warzanek
ob-ivojczt/k^ ob-ivieca (cer. viesztati, mówi, z polska: tvieca), oh-

wiata (cer. toieP umowa, iildad), mówi si: obora, obóz, obali,

obróci, obarsanek., *) obojczyk, obieca, obiata (ofiara). ^

2. Odtrcanie organicznego j przed i daje powód do nie-

zrozumiaej pisowni, jak: ziszcsy, zhna zamiast: zjiszczy,

zjima (chwyta, od j).
3. Z dwójki pierwotnej Jos odpado Je ; np. a. aks-ts, seks, niem. achse,

seclts, pol. o, sze ; la. (crux) kruks, pol. krzy ; a. (ex) eks., cer. iz, pol. z.

Zamiast: du-a na {dzie)s{i({)cie, mówimy: dwa-na--cie itd.

W : trtc ywe srebro, drdze, opado tld : rt, rdze ; ivezm za

:

tvez-jm.

Wstawa spógoski midzy spógoski.

^/ri wstpuj dla pewnej dwicznoci; np. od rdzenia:

*) Gramatyk Kopczyski, nie znajcy tego prawa goskowego, mia groszam
ujmowa przekupki, aby koniecznie mówiy : ohivarzanek.
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pis (pis-ac) z wytrceniem samogoski rdzennej, zrobio si:

p^stry; zamiast: ^-j, mówi si: zdj.
Tak: — msdro, zdradzi^ nozdrze .... zamiast: za-zrzo

(od stpol. zrze)^ z-radzi, nos-rze.
pol. pczoa, ros. pczed (czes. vcsela), iipol. pszczoa^ tu cz spotgowa-

ne na szcz.

Wytrcanie spógoski.

t, ; od cztyry poszo cziuarty za; cziwarty (por. cer.

czeivrH^, riis. csetwertyj; szko za: €klo^ cer. sMo^ ros.

sieMo. serb. staklo.

Mówimy : s^z<29 za : sthijJ, cer. si^-Z^p, ros. Istolb, serb. .s^?yj, czes. s/'?*^

i sloup.

Cale zgoski wytrcone: czl:-owieh a cz-eh, hsi-cia a

h-cia ; h-eni za; Jcsieg-ini; la. hompater, ludowo pol. hum-otr,

pimienne: A;^m.

Przystawa spógoski. — Do rdzenia jes faszyw ana-

logij dodano w noAvej poiszczynie pitno 3. os. L poj. t,

a tak odmieniamy: jest-em, jest-e, jest, jest-emy, jest-ecie;

po stpol. byo organicznie : je-m, je (za : jes-), jest, je-
my, je-cie.

Utrcanie spógosek z koca zgosek.
Jzyki sawiaskie poutrcay wszelkie niemal spógoski z kocówek

odmian sów, a jzyk polski gsto i samogoski; np. kocówkami Igo przyp.

1. poj. mian mzkich jeSt w skr. i lit. -as, -us, -is, w grec. -os, -ys, -ts, w a.
-lis, is, w goc. -.9, -tts, -is, w cer. pisz si tylko samogoski: sabe y i sabe i, w pol-

skim i te naniemiay. Tak np. skr. fVvan~as gos, cer. ziuon\ pol. dzwon

;

skr. sfagus wierzcio, lit. sfdgas dack, cer. stóg- kupa, pol. stóg; skr. val-as^
grec. 'och-os, pol. wóz; skr. mart-is, a. wort-, lit. s-mert-is, pol. -mier,
cer. .s'-?y?r'f; goc. hlath-s (wym. chlebs), faurn-us (wym. ihornu^:)

.,
a pol.

cliW), lar. Tak np. 1. os. 1. mn. w Czasownikach: skr. paVamSi^, po ku-
jawska: piecsemsi (tu a Kujawian celuje), rus. pieczemo, pimiennie: pieczemj,
cer. peczem (tu cer. samogoska najniej sklsla) itd.

1. Spógoska trtwa przed gibkim n z narostka

czasownikowego -na czsto ginie ; np. wisi-ncp a mis-n;
rze-za a rz-n; gs-a a glas-n.

Tak: za rost-n mówimy ros-n ; zyska a iysnó; top-i
a to-n) giib-i, gih-a a gi-n; plyw-a a ply-n.

2. tjd.—g^ w, n, j, gin czsto przed narostkami ró-
nymi; np. np. kosi- (ko) ko~nie; za: dad-m, jad-m,
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wiad-m, urobio si: da-m, je-m, wie-m; za: hamhurg-ski

dwiczniej: hamlmr-sU; za: lenitu-stwo: lenistwo.

Tak zamiast : mUost-ny^ pocsest-ny . . . . ; serd-ce (por. serd-

eczny), jizd-ha, (jisd-ehha) Gniezd-no (od: gniazdo).^ JDrezdno (od:

drozd) \ szyw-, ytv-ó^ plew-; Czartoryj-sJci (od miasta: Czarto-

ryja) .... dwiczniej : mUos-ny, poczes-ny ; ser-ce, jiz-ba, Gniezno,

Brez-no; szy-, y-. ple^\ Czartoryski. Por. jeszcze: szed a

sz~la . . . garn-eJc a gar-M^ gar-ec a gar-ce.

3. Gdy si spógoska podwoji, to pierwsza ginie ; np. od rdzenia jes

mamy : jes-t, ale 2 os. 1. poj. po stpol. miasto : jes- byo : je (npol. jeste).

4. Stpol. moioa, jaz, jedyn na dziesicie, npol. mo-iva, ja, jedy-nacie
;

za : pad\, upadl-szy .... po stpol. i w mowie potocznej : pad, upad-szy
;

dwiczniej wymówi . jabko,, ni : jabko.

II. Zgoda.

A. Upodobuieiiie spótgosek.

(Asymiacyja niezupena.)

Dla harmoiiiji brzmie mowy upodabniaj si spógoski je

dna do drugiej lub do samogosek nastpujcych.

1. Poprzedzajca spógoska
stosuje si do nastpujcej samogoski albo spógoski.

a) Wpyw samogoski
na poprzedzajc spógosk.

%
Brzmienia spógosek mikkich cienkich potworzy}^

si upodobnieniem poprzedzajcych spógosek twardych do

nastpujcych samogosek potgowanych: ji, je, ja, jo, ju, j,

j; przeto od: kos-a, za: kosji, brzmi: kosi (nie twarde s )itd.

U nas kade: e, i, jako samogoski wte, mikcz po-

przedzajc spógosk tward, co czyni jzyk polski naj-

mikszym ze wszystkich dyjalektów sawiaskich ; a przeto;

1. Wymawiamy np. ciepy, mnie, panie^ bierze, nie-

sie, mrze, .... aichy, koei (5. przyp, 1. poj.), kadzi, korzy
{y z^ i)

Przeciwnie w cerkiewszczynie : tepi% 7nene, pane, beret',

nesets ^>?rei^', .... Uch, konii^ Icadiii, Z^oriti .... po rus. te-

piyj, mene, p)ane^ ber, nese, wre, .... tjchyj, kostj, kadytj,

horytj. Podobnie w jinnych slawiaszczyzny gaziach.
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Tylko takie e jest niemikczce , które odpowiada cerkiewne

-

u y sabemu {jerem zwanemu), lub które zostao po cigniciu
sowa; np. synem cer. syipm^

; dobry, dobra, dobre, cer. do-

bry(j), dobraja, dobroje^ (oj w pol. wytrcone).

Przed narostkami -ka, -sk% -stwo, -n, -nia, -ca, bya pier-

wotnie samogoska cienka i (=ji), która w cerkiewszczynie

zesaba, a w polskim zaniemiaa, pozostawiwszy swój wpyw
w poprzedzajcej spógosce mikkiej ; np. druJi, druika

;
pan,

paskiy pastwo] gos, gony, jutro, jiitr^nia', obrona, obroca.

Przeguby podniebienne i gardoiue i jicli odpowiednie

mikkie, upodabniaj si do nastpujcego s narostków: -ski,

-stwo, staym adem (miknc, twardnc lub nie zmieniajc

si), i wytrcaj to nastpujce s dla uniknienia szurstJdej

wymowy; a mianowicie:

mocne

:

t, k, c, cz, wydaj mocne : c
;

a sabe: d, g-, dz, d, d wydaj sabe: dz;

mocne

:

s, eh, sz, wydaj mucne: s;

a sabe: z, h, , wydaj sabe : z

;

np. zamiast: mówimy

:

zamiast

:

mówimy;
brat-stiuo brac-ttuo ssie^-stim ssiedz-two

kozak-ski kozac~ki kaczti^-ski kaczudz-kl

niemiee-ski niemiec-ki sieradi-ski siera&-kl

buczaez-ski buczav^-ki kambodi-ski kamhodz-ki

poku^-ski pokue-ki nmd-ski nmdz-ki '

' sas-ski sas~ki francuz-ski francuz-ki

1 woii-ski wos-ki zaporoh-ski zaporoz-ki

\ kau^z-ski kau^-ki mz-ski mZ"ki
> przemy(l)sh i przemy^-ki wite-ski witez-ki,

od sów : brat, ssiad, m, — Kozah Niemiec, Sas, Woch,
Francuz (miana narodów), Buchacz, Kausz, Przemyl, Karkznf/a,

Sieradz (miasta). Pokucie (^krajina nad Czeremosz), Kamboda
(poudniowa cz Jindyji za Gang), mud (pónocna cz Lit-

wy), Zaporoe (kraj Kozaków midzy Bohem a Docem), iuite
(jezioro na Litwie).

*

Bd. ami przeliczny ten ad w jzyku naszym ci, którzy pisz:

francuski, zaporoski, papieski, m§-s^i .... z czego nie wyjania sie, e pie

c
'
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zakoczony na spóigosk sab (z, h, , ), a nie na mocn (s, eh, sz, %), bo
zacieraj przegub pnia (rzecz jistotn) dla poddwiku narostka (rzeczy pod-,

rzdnej). Czemu równ wynikloci nie pisz: ssie-cJd, siera-cJci . . . . F

, Jiniii Slawianie nie znaj tej zasady dwicznoci, mówic i

piszc, np. po ros. bratshij^ po czes. nmshi .... Nie odpowiednio

tedy duchowi jzyka polskiego pisz niektórzy: pragsM^ zamiast:

praz~hi (Praga po czes. PraJia^ wic h na ^).

U nas spógosce g w takici wypadkaci czsto odpowiada
zamiast ds przez odrzucenie cl, np. Kopenhaga JcopenhaM ; lu

ginie g: Wirtemberg ivirtemhersM (Zob. str. 32.)

Naóg wdelowieczny zatar pocliodzenie w sowacli: ho

sM, lihó-stwo, móshuo, ochdó-shuo, za : hodz-ki: uhódz-Uvo .

od : Bóg, ubogi . .

.

I

2. Twarde w w Czasownikach na: -aiv, -oiv, -yw, prze

samogosk wt e, i przed nosówliami e, cieiiczeje na

j, przezco o, ^wzmagaj si na u\ np. dawa, zpol. daiua,

daiuani, datuaj, npol. da^e, daj, daj; budowa, buduje'

pokazywa, pokazuje (Zol) str. 11.) 1

Npol. iijj, yjeszj yje.... byo po stpol. iyiue, p.ywie^z, hjwie ...

cer. zicct, ziveszi, zwet- .... skr, giimini, g'ivasi, c/wati ... od J/ g'iv, cer.

i/y, pol. zyiii., nie zy (jak nowi gramatycy utrzymuj), bo tu w w pewnych
wzgldach odpado: zy-, zy-l^ za zyw-, zyio-.

h) AYpyw spógoski

na poprzedzajc spógosk.

1. Mocna przed sab przemienia si w sab, sl saba
przed mocn w mocn; np. zamiast: ku tuoli, ku rzeczy,

mówiono : k ivoli , k rzeczy, teraz .• gwoli, grzeczny (bo rz

brzmi jak sabe z); a od: ecJi, i-topi, z~pod, mamy: tchu,

tchn^ tchórz, stopi, spod.

Tak od : kiedy, za : kdy, mówi si : gdy ; cer. sUbia, pol,

dbo; pol. pcha za bcha, cer. bcha. (Zob. str. 38.)
Bduie tedy pisz niektórzy: zJcd, ztd, zpomkdzy, zpi, zchawut

itp. zamiast harmonijnie : skd . . . sclioioa . . .

Lecz poniewa^ spógoski sabe na kocu sowa brzmi mocno
(grad, raz, bieg, daj), rótv, jakby: grat, ras, biek, dp, róf), a

przecie dla pochodzenia zatrzymuj si w pimie sabe; przeto

zatrzyma si na kocu sowa mocna przed sab i odwrotnie, cho
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w jednej zgosce stan; np. od: pro-ba, ho-ha, — tvojewóds-two,

h^iz-two^ — Us-^ ivioz-, — Sd.^-ko .... pisz : prokb, Jwnh,

tvojetvództw, Jcsiezho, le, tuie, Sdik.
Ale w sowie : ma (zamiast ma od maza) dawno zaszo upodobnienie.

Sabe s przed na mocne 5, Od : maz-a'c\ iDikz-^ 'poiwós^

powinnoby by: maz-lo^ ivios-lo^ poivrós-lo^ jak si mówi: laz-lo^

gnj2-lo . . .
. ; ale, snad dla wymowy zgosek na samogoski, wy-

robio si : iiia-so, tvio-so^ poiwó-slo ; — z teje przyczyny za

:

nos-rze^ nos-drze, wyrobio si: no-zdrze.

2. Chwilowe tid przed trw^aym (1) zamieniaj si

na trwae s () ; np. od pni: myt, jad, gd, przed, pociodz:

mysi, umys .... myl, jaso, gl, przlica.
Por. slfr. 1/ man myli, jims. bier. cz. przesz, mat-a pomylany, a

z tego polski pie : myt [a zeslabo na y) w wyrazie : mys, myl.

Nie lubimy pod\vojonycli spógosek dla szorstkoci

wjmiowy; przeto zamiast: U, dt, wymawiamy: st, bo, chcc
przecie upodobni poprzedzajce podniebienne t/d do nast-

pujcego poduiebiennego t, przemieniamy t/d na podniebienne

s; np. od pni: piet, kad, sposób bezokoliczny byby
w cer. plet-ti, Mad-ti, w pol. plet- kad-, dwicznie:
ple, ka.

Tak za : czet-t', god-i (por. pol. godzi si., cer. god-iti podo-

ba si, by witanym, podanym, przyjemnym, miym) harmonijnie:

cze, go. — Za: grseb-, jest: grze (grzeba).

3. Co do twardoci i mikkoci obie musz byc albo

twarde lub syczne, albo szumne, albo cienkie; np. miasto,

miejsce, mie-ezcz, m-ie-ci; gaska a gaszcze
',

ja-zda,

je-d, je-dzi.

Ale si ma pisa: rad-ca, doivód-ca, przejad-ka^ nie: radz-

ca, doiuódz-ca, przejazd-ka, bo tu spógoski si schodzce nie

w jednej zgosce si ^yymawiaj.
Thz: Polska, Polsce, nie do barmonijnie z mazurska, zamiast jak

przez wieki Polacy mówili i pisali: Polszcz. Myl si wzorem odmiany ta-

kicb sów jak: asica, deska. .. asce, desce; ale nie dopatrzyli, e przed sk

znajduje si cienkie I, które wymaga wikszego zmikczenia nastpujcego, ni
jest SC. Tak w starej polszczynie sk z poprzedzajcym cienkim j mikczono
na szumne szcz nie na mazursko syczne sc, mówic: loojsko, lo loojszcze (dzi:

w icojsku.)

Na pocztku sowa s rdzenne cieczeje wedle nast-

C*
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pujcej cienkiej gibkiej: m.\ , 1, lub w'; np. nmiay, nieg,

lepy, ioity, wiey.
Przed jinnymi cienkimi wygadzona wymowa narodowa unika

wiegotliwego brzmienia ; np. s^jac, spi (mc. j); srebro nie srebro;

spisa^ spi (kruszec mieszany), Spi (starostwo spizkie) ; ssa, ssie.

Cer. srebro-, a ze kade e w polskim mikczy, to musiao by po pra-

polsku : srebro, w czasach, nim cienkie r' zeszumiao na rz w jzyku polskim
i czeskim. W czes. strzlbro utrzymaa si szumna mikko tego r.

Sabe s nie cieczeje przed cienk; np. zminda (sknera),

zpol. mija., — zimerz, zwierciado.

W wyrazach : ród, roda., rodeh, redni, rednica., — ródo,
renica, zostao cienkie j przed starosawiaskim cienkim /
(przed jat') a zpol. rz\ cer. sreda rodek, zreti patrz; zpol.

rzoda., rzódlo, rzenica, rze.
Przyjimek npol. 2 (za s' w znaczeniu: rasem) tylko

przed cienkim cieczeje; np. cisk, ci, ciek.... prze-

ciwnie: zdziaa, zzieleni, spisa, piew, piewa (od: s'>-\-pia),

zbi, zwiza, zmieni, zmie, zla, zjada . . *

.

Bdem wymowy jst: pieic, piewa, a jeszcze gorzej: piew, piewa.
W ogadzonej mome narodowej zamiast s wymawiamy cz-

sto szumne sz^ unikajc wiegotu : szlachcic (od s^ + Icich l^ch

por. stslaw. Ucha zagon, grzda), szpinha (s^ + pia), szpilka (snad
I za n)\ — szron (cer. sren- biay), Szrem (iniasto^, Szrematca
(herb) ; brzydk wymow wiegotliw (osobliwie w Tarnowszczynie)
lachcic, spinka, spilkcc, ron ....

Syki sjz cieiiczej przed cienkimi ll choby w osobnych

zgoskach; np. gas-n, ga-nie; nios-y, nie-lr; bielizna,

bielinie; koza, koli.

2. Nastpujca siógoska
stosuje si do poprzedzajcej.

1. Na zasadzie upodobnienia nastpujcej spógoski
do poprzedzajcej potworzyy si spógoski mikkie grube,

gdy po twardych wic grubych : tld, r, cienki przydwik j
przemienia si w przydwiki grube : s/z, sz/; np, z: biotj,

radj, piastj, jazdj, orj, tworzyo si : biots, radz, piast^z,

jazd, orz, a wyrobio si ziewem: ^/oce, ra^z, pieszcz,

jezdz, orz. (^Zob. str. 21. 27.)

2. Zamiast: ob-ivok, ob-wali . . . . zrobio si: ob-bok, ob-

hali . . . . a 'nastpnie: ob-lok, o-hali .... (Zob str. 38.)

I
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3. Wzajemne upodobnienie
spógosek si schodzcych.

Nastpujca stosuje si do poprzedzajcej, a poprze-

dzajca zarazem do nastpujcej

:

1. Kiedy po gardotuej cienkie j zamieni si na (po-

dniebienny) syk lub S0um, a skutkiem tego poprzedzajca

gardoiva na odpowiedni podniebienn tak:

hj na ks lub te, a to na ts lub tss — c lub cz

gj na gz lub g^ a to na cU lub d — dz lub d
cJij na chs lub chsz, a to na ss lub ssz = s lub sz

hj na /^^ lub h, a to na ^z lub ^0 rz z lub

np. z: r/u^e, staje si: rkse, a z tego: rtse, zlewem: rce.

Podobnie utworzyo si: plcz, nodze, Me za Idz, dyfis,

(z mazurska : dys) .... od : paka, noga, ga, dycha.
2. Kiedy po sykach cienkie j zamieni si na szum, po-

przedzajcy syk zamieni si take na szum, który odpadnie, bo

Polak nie lubi podwoje spógosek, tak:

sj na ssz, to na szsz, Isze sz odpada, a zostaje drugie sz

zj na z, to na ii, Isze odpada, a zostaje drugie

np. z: i?/6?y^, bdzie pissz, piszsz, pisz.
Równie: czesz, wi .... od: czesa., wiza, itp.

B. Zrównanie spógosek.

(Asymilacyja zupena).

Kiedy spógoska zupenie si zrówna w brzmieniu z drug
nastpujc lub poprzedzajc, to wynika podtuojenie spógoski.

Podwojenie spógoski ulubione jest w jzyku niemieckim; np. od rdzenia
hab z narostkiem -te, byby czas przeszy : hab-te, tu b asymiluje si na t przed
t, a jest : hatte.

1. Jzyk polski, nie cierpic podwojonych spógosek,
odtrcsi zwykle pierwsz, kiedy podwojenie wypadnie skut-

kiem zupenego zrównania schodzcych si spógosek; np.

klask-a yw- s'p-a dziw jad-
zamiast: klask-n yw-c sep-n dziw-11 jed- m jed~sz

równa si: klasn-n y- c sen-n dzi- jem-m jesz-sz

mówi si: klas- nc y- c se-n dzie- je- m je- sz

Tak: g^-n za gun-n, guh-n; py-n za pyn-n, pyw-n-,
te-mu za tem-mu, tes-mii ; o za o, ok itp.

Por. pol. yw a skr. [/ g'iw y: pol. s^pa, sen a skr. svapnas sen;



— 38 -

pol. dzie a skr. din-as dzie
;
pol. jad, jm a skr. ]/ ad je, adnii jem

;

pol. o a a. aJcs-is.

2» JDruga z podwojonych spógosek utrca si ; np:

wlóezy^ za ob-yslók (iv równa si z &)j oh-hlok, mówi si:

06-M itd. (Zob. str. 36.)

Poniewa jzyk polski nie cierpi podwoje spógoskowych,
przeto i w sowach spolszczonych nie podwaja spógloself, np. za-

miast wymawia: grammatyJai^ wymawiamy tylko jedno m, jak

Francuzi, cho pisz: cjrammaire^ ^\7mawiaj tylko drugie ni j^gra-

nier^^. My w takich wypadkach ani nawet pisa nie powinnimy
podwojonej spógosJd, ho przewan i zaletn zasad pisowni na-

szej jest, aby pismo stosowa do wymowy: gramatyM.

III. Przestawa spógoski.

Z grona dwu spógosek nastpujca przerzuca si poza po-

przedzajc wstecz w pewnych wypadkach.

1. W porzdnym wytworze sów tsjds staj si czasem:

stizd,, akslgz staj si sk/zg i zmikczonymi: szczjd) np. jak

od : ciek (ciec), ze zmian samogoski mikczcej (potgowanej)

e na zasadnicz o mam\ Rzeczownik tok^ tale te od: mit
lub miot (mies'), wyszedbj' Rzeczownik moi, a zapomoc
miiczcego j: motj; tu j upodabnia si do t, a byoby:
motSy na ostatku s si przestawia poza t^ a jest most.

Tak od : jad-, tworzyo si : jadj-, jaz-, jasd-a. Narostek

-A", przemienia si w: -kj^ ks, nastpnie w -sk^ -szcz\ np. caULi/ale

a polski/a/e, polszczyzna ; miazga ^ ^niad^ za miag^-, miagj-^

rdze: mig.
Por. la. nid-us za gnid-iis (por. pol. gmd-a), pol. gniazdo, za : gniad'-,

gniadz-; niem. nest za : gnezd ; por. niem. blatt za: blast, a saw. list.

2. Nieporzadnie w polsldm przestawiy si spógoski; np.

cer. dva% ros. dvcri, rus. dvery, czes. dverze, pol. drztvi; o-lej)-

nó, o-l-n a o-ls-n, I-ni si^ i porzdniój: l-ni si; cer.

hhcha, rus. Mocha, czes. Uecha^ pol. jjch^a (p za h dla zgody,

zob str. 34.).

Por. grec. fyra, niem. Thiir (nie ma tu stopniowania samogoski na v

ale na h).

Wtpliw jest przestawa spógoski obok samogoski na po-

cztm sów rónym jzykom wspólnych ; zdaje si, e krój slawia-

ski jest pienYOtniejszym; np. pol. rzd (porzdek) a a. ordo'^

czes. Lahe r. nij. pol. aha r. e. a \2it. Alhis., Elb; pol. rami.,

robota a niem. Arm, Arbeit
;
pol. kamie a lit. akmu, skr. ama

(za: alcmd).

\
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IV. Przeob raenie
spógoski w samogosk.

Spógoski nosowe n/m w ntworadi jzyl<:a polsliiego tj^llio

przed sa.mogloslvi osta si mog; w jinnyci wyi)acllcacli albo, sta-

piajc si z poprzedzajc samoglosli, wydaj samoyloshi nosotue

(nosówki), albo gin. (Zob. str. 9. 13.).

A. Nosowe njm, skoro si znalazy przed spógosk,
wyday nosówk; tali:

1. Czasowników: d, klei, dm, kln, pnie: dmi, kim,

(o samogoskach zaniemiaycb : y, i, por. rozdynia, zaklina),

przed narostkiem sposobu bezokolicznego e- brzmi: d-,
kl-, zamiast: dym-, klin- lub dmi~, kim-. Tak: mi,
ci, pi . ...

Por. skr cTama-ti dmie, mcma-ti mnie, myli, od \/cVma d, mna
mi, wartowa ksigi wite, myli.

2. Narostek jimiesowu czasu teraniejszego: -c, wy-

nikn z: -ants, a Rzeczo\vnikÓAv na ^narostek: t, (c, t).

z: -ant; np. pij-c, za pij-sniits, orl-t, za orl-ant
Por, skr. \/pa i p^ pi, pwat,, (za pwant) r. nij. pijce

;
\/g'iv y, /«-

y«^ (za g'ivant) a stpol." zyuHice^ npol. yjce, i stpol. yiwi, zyivicia ....
yjtko, zwierz.

3. ^^5, skr. hans-as r. mz. ; wis-a, skr. \/bmuI\ goc. ?}2??c7-

a??, niem. hinden ; wgiel, skr. angar-as, lit. angl-is i ungl-is
;

r^A;r/, lit. ranka,

B. Nosowe ^z/-?!?, które byy pierwotnie na kocu sowa,
\vyday nosówk ; tak: brzemi, pie: brzemion; 4. przp poj.

^yi^''^?^, stpol. &ieV/ (a noso^ve) za 5i<?r/am; G. przp. poj.

bied, cer. b'edoj, rus. Udoju, za zasadnicz form sawiask

:

b'edjd-mi', tuioz, za: ivioz-am (por. koch~am, co do -rr^r^).

Por. skr. 1. przyp. poj. l/arma brzemi, pie l/arman; skr. hacCdm
bied, bacTajd bied ; skr, vag^dmi wioz.

Pozornie tylko stoji spógoska ^;?/;?? na kocu sowa, kiedy po
niej samogioska zaniemiaa; np. dym, dsiuon, pad-am, cer. dym-,,

zvon\ pad-aj- ( za anu).

Por. skr. cTumSi-s, dym, para; cVvcmSi-s ton, (dzwon); pad-aj-dmi, iid, padam.

C. Ginie nosówka (^, ^ za an/am); np. 2. przp. poj. e,
Rzeczowników na a mikczce: cer. ^eme, stpol. siemi^ npol. zie-

mi; 2. przp. 1. mn. ryh (za: ryham); pol. ^-^ za 5?, saw: w stpol.

samsiad tj. ssiad itp. (Zob. str. 13.).

Por. skr. tdtdndm matek, od: tata matka; skr. sam-sul at ssiad, od
[/sad siada, siedzie,
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Cz druga.

Rzecz o zgoskach.

Dwojakie s zgoski, na które si sowo dzieli: zgoski

rozbioru i zgoski tvymoivy.

Jjglo^lu rozbioru (©^rad^ftlfcen) sto pierwiastki,
na które si^ sowo rozkada wedle budowy jego, a kocz
si zwykej na sjjógoski; zgoski wymowy (®:)^red^[ttBen)

s te, po których si sowo wygasza w mowie, i rozdziela

w pimie na kocu wiersza, a kocz si zwykej na samogoski,

np. Zgoski rozbioru

:

Zgoski wymowy:
rod ród^

rod-ak ro-dak

rodz-aj ro-dzaj

vod-in-a ro-dzi-na

na-Y6d na-ród

na--rod~07v-p na-ro-do-ivy

na-rod-ow-o na-ro-do-wo
2i-rod-

a

u-ro-da

przy-ro-da itd.przy-vod-a itd.

A. — O PIERWIASTKACH.

Sowa potworzyy si z pierwiastków, zoonych
z gosek.

Pierwiastkami sowa jest rdze i zgoski dodatne,
lgnce do rdzenia z obu jego boków, a mianowicie:

Zrostek jest takim pierwiastkiem sowa, który si
zrasta z rdzeniem z 23rzodu jego; np. w sowach: >^a-pis,

za-po~\\\og-a, s rdzenie : pis^ mog, a zrostki : na-^ za-, po-.

Narostek jest ten pierwiastek, o który rdze narasta

z koca; np. ISLS-eJc, lad-n-y, ^is-yw-a, tu s rdzenie: las,

ad, jpis, a narostki: -ek, -n, -yw, -ad.
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Zrostki i narostki nie s jistotnymi i koniecznymi, ale tylko

podrzdnymi i przypadkowymi pierwiastkami sowa; bo sam rdze
moe ju stanowi sowo; np. las^ ród.

I. O RDZENIACH.

Rdze jest zasadniczym sowa pierwiastkiem, orod-

kiem sowa, wyraajcym gówne jego znaczenie. Jest on tak

jistotnym i koniecznym, ze w^ kadym sowie znajdowa si

musi; np. za-^^^-ka^ tu g"ad jest rdzeniem^ pochodzcym
z Czasownika gad-ad *)

Rdze otacza si czsto pierwiastkami podrzdnymi; atwo
go z caego skadu sowa wydoby, odtrcajc pierwiastki pod-

rzdne; np. na-ho-eYi-stic-o^ tu rdzeniem jest l)Og.

Formy rdzeui.

WJaciw form rdzeni naszego jzyka s dtoie spólgosM
ze samogosk w rodku, choby zaniemial: np. moi, hocli, wo2.^

r-w^ w Czasownikach: mot-a^ Iwcli-a., ivo-ió.^ rio-a.
Por. skr. |/ riv chwyta, rwati chwyta, cer. r-wati rwa.
Czasem spógoska wzmacnia si drug trwa np. hwit^

tcit., cig, Mad^ hrsyh, — cish, tuist^ w Czasownikach: ktuitn,
wita^ ciga.^ Ma., hrzycse., — cis(k)n., tuista., w Rzeczow-
nikach: huiatek., wiaUo, pocig., MadJca^ Jcrzyh^ — ucisk., ivist^

i w Przymiotnikach : iuietny., przykadny., krzykliwy ....

Rdzeni na samogosk zakoczonych niewiele wyliczaj, jak:

sta, zna^ ku^ zy^ pi., wia ... .w Czasownikach: sta., zna., ku,
zy, pi, wia.

Rodzaje rdzeni.

I. Rdzenie poj, z których si wytworzyy Rzeczowniki
(a z tych Przymiotnilii) i Czasowniki zapomoc zgosek do-

datnych lub bez nich ; np. rdzenie rzeczownikowe : hog, nieb., ryh,

hial., wydaj Rzeczowniki: Bóg, nieh-o, ryh- a, al-ko, i Przy-

miotniki ho-y, nieh'-es-ki, ryh'4 i ryh-ny, hiai-y ; a rdzenie czasow-
nikowe: pad, dim tni, tar, wid, har, wydaj Czasownild: pa,
i pada, d dm, ci tn, widzie, hra hior.

II. Rdzenie wskaza, z których si wywiny Z a j i m k i

i sowa nieodmienne; np. rdze t wydaje Zajimek osobisty : ty, wska-
zujcy ien/a/o i Przysówki: t-ak, t-am, ie-dy, w-i-edy, i-dy.
s-t-d.

*) Gramatycy polscy tylko rche imzywaj pieririasiliem; ale i narostki.

i zrostki s pierwiastkami, z których si siowó skada.
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n. z

Jedne zrostki przylegaj do rdzeni czasownikowych, jinne

take do jinnych.

Zroslki czasownikowe.

L Pospolitych zrostków czasownikowych mamy 16,

wy-, roz-, prze-, ol)-; 0-, u-, W-, z (lub : S-)
;

za-, na-, po-, do-
; od-, pod-, nad-. przy-.

np. wy-rohi, roz-da, prze-ozy, oh-sppar;

o-kra^ tt-j, 2v-sitn, z-ama
zasadzi^ na~kaza po-sluclia, do-jecM,
od-chyli, pod-nie, nad-pi^ przy-grza.

Pierwsze cztry (tvy-^ ros~^ pr.^e-^ ob-) nie s u nas Przyjim-

kami, bo nie rzdz przypadkami; jinne s Przyjinikami; np. o so-^
hie, ti ojca,^ w poht, z (za: 5) ogrodem, z (za: is) ogrodu itd

W starej polszczynie iprze- byo Przyjimkiem, np. prze Bóg \ (dla Boga!);
a w czes. ros. ob jest Przyjimkiem, np. czes. oh den (co drugi dzie)

Uywamy ^-, przed spógosk mocn s- (zob. str. 34.)

tak w znacze*niu cer. S'- (razem^, jak i cer. iz^- (wy-), np

s- i z- za S-: spali, zbi, zmieni np. pienidze, zbieg np

okolicznoci, a przeciwnie s- i z- za iz- : piewa, zbudzi^

zmieni odmieni, zbieg dezerter.

Bd. — Przed- nie zrasta si z Czasownikami w duchu pol-

szczyzny ; bo jak np. ze zrostkami : ros-, do-, prsy- .... zrasta si
mnóstwo Czasowników : rozsypa, rozrzuci^ roznie^ rozrobi . . . .

dosypa, dorzuci donie^ dorobi .... przysypa., przyrzuci,
przynie, przyrobi .... tak któby mówi: przedsypa przed-

rziici^ przednie, przcdrobi? . . . Jakichieto grubych barbaryz-

mów powyuczali ogadzonych ludzi nowsi pisarze, wyraajc si
po polsku z niemiecka: -przed-statoi, (^orpcHen, barflellen), przed-
ioy (Dortegen)! Nigdy tak Polacy nie mówili; a majc wielka

obfito narodowych wyrae piknych, nie potrzebowaU wymyla
nowych na wzór jzyka obcego. Np. zamiast przedstawi-, ko-

go komu poleci, zaleci (Jan Kochanowski); zapozna kogo
z kim, poznajomi si z kim; pozna kogo; tvprowadzi kogo
w dom; staiui si przed króla, hjlpjrzypuszczony, tvprotvadzony do

króla; podkanclrzy ^^/-^Yrt? króla (Górnicki) ; — wyoy, objani ko-

mu co ; zda spraw
;
inzehadam pokornie (Krasicki)

;
przeMadajci.

jim panowie (Bazylik) ; — rzecz si olcazuje^ objawia, rozjania^ icy-

stawia., wystpuje ; Historyja literatury wystawiona w spisie dzie

I
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(Bentkowski); dzieje po ludzku tvi/stmvione (Brodziski); stmoia przed
nami obraz (Lelewel) ;

—wystmuienie dramatu w teatrze (Feliski),

odegrano dramat; widoicisko lub gra dramatyczna, dzisiaj daj
Halk (oper) ;

— z okna (mamy) pikny widok ; widok, widowisko,
obraz ... si sh'ela^ maluje^ nastrc.^a^ fmsutcri, oUviera^ roshviera^

(Wiszniewski), rocida^ odsania

.

.

.

A zamiast przedoy : wniosek, prob poda, umie^ posa^
zoy, wrczy .... Vv7.^(ipata (prenumerata) jest zcdiczk.

2. Mamy jeszcze zrostek: tvyz- (wez-) ^ zwykle z zanie-

mia samogosk : tuz- (cei\ V'z) ; iip. tuyz-woli (cer. izvo-

liti), tvez~hra, tuz-htidzi, tcz-dycha, wz-nosió, tuzi, (i]. tvz-

j nie: tuzi) ; tvs-cliodzi . . . (cer. v^zhrati, V'zh'uditi . .)

3. Staroytne pro- utrzymalimy tylko w : pro-rok (rdz. rok od 7'^ec)

i pro-ivadzi (rdz. wod).

4. Staroytne pa- utrzymao si: pajk, pami, padó, pa-
górek, papro, pasieka, patoka, pmsierh, patvc/z, pawea (tarcza)

paznokie (nie: xmznogie\ cer. noJi'U czes. pazneht, ros. nogof),

parobek, padzierze ....
Tego pa-, z którego si zrobio po-, jest wicej w slawi^iszczynie a

w litewskim bardzo wiele ; np. czes. i i\\%. pakost' szkoda (por. goc. sA:af . niem.

szade), por. Pako miasto wielkopolskie i wie w ziemi przemyskiej ; czes.

partih zrb, pazwuk oddwik, pad'era hycel, parohii'i podrobi, sfaszowa . .

.

Lit. pamlleti miowa itp. W ros. przeciwnie po- przegasza si na pa- : np.

pol. pogo, ros. pagonia.

5. Staroytnego ]}ra- uywamy take; np. pradziad, pra-
tvnnk, praszczur (praprawnuk), prapolski ....

Skr. pra- znaczy : tcstecz, przed, por. pradziad, prapohki, a skr. pra-
naprzód, por. praicnuk, praszczur.

6. Najstaroytniejszego su- znaczcego „piknie^ bardzo,''

ma w slawiaszczynie przykad jzyk staropolski: su-danny,

piknie nadany, piknej urody, kibici.

Por. ski'. su- w tyme znaczeniu; np.. su-putr-as niby piknosynylaje.

Zrol „ji-" bya w starej polszczynie : ji-mie, npol. mie,
cer. imieti', ji-mienie npol. mienie, mujci^tek, cer. imienije zapas;
ji-gra npol. gra (w kostki, karty), cer. igrati npol. jigra.

Znamienit zalet jzyka polskiego s zrostki zoone,
zwykle z: na-, po--, np. na-tvy—rzyna, na-s—kada, po-s—ka-
dc, po-od—dawaj po-prze—dawa .... na-po-prze—rabia.
Nadzwyczajne skady : o-po—wiedzie, s-po—tuiada, wy-po-
cg, po^rQZ-xoo—czyna, na-po-roz-po—czyna.
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Zrostki jiiiiiych sWw.

Wszelkie Przyjimki prawdziwe, prócz wymienionych na

str. 42., staj si zrostkami rónych sów, byle nie Cza-

sowników; np. l)€Z-pieczesUvOj heze~cny, g-rzecsmj (za: hu-

rzeczny), przez-mian (©d^nelltDage), stpol. przed-si, npol.

przecie, przed-si-hra (tu ])rzed zrasta si z Zajimkiem si,

nie z Czasownikiem), przed-motua, midzy-morze, mimo-
tvolnie . . .

Reduplikacyja.

Rediijjlikaeyja (niby podwójlm) jest pierwsza rdzenia zgoska
wymowy, wygoszona przed rdzeniem. Zachow^alimy reduplikacyj
w wyrazie: da-dz^ tudzie w wielu sowach: Pd-ta, lasi-ma, nia-
nia (niaka), la-hi, Jcu-Jcn^ka, pla-pla, cze-c^otJca, za-zida^ le-leh^

cho-cho (wierzchoek góry, czub jaki), ra~rog, po-pió, s^sa, sy-

sa A potga nosowa w podwójce siga wysokiej staroyt-i

noci ; np. k-A;o?, g-gac\ h-hel, h-ben, i-tent.

III. O NAROSTKACH.

Narostki su do wytworu slow z rdzeni. Jakkolwiek

duo jest Czasowników czysto rdzennych, to mao jest ta-

kich rdzeni, które bez wszelkiego narostka s ju mianami, jak

np. rdze vuk (w Czasowniku : ucz-y) a Rzeczownik : wyh (zwykle

uywany ze zrostkiem : na-tvyh ; albo rdz. ha, spotony na hoj

(ba- si, boj- si) a Rzeczownik hój (np. ma boja).

Trojakie rozróni wypada narostki:

1. Takie, które z rdzeni tworz pnie sów w sawiaszczynie
pierwotne, a które narolami (afiksy, aff'ixa) nazwiemy ; np.

z rdz. shi (cer. su-ti sysz^ó) wyrobi si pie rzeczownikowy:

slu-ch zapomoc naroU -cli.

2. Narostki, które z pni pierwotnych utwarzaj pnie pochodne

;

np. pie such z narostkiem n wydaje pie pochodny: susz-n
(w Przymiotniku: suszny). . Takie pierwiastki zwiemy uarost-
kami zgoa (sufiksy, suf['ixa).

3. Takie, które pierwotnie s osobnymi sowami; np. czy-my\
tutaj jest Zajimek osobisty my, przypity do pnia czasowniko-

•wego csy. Takie pierwiastki sów zwa bdziem przyrostkami.
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Narostek, sucy do wytworu lub do zmiany sów,
zwie si t w o r z y w n y m (^ilbung^ftlBe) ; sucy za do

wyraenia jakiego wzgldu gramatycznego (rodzaju, przy-

padku, liczby, czasu, sposobu), jest narostkiem wzgldnym
(93iegung0fitbe) lub zgoa kocówk; np. z pnia dohr na-

rostek tworzywny - wyrobi Rzeczownik dohr-o, a z tego
pnia narostek wzgldny -m wyraa 6. i 1. przp. 1. poj. dobr~ym.

Narostek z podglosem lub wygosem samogoskowym daje

narost; np. spógoska -c jest czystym narostldem, a -o jest

narostem; -m jest czystym narostkiem, a -ym^ -emii^ -ymi s na-

rostami.

K d z e albo sam, albo ze zrostkami lub narostkami

wydaje pie (3Sortftamm) do wytworu dalszego; np. rdz.

to, wydaje pnie; laz, prze-laz, la-, laz, do wytworu sów:
ia-i, prze-laz, prze-ia-i, la-nia, a-en-ka, laz- (le) .

.

Pie sam albo z dodatkiem daje trzon (233ortt])ema)

do ugj gramatycznych; np. pie az, trzon la% std:

a-, iai-sz, azi . . . ai-, ai-; pie przeaz, trz. prze-

az, z tego: przeaz-em, przeaz~y . . . *)

W uginaniu sów wanym jest przeg^ub (23ugtaut,

^ennlaut)
;

jestto ostatnia spógoska rdzenia lub pnia, do

której narostek ub kocówka przylega ; np. ^h zh-ek, dobY-y

dobr-ych, cn-ot-a cn-oil-m-y (t na tl zob. str. 29.).

Przegub, na którym si sowo przegiba, podpada rónym
zmianom, najczciej miknie lub ttuardnie; np.

ok-o, wzi-iy^ miy, plemle-a^ jagni-a, czst-ow-a
ocz-ko, wzi-e, mil-i plemion, jagnit, czst-iq.

Tu przeguby twarde: k, t, , przemieniy si w odpowiednie mikkie :

cz, (ci), 1; a mikkie (ni), (ci) w odpowiednie twarde: n, t; przegub
za w przemieni si w j.

*) Gramatycy nasi tak pie jak trzon sowa mianuj „ródosowem ;''

wyraz to ukuty tak nie po polsku, e obraa wszelkie poczucie o utworach
w jzyku narodowym.
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B. ~ ZGOSKI WYMOWY.
DZIELENIE SÓW
na zgoski wymowy.

Kiedy na kocu wiersza zmieci caego sowa nie mona
to si ono rozdziela na Bgl^oshi wymowy.

Tu miej w pamici, ze hada samogoska jest podstaw osob-

nej zgoski wymowy; jile przeto w sowie samogosek, tyle zgo-
sek wymowy; np. sowo: nie-ho^ skada si z dwóch zgosek ^vy-

mowy, poniewa w nim s dwie samogoski, e, o. (Wiadomo, e
i przed samogosk nie jest samogosk, ale zamiast kreski tylko

znamieniem cieczenia poprzedzajcej spógoski.)
Oto jedna tylko zasada do dzielenia sów ua zgoski wjanowy:

Ze spógosek, pooonych midzy dwiema samogos-

kami, hierz tyle do nastpujcej samogiosM, jile takowych nale;

do jednej zgoski rozbioru; np.

Zgoski rozbioru: ivod-CL pis~a, dohr-y, hog-sM, ode-gr-a^

zgoski wymowy: tvo-da, pisa, do-hry, ho-ski, o-de-gra.
^

Otó: gadJd^ kupka, matka, ytko, rozdziehsz na zgosla-

wymowy tak : glad-ki, kitp-ka^ mat-ka^ Mjt-ko (nie : ma-tka, y-tko),

bo : d, p, t, nale do poprzedzajcych zgosek rozbioru, tj. do

rdzeni, a za k, bdc narostkiem, stanowi osobn zgosk roz-

bioru, a zatym je oddziela trzeba od poprzedzajcych spógosek:
d, p, t^ *) Podobnie:
Zg. rozb. nis-ki tkac-ki^ ko-ha, czy~my, ko-m,% dUi-ny,
zg. wym, ms-ki, tkac-ki^ ko-ha, czy-my, ko-mi, dlu-ny.
Zg. rozb. jaM-ko^ wsz-yst-ko, parsk-u-., paskie pa-stivo,

zg. wym. jaM-ko., tvssyst-ko^ parsk-nó^ paski, pastiuo.
Zg. rozb. niszcz-y, mdr-y, ciepi-o^ lativ-y, dohr-otl-iiv-y,

zg. wym, niszczy, m-dry, cie-pio^ a-twy^ do-bro-tli-wy.

Zrostki stanowi osobne zgoski, wyjwszy w, z, np.

roz-ora, od-uczy, — tua, zla.

*) Kto bez wzgldu na umiejtn analiz sów dzieli tak: ma-tka, luszy-

stkie, itp. trzymajc si oklepanej 'a mylnej reguy: „Bosdela na samo-
goski,^' lub reguy: „tk" hra razem, bo si znachodzi na jjocztlcu sów
(tkacz) ;" ten tward wymow wprowadza w jzyk polski, a w pimie rozrbuje
budow sów po partacku.
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Cz trzecia.

Kzecz o sowach. *)

Ze wzgldu na jzyk mamy sowa:

1. Polskie czyji swojskie; np. 'Wonica. miejsce^ dzie-

dziniec^ — cze, itczelnia^ ostoja, — pogadanka, gawda.
2. Obce, tj. z jinnego jzyka wzite ; np. (z niemieckiego)

furman, plac; — (z aciskiego) honor, szkoa, port; —
(z francuzkiego) konwersacgja; — (z czeskiego) narzecze

(dyjalekt tj. krajowszczyzna lub poiviatowszczyzna).

Pod wzgldem wywodu bywaj, sowa:
1. Pierwotne czyli pierwotniki, tj. pnie pierwotne bez

narostków lub zrostków; np. las, noc, gór-a, zl-y, pis-a,

morz-e., hud-a. Tutaj kocówki -a, -y, a, -e, s tylko

pitnami odmian gramatycznych.

2. Pochodne czyli pocliodniki, wzrose z pieiwotni-

ków dobraniem narostków lub zrostków; np* te-ek, noc-

n-y, gór-sk'4, zi-oe, pis-arz, Vo-morz-e, hitd-ow-n~ie-tw-o.

Wzgldem skadu sów rozróniaj; si

:

1. Pojedyncze : j9o7, beczka; — noiuy, czas; -—jest, li;

— kazi, 'mir (pokój, wiat).

2. Zoone: pólheczek, noiooczesny^ jeli, Kazimirz.

Co do znaczenia dziel si sowa na dziewicio-

rakie rzdy, które czciami moivy nazywaj; te s:
1. Rzeczownik {substantipimi, ba^ ^5au:)^t^ 0. ®ingii:)ort.)

2. Zajimek (pronomen, ba^ gitttDOrt).

3. Przymiotnik {adjectivum, ba§ 33ei^ o. (Etgeufd^aft^ti^ort)*

4. Liczbownik (nmnerale, ba^ 3^^^^^^'^)*

*) Soiuo a tuyra^ nie jest Jedno, Sioico si powiada tylko o pewnej
kombinacyji zgosek bez wzgldu na znaczenie; toi/raz jest sowem, dobranym
w mowie ustnej lub w stylu ze wzgldem na znaczenie.
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5. Czasownik (verhum, ba^ ^U 0. S)ielbetr)crt)*

6. Przysówek {adverUum, ta§ 9leBen^ o* Umftanb^ttJort)*

7. Przyjimek (praepositio, ba^ 53cr^ o. SSerl^altni^tDOtt)*

8. Spójnik {conjunctio, ba§ 33tnbett)ort)*

9. Wykrzyknik {interjectio, ba^ 2lu^ruf^^ o. ®m^)firtbimg^n)ort)*

Rzeczownik jestto sowo, które mianuje jaki przed-

miot, tj. osob lub rzecz, czyto najawn, czy myln; np. Bóg,

soce, czhwiek, ko, nó, rozum, mdro, poloiuanie.

Zajimek jest sowo, które zastpuje miejsce Rze-

czownika; np. ja, ty ; — on, ona, ono] — ten, ta to; —

~

który, która, które.

Przymiotnik jest sowem, które wyraa przymiot lub

waciwo przedmiotu; np. wieczny Bóg, ogromne soce,
rozumny czowiek, wrony ko, tpy nó, wielka mdro, je-

sienne polowanie. ^,
Liczbownik oznacza jilo; np. jeden Bóg, dwa pola, Ml

trzy osoby, duo sów, mao treci. ^i
Czasownik jestto sowo, które oznacza objaw przed-

miotu w pewnym czasie; np. hy, ora, kwitn.

Bo gdy kto jest., to objawia si w czasie teraniejszym; gdy

rolnik ora?, to objawi si tym dziaaniem w czasie przeszym

;

a gdy róa sahwitnie, to take si objawi stanem kwiatu w czasie .

przyszym.

Przysówek suy do okrelenia albo Czasownika, albo

Przymiotnika, albo jinnego Przysówka; np. piknie pisa,

zhyt wielki, bardzo dobrze*

Przyjimek znaczy jaki wzgld, którego przez sarn
^

Rzeczownika odmian wyrazi nie mona; np, na stole, pod

stoem, przed stoem, za stoem, koo stou.

Spójnik jest sowo, które sowa lub zdania pocz
w jeden stosunek; np. Bozum i cnota nas zdobi. Trzeba

si uczy, ho naul^a czyni nas wiatymi.

Wykrzyknik jestto sowo, które wyraa uczucie, albo

naladowanie gosu lub dwiku; np. ach! o! biada f
—

miau I kra I uhu ! — bc ! paf!
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Wszystkie czci mowy dziel si na odmienne
i nieodmienne.

Odmienne s te, które rozmjite wzgldy kocówkami
wyraa mog. Takowe s: Rzeczownik, Zajimek Przy-

miotnik, Liczbownik i Czasownik; np.

ko posl'USzn-y cUu-a t-en chtval-ió

Jw-owi, 2)osUis^n-ego, dtv-óch, t-jmi, cluval-n\^

Nieoflmienne s takie, które kocówkami wzgldów
rónych wyraa nie mog, tj. Przysówek, Przyjimek, Spój-

nik i Wykrzyknik; np. tuysoko, przed, alho, acli!

Odmienne czci mowy: RzeczotuniJc^ Zajwieh, Przymdotnih
i Liczhotunih^ stanowi miana (nomen^ ^J^eitntDort) *), bo mianuj
albo przedmiot, albo jego waciwo lub okrelenie; np. syn^ dobry-

jeden, taki. — Do mian policzy naley take te wytwory z Cza-

sowników, które si j imiesowami odmiennymi nazy-

waj; np. od prosi: proszcy^ od sgrsyhie: zgrzyhialy^ od luita:

loitany.

Mianami s albo Rzeczowniki, albo sowa rodzajo-
wane; tamte nie odmieniaj si przez rodzaje, te si odmie-

niaj przez rodzaje; np. syn, a dohry^ dobra^ dobre.

Rzeczownikami s:
1. Rzeczowiki szczegóowe; np. syn, gtuiasda.

2. Zajimki rzeczownikowe: ja^ ty.

3. Liczbowniki gówne (wyjwszy: jeden, dwa^ trzy., cstyry) a

wic: pi.^ sse i dalsze; take skadowe; np. dwoje dwojga.

Sowa rodz jowane s nastpujce

:

1. Przymiotniki; np. biay, biaa^ biae.

2. Jinne Zajimki; np. on, ona, ono . . .

3: Jinne Liczbowniki; np. jeden., -dna., -dno; dtua., dtuie.

4. Jimiesowy odmienne; np. siejcy, siejca, siejce.

Nieodmienne czci mowy nazywaj ijartyknami, tj. czst-
kami mowy, jako majce w mowie ludzkiej role podrzdne.

*) Gramatycy polscy nazwali ten oddzia sów jimieuiem, tumaczc do-

rywczo aciskie nomen, a wzorujc si acin, jak to czyniono juz w XVI. stl.

Ale bogaty jzyk polski na aciiiskie nomen ma wiele wyrazów: jimi, miano,
nazwa,. naz%oisko, 2^rzezivislco, tytu . . . Jimie jest u nas nazw, na chrzcie

dan; jimienia nie nosi przeto rzecz, ani nawet ywnotna, bo nie powiemy:
„Jak temu koniowi, temu miastu ... na jimie ?" ale mówimy: „Jak si
nazywa, jaka ma nazw, jakie nazwisko, jakie mu miano?"

D
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Przegld sów.

A. Odmienne. I. Miana. 1. Bzeczoionila.

2. Sloioa rodzaj(yivane.

II. Czasowniki.

B. Nieodmienne czyli partykiilij.

WITWÓR, ZMIA^JA A ODMIANA SOWA.

Wytwór sowa róni naley od jego zmiany i od-
mian y.

Wylwór sów.

Z jednego rdzenia sawiaiiskiego za wytworzyo si
kilka sów na róne pojcia; np rus. zol-oto^ pol.

zl-oto; iól-ty (z zmikczone na )] ó; zol-na; z6l-w\

a nawet zio-o. — Jestto wytwór sów Avcale rónych
rzdów i znacze, bo zioio jest Rzeczownikiem, a óUy
Przymiotnikiem; bo zioto nie jest on^ ani ona zotem.

Por. skr. ]/ g'r' za g'c(r byszcze, ^'flr-ati byszczy, 7z2V-aii(-am) {g na
h str. 25.) zoto

;
goc. gu-t {-^) , niem. gol-d (r na I str. 26.) zd. ^ar-a {g na

z str. 25.), rus. ^o/-oto, grec. cli-r—ys(ós) {]i na cli str. 24.); -7- a skr. /lar-it,

powy, zielony, grec. ch-l-óos zielonawy, lit. irt-l(-as) zielony.

A znowu od pnia : zot pochodzi : zlo-ió, sot-n-ih . . .

;

od ót : ót-ko., óU-ac2-ha, ólt-aivy., ót-o ól-i . . . ; od

ó: óU-oivy\ od: on nic; od ów': óhv-i\ od zió: ziel-

e, ziel-otiy . . .; a od zielon: ziele-i^ sielon-o . . . Sto
nowe wytwory, bo zoto jest Rzecz^pwnikiem, a zoci Czasowni-

kiem; bo co jinnego znaczy zoto., a co jinnego zotnik itd.

Zmiany sów.

Gdy wezm jedno z owych sów, np. ow', i powiem:

zówik, ówina^ to tutaj Rzeczownik pozosta Rzeczownikiem

i jego zasadnicze znaczenie nie przemienio si
w jinne, bo i zówik, i óiuina jest ówiem, ale znaczenie

zasadnicze (ówia) zmienio si (zmodyfikowao si)

t}dko na pewien odcie, albowiem zówik jest maym, a

ówina ndznym jakim ówiem. Sto zmiany sów*

j
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Podobnie, gdy rzekn hielony^ Bieleszy^ najsieleszy ; nie

masz tu wytworu nowych sów, ale to samo sowo zmienio tylio

znaczenie. Podobnie sloci a pozaca itd.

Ani umiejtni gramatycy zagraniczni nie odróniaj luytiuont sów od
iich. zmian, w które tak obfituje jzyk polski, i które s jego wielk zalet;
wszystko tam pomieszano w tak zwanej „soworodni (AYortbildung)." W tej

gramatyce zmiany sów, wybadane, w osobnym wystpujyi systemie na tym
wiksza chwa jzyka polskiego.

Oduiiaiiy sów.

Mówic za: zoto zota , . . . ub zoc, zocisz^ zoci-

em . . . odmieniam te sowa lioiicówkami w^ede rónyci
wzgdów^ ; s to odmiany sów.

Odmiana mian zwie si d e k i n a c y j (niby sManianiem)^

odmiana za Czasowników k o n j u g a c y j (niby wizaniem).

DZIA PIERWSZY

ODMIENNE CZCI MOWY

O Rzeczowniku.

Pod wzgdem j i s t n i e n i a przedmiotu Rzeczow^nik

bywa:

1. ywotny, którego przedmiot jest yciem obdarzony;

np. anio, czowiek, %icze, siostra, wó, ryba, motyl. Do y-
wotnyci przedmiotów icz si diicliy, udzie i zwierzta.

2. Nieywotny, którego przedmiot martwy; np. csi-

yc^ kamie- góra, db, wierka tulipan.

Ze wzgldu na warto przedmiotu jest Rzeczownik:

1. Osobowy, Idóry wyraa oso?)^ ; np. Bóg, anio, duch,

rolnik, matka, niemowl. Osobami s ducliy i ludzie.

D*



- 52

2* Rzeczowy, co mie\ u. rzecz- bd ywotn, bd nie-

3^wotii; np. ko, baran, zajc, mucha,, gtuiazda, ziemia,

rzeka, stó, pióro. Rzeczami s zwierzta (^^wociny), roliny,

mineray (martwiny, kapaliny), i bryy niebieskie (jak soce).

Co do p o j m o w^ a n i a przedmiotu bywa Rzeczownik

:

1. Najawny (concretum)^ gdy przedmiot znajduje si
na jawie czyli w naturze; np. ofjrodnik, motyl, wiato.

2. Myliiy (alstractum)
,

gdy przedmiotu nie mona
poj zmysami, ale tylko myl] np. dobro, siejba, czytanie.

Nie mona widzie dobroci, siejby, czytania, ale chyba ludzi

dobrych, siejcych, czytajcych.

Rozróniamy jeszcze miana wasne i pospolite.
1. Miano wasne (nomen i^roprium, ©gennaute) jest

nazw pojedynczego przedmiotu czyli jednostki (indiniduum)
;

tu nale:

a) Jimiona i nazwiska ludzi, tudzie nazwy bogów i zwie-

rzt pojedynczych; np. Boeslaw, Jadwiga, Jan, Zamojski,

Homer, Sokrates, Cycero, Gite, Joiuisz.^ Mineriua, Ferkim, Stm-
totuit, Zagraj (pies goczy)^ Dolot (chart).

b) Nazwy narodów; np. Foleik, Litwin, Rusin, Francuz.

c) Nazwy krajów, gór, wód, miast itp. np^ Europa, Ame-
ryka, Austryja, Sslsk, Serbsk, Wooszczyzna, Wochy, Anglija;

Tatry, Karpaty, Alpy, Pireneje, Kaukaz, Weztiw, Babia Góra;
Batyk, Wisa, Bniepr, Wiar, Fetew ; Warszaiua, Krakóiu,

Pozna, Wilno, Kijóiv, Brzeany, Koomyja, Czernioivce. *)

2. Miano pospolite (nomen appellativum, ©attung^^

tiatne) jest nazw wielu jednakich lub podobnych przed-

miotów; np. rybak, tuilk, koció, yto, joda.

Duo jednakich z zatrudnienia ludzi nazywamy rybakami;

duo podobnych zwierzt wilkami', duo podobnych budowli ko-

cioami, zbó ytami, drzew jodanii.

*) Gramatycy nasi nazywaj wszelkie nomen proprium jimie-
niem wasnym. W duciu naszego jzyka „Bolesaw" jest jimieniem, ale

nie: „Zamojski, Kraków, Dolot . . ." Mamy przeliczny, bogaty j-
zyk, a nie umiemy lub nie chcemy czsto go uywa na chwa jego i wasn I
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Pomidzy mianami pospolitymi odróni trzeba jeszcze miana
ogólii, miana zbioru i miana steku.

Miano ogóowe jest nazw przedmiotu, który si skada
z przedmiotów jinnej nazwy ni cao; np. naród skada si z ludzi,

gromada z wocian, trsoda z bydlt, stado z koni, las z drzew;
ale jeden czowiek nie jest narodem, wocianin nie jest gromad,
drzewo nie jest lasem itd.

Miano zbiorowe {collectwum^ ^ammeluame), uywane tylko

w liczbie pojedynczej, wyraa mnogo tego, co pie oznacza; np.

pie dzlat^ z tego dzieci^ dzieci i zbiorowe dsiatiuet
; pnie : lauiat^

ivlos^ l^p^ wcigl^ z nich zbiorowe: htuiecie^ tulosie^ papie, tugle^

tj. duo kwiatóio.^ tulosóiu^ pa^póiu, lugli.

Licie, wgle . . . nie s mianami zbiorowymi ; to liczba mnoga od
lU, wgiel.

Miauo jednostkowe {indywidualne) jest takie, które uywa si t5dko

w liczbie pojedynczej (singulare tantum), a odpowiada zbiorowemu;
np. sdachcic a szlachta, ale nie : grosz (grosze) a pienidze (1. mn.), uan
(ulani) a luojsJco (wojska).

Miano steku (^tcffname) suy przedmiotowi, który nawet
w swej czstce nazw caoci nosi ; np, tuoda, piaseJc, elazo, zoto,

pszenica, ziemia, mka, cukier, piwo; bo najmniejsza l^ropelka

wody nazywa si wod, okruszynka cukru jest culirem, jedno

ziarko pszenicy jest pszenic.

O rodzaj acli.

Kady Rzeczownik jest pewnego rodzaju. Trzy s
rodzaje Rzeczowników w liczbie pojedynczej : nizki, zesJd

i nijaki.

Rzeczownik jest rodzaju mzkiego, gdy oznacza

przedmiot pci mzkiej, albo gdy ma zakoczenie mzkie,

tj. spógoski twarde i g^riibo mikkie, tudzie 1, j ; np.

Karol, BaddwiU, ivuj, syn^ ciela^ tuói, haran, kogut; znak,

groch, sup ; zajc, klucz, or tugiel, kraj.

Lecz rodzaju eskiego s : na c : moc, noc ; na -ecz : rzecz,

ciecz, odsiecz ; na -ycz/-icz : smycz, sodycz, zdobycz, dzicz, take :

tucz, krocz, uhocz ;
na sz : mysz, tuesz, rozkosz ; na -e : modzie,

grabie, kradzie, take: stra, podró', na rz: szerz, twarz, po-
twarz\ na j: koUj; na 1; sól, stal, kdziele myl, zarosi, itp.
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Rzeczownik jest rodzaju eskiego, kiedy oznacza

przedmiot pci eskiej, albo gdy ma zakoczenie eskie,
tj. samogoski a, i, lub spógoski cienkie; np. Cerem, bo-

gini, pani, owca, kokosz; woda, kania, pier, sie, dobro,

pid, ma, gb', rzodkieiu.

Jasna, ze w duchu niezepsutej polszczyzny aden Rzeczownik eski nie

moe si koczy na spógosk tward; dzisiejsi pisarze polscy grzesz tedy

przeciw porzdnej budowie swego jzyka, nie chcc ka kreski nad : p', b',

f, w', in', a piszc: Tionop^ 9^^, kreiu, karm, zamiast: Jconop', gb\ Jcrew\

karm itp.

Rodzaju atoli mzkiego -s: na: -; Zamo^ li-, na -e:
okie, dziegie^ poe, kope, pype^ wieclie^ paznokie] na d:
led, niediuied, abd, gwód ; na : o, oso, ry^ stru ; na

;

fonta ; na p'; karp\ drop; na b' : drób', gob\ jastrzb' ; na w'

:

Jarosaw\ nów, oów, szczaiu, modrzew, paw, óra%v \ na :
ko, so; na -e; cie, dzie, ogie, pie, kamie, promie ....

i miesice : stycze, sierpie, wrzesie.

Rzeczownik jest rodzaju nijakieg-o, gdy nie jest' ani

rodzaju mzkiego, ani eskiego, albo gdy ma zakoczenie

nijakie, tj. na samogoski o, e, , i obce na -um, np. so-

wo, pole, dzieci, rebi, piskl, jimi, gininazgjum.

Najatwiej pozna Polak rodzaj Rzeczownika, gdy przed nim
wymówi albo ten, albo ta, albo to; np. ten kwiat, ta noc, to pole.

W wtpliwym razie rozstrzygnie narostek: -ek/-yk lub -ka; np.

ten obrcz, bo si mówi may obrczyk, na naczynie; co jinnego

obrczka (piercie), na palec.

W' liczbie mnogiej jzyk polski nie rozrónia teraz

rodzajów, ale dwa zawody.
1. Zawód pospolity, który suy Rzeczownikom wszel-

kiego rodzaju; np. te liny, te matki, te pióra, te okrty,

nawet osobom mzkim, kiedy o nieb obojtnie, z lekce-

waeniem lub z pogard mówi cbcemy: te chopy, te ucz-

nie, te studenty, te Szwedy, te Turki.

2. Zawód znamienity przypisujemy tylko osobom

mzkim, jeeli je spomidzy jinnych przedmiotów wyszcze-

gólni chcemy; np. ci chopi, ci uczniotuie, studenci, Sziuedzi,

Turcy, ci panowie, ci liczeni, ci bracia.

\
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WYTWÓR RZECZOWNIKÓW.
(Formatio substantivorum, ^ilbung ber §au|)ttt)orter).

Pnie Rzeczowników albo si zakoczay na spógosk,
albo dostay na kocu samogosk, a tak pow^stay byy
trzony spógoskowe i samogoskowe.

A. TRZONY SPÓGOSKOWE.

Spógoskowe trzony s jedne rdzenne, drugie

narostkowe.
1. Kdzenny trzon nie mia narostka; np. rzd.
Por. skr. |/ rag' panowa i panujcy, la. reg-o rzdz, a reg-s król.

2. Narostkowy trzon koczy si na jeden z narostków:

t/s, n, 'r, które w 1, przp. 1. poj. utrcaniu podlegaj; np.

t w zgosce -t; cio, trzon narostkowy : ciel-t, ciel\

s w zgosce -os; nieb.^ trzon narostko\\7: nieU-os^ niebo

\

n w zgosce -on; j/w, trzon narostkowy: jim'-on^ jinii;

r w zgosce -er ; brat, trzon narostkowy : brat-er(shi)., brat.

Por. skr. trz. tal-at {-at za -ant), 1. przp. 1. poj. tcdan zupeny, cay;
skr. nab'-as atmosfera, mga, grec. nep^os chmura, mga, a. nubes chmura,
niem. nebel, lit. debesis obok; skr. trz. jam-an, 1. przp jama czenie od

]/ jam j, trzyma, por. stpol. jimienie majtek ; skr. trz. b'rat-ar, 1. przp.

b'rata, zd. b'ratar brat, grec. j/rdter przjTodni brat, a. frater brat, goc.

brofar, stniem. pruodar^ niem. brit der^ mudz. broterelis braciszek, czes. bratr.

B. TRZONY SAMOGOSKOWE.

I. Samogoskowe trzony kocz si po spógosce
t war ej w rodzaju eskim na a, np. tvdoiva; w rodzaju

nijakim na o np. miso; w rod. mz. pewne osobowe na

na a, o, np. starosta, tato, jinne w starosawiaskim na

sabe y (ier), które w polskim zaniemiao, a tak si te

trzony u nas pozornie kocz na spógosk, np. (cer. dym^

sabe y na kocu) dijm, (cer. knb) kark (cer. syn^) syn.

Pierwotnie w powinowatych jzykach trzony samogoskowe miay w 1.

przp. 1. poj. narostek -s, który w sawiaszczynie' odpad; np. w r. mz. skr.

tdt-a-s ociec, pan, obroca, a pol. tat-o, d'um-a-s wyziew, dym, lit. dum-a-s
w 1. mn. dumaj dym, a, fum-u-s dym, grec. fym-ó-s dusza ; skr. kark-as,

krta, szyja; ykr. i lit. sun-u-s, goc. sun-u-s, niem. zon syn. Otó kocówki na

r. me/A. skr. -as, -us, lit. -as, grec. -os, la. -us, goc. -s, -iis u nas zaniemialy.
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W r. e. mamy -a, zesabione z a {-s odpado) ; np. wdowa a skr. vt-

' d^aTva (zoone z vi- bez i cCcwas maonek)
;
grec. -e, a, a. goc. i lit. a,

np. grec. hule wola, ted bogini a pol. dewa, a. vidim wdowa, goc. hairda

trzoda, lit. zema zima.

W r. nij. mamy o za skr; -am, grec. -on, a. -um, goc u lub nic;

np. skr. mans-am miso; grec. ygón, a. jugum, cer. igo, goc. juk, niem.

joch, jarzmo (por. skr. jug-am to, a jugm-an zaprzg).

Por. jeszcze Kzeczowniki nijakie: skr. mag'g'am mlecz, szpik, a mz.
^(A.- mózg ; skr. mad'jam, la, medium a pol. miedza, midzy ); goc. imurd
sowo, mowa, niem. vort, a pol. gioar; goc. alev a. oleum za olevum a pol

olej.

Za spraw niemienia wygosu nijakiego o wyrabiay

si Rzeczowniki mzkie; np. wielkopolskie Ostroico sl mao-
polskie Ostrów^ dawne Szlzko a póniejsze Sdzk^ zpol.

brzucho a npol. brzuch, udo (cz nogi) a zpol. i czes.

ud (czon, czonek), u ludu trzono (nalepa, na której si
ogie pali) a zpol. trzo7^ (trzonek); dzivono (ryby i u koa)
a dzwon; czóno a zpol, czon; stpol. obrzdo a obrzd'^
dziwo, cudo a dzkv, cud. .

' *

II. Po spógoskach mikkich kocz si nasze Kze-

czowniki na mikczce je: a, o, e, i.

Samogoski mikczce powstay z potgowania pier-

wotnych : a, i, na : ja, ji ; np. ziemia := ziem + Ja, bogini =
-{-ji. (Str. 10. 27.).

Por. lit. zem-as nizki, a zem'e (za emja) ziemia, kraj
; skr. h'agini siostra

a pol. bogini.

U nas ja sabo na jo, a to zesabo na je ; tak : lico

(za likjo), -zboe (za zbogjo). (Str. 19.).

Por. skr. l)ag-as los, szczcie, hóg, a skr. 1) agjam r. nij. zboe
tj. ^ -f- bogjo

;
gór. u. zhoze szczcie, czes. zhoi towar.

A za w Xj^ zaniemiao i; np. go ogie, mier, moc
(za: gost-ji, ogn-ji^ miert-ji mogt-ji. Str. 27.).

Por. la,.host-is go; skr. agn-i>^, lit. ugn-is ogie; skr. mart-is mier;
goc. maJits r. ze. (za malit-is; 2. przp. malitis) od skr. ]/ ?wrt7t za mg (a no-

sowe) ró, wzmaga si, w prakrycie módz, niem. m^'^en, std skr. trz. mahat
wielki, grec. megas, a. magmis, a pol. Ma-góra skró, z mahagora (w ski'.

(/ms za ^am r. mz. góra, lit. gire za ^/7;yVf las), skr. mahiid r. e. posada
z ziemi, por. pol. mogia, rus. mohya. Z |/ /;»j/i wyszo m<ji za mg-jis.
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Wytwór
RZECZOWNIKÓW PIERWOTNYCH

o trzonach samogoskowych.

Pierwotny trzon dosta na kocu samogosk wy-

ran: a, o, e^ i, lub zaniemia, a krom' tego samogoska

rdzenna czstokro si stopniuje (str. 5.— 15.); np. mar
(mar): mor, tvar (warzy): tvir, U (bi): bój, la (la): ój,

sia (sia) : sieiu, sta (sta) : staiu, siu (su) : • siawa i sotuo,

ry (ry) : róiv, leg (ledz) : oz, pan : pani, maz (maza)

:

ma, lich: licho, luod: woda.

Wytwór
RZECZOWNIKÓW POCHODNYCK

Pochodny trzon dosta narostek kib narost, w którym

tkwi spógoska narostkowa; np.

Podniebienue mocne.

-t, -c, -cz, - w narostacli z rónymi podgosami i wygosami.
-t; ma^-ka, bra-t, bar-t-mk (od: bar) . . .

= Skr. }/ ma mierzy, wydawa, matar matka, grec. inetei\ la. mater,
lit. motma, mudz. matusze^ niem. mutter. Skr. 1/rafar itd. skr. |/ &'>'' za
h'ar nosi, wydawa, Ijdr-as ciear; por. pol. 6raf, har^ hr-a, Ior-e.

-al; baiuat, palcat . . . Obce: buata bachni-, system- . . . *)

-'t (w stpol. a nosowe) tworzy Rzeczowniki nijakie, spokrewnione
z jimieslowem czasu ter. czynnym na -Jic; np. Rzk. cielt^ de-

lt-a, cieló-a^ a jimieslów: grajc. *''')

-Ol. Stan: ywot, Mop- . . . Rolina: bleJc- Aótlmsa Cynapium.
-ut ; baamut, -et : oset^ ocet . . . grzbiet ...

-ala. Wyraa rzecz: (? upa) opata, (szy) s^ata ....
Rolina: har-at-ksi Chamoerops humilis.

*) Dla zyskania miejsc na wicej przykadów raz wykazany narost oznacza
tu krótka pauza (-); czytelnik narost odpowiedni doda i wyrobi calkie sowo
podug praw goskowych jzyka polskiego; np. robak, robac-two (Zob. str. 35.)

Przymiotniki podaj, si tu w staropolskim kroju rzeczownikowym ; np. okra-

cien, duclioimen, chedog, cieniu, lich ... w czym si pie wykazuje, zamiast:
okrutny, duchoiuny, chedogi, ciemng, Uchy . . .

'''*) Czytaj rozpraw mojv; o pochodzeniu Rzeczowników sawiaskich na c,

z rkopismu czytan w kr. czes. Towarzystwie umiejtnoci r. 1859.
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-ota. Od pnia przymiot: (kras) Jcrasota, nds-^ hrzyd- . . .

Od Czka stan lub dziaanie : tsknota, zgrys-^ spieh-, roh-^ ps- . .

Ezecz: robota^ piech-. Od Prztka przymiot: cnota, ciemn-, Uch-,

.

Jasn- Lamium maculatum, smr- Gnaphalium Leontopodium.
-uta ; Blcmuta miasto, -ila ; Ssreniaiuita, ród od herbu. I

-uto; duto, -yto ; hopyto^ koryto . . . -ito; sito.
I

-tw (potga, zob str. 28.) zlpol. ryhitio rybak, a ryhitwa ptak.

-lwa. Od Czka dziaanie: gonitiua.^ modli-. . , Narzdzie: brzytwa. .

-'stwo (-ctwo, -dztwo, ztwo) ; Pojcie mylne: hlamsttoo, dostojen-,bó(g)-.
\

Skutek dzisilsmiai
:
proroptiuo. Nauka lub sztuka: górnik-, malarz-.

Zbiór: stryjo{iv)-, ssiad-^ duchowien-, robak-. Przymiot: m-.
Godno : pan-, gospodarz-^ cesarz-. Urzd : hetman-^ kosztelan-.

Powoanie: nauczycieU, redaktor-. Zatrudnienie: myli(w)- . . .

Tytu kraju: króle{tv)iiDO, cesarz-^ ksiz-^ tuojetood- . . .

Potga nasza: -tw, -twa, -two, -stwo, powstaa z tu (zob. str. 12.),

a odpowiada skr. -tu, -hoa. Skr. -tum, w Wedach -tu, jest kocówk 4.

przp. 1. poj. Rzeczownika, a to si zwie w sawiaszczynie sposobem bez-

okolicznym na -ti, czes. rt'i, stpol. i biaorus. -c?", rus. -ty, ros, -t' , npol. '

, a w aciskim „Supiniim" na -tum, -tu ; skr. za -twa jest 7. przp. 1.

poj. Rzeczownika, a tworzy u nas owe Rzeczowniki.

-c, -00 : (pu) piu-co., lico, loieco narada. -^
-ca. Dziaacz: rad-, mow-., dozór-, oddaiu-, dzieraw-. Rzecz: oiuca.

-ic. -yc. Syn: loojewodzic, sdzi, lowczyc . . . ksi-.
~ica, -yca. Dziaacz : tuon-. Biaogowa: Jduczn-, sióstrzen-, grzeszn-.

/Samica: wilk-, orl-, gob'-. Rzecz: goiu- (supa), kamienn-.

Miejsce: dzioonn-, lizgatu-, pium-, ul-. Narzdzie: midl-.^,
Pody natury: pcM- Haltica oleracea, pszen- ^yiv-. m

-ec. Osoba: star-, modzien-, ma-. Dziaacz: kraiu-, gon-, suza-.
Miejsce: skarb-, dwór-, czyst-, gocin-. Narzdzie: róan-, bod-. '

Zwierz, rolina, minera: uskoiuiec, guch-, pada-, jaow-,
zatoilec Anemone liepatica, kosaciec Iris germanica; tuapieniec

Kalkhaloid, od loapie Kalkspat^ luapno Kalk, a wap Calcium.

ijo^ miesice, zajc.
-acz. Dziaacz : krzyk-, tk-, gr-. Narzdzie^:^ siek-, pogrzeb-.

Nadmiar przedmiotu: bród-, gów-. FiSik: puh- grzyiu-.

-icz. Potomek: Jdrzejowicz . . . Narzdzie: bicz ...

jest tym samym narostkiem co sposobu bezokolicznego. Osoby
mz. (god) go (za godó), te, zi. Rzeczy mylne i na-

jawne: (gart) gar, (czet) cze, (czd) cz, (pad) na-p,
(wad) luo, (wid) nie-na-tvi, (wiad) tuie, (pisj pi, (klap)

kle(p) (klatka), (bar) bar, (mar) -mier. •

Dodaj : ma^. sie, pU, o, Iw, ni, stpol. Je (Ici, Ici, Iciwy) .

oszustwo, fasz, mier (por. z skr. marti-s mier, zabójstwo od ]/ mr' za

mar mrze, zabija,- la. 2. poj. morti-s mierci) pa-mi za pa-man- od

rdz. man, cer. m^n myle (por. pol. - z skr. -ti, skr. matis za mantis
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mylj pami, pogld od \/ vian mydli, mniema, pomnie, ?na ; a. 2. poj.

menti-s umysu, grec. metis rozmys). — Pol. go por. z rdz. god (gody,

godny, godzi si, pogoda, przygoda) lub moe z skr. |/ g''as je.
To -c potgowane w 4. stopniu poddwikiem -5 (sti" 27.)

daje - w narostkach:

-o, -e. Od Prztka przymiot : mio^ rad- ...
Rzecz: yiun-. Stan: nadt-^ napucM- . . .

Od Rzka: ao, hole ...
Do zalety polszczyzny naley to, e jako wyrazi ona w trzech stop-

niach : tuysoko, tuys^o, najioyzszo.
- W gosce -c z hjg: noc za nok (cer. noszt' tj. noh-t-)^ moc za

mog (cer. moszt' tj. mog-t^)^ piec (cer. pesst' gaz, piec),

wiec (cer. vessU rzecz).

Por. skr. naJc-tam, a. no/(;i, grec. w2/^<;^- . . .

-e za: ?t': okie, paznokie, dziegie^ wieche.
Cer. nok't', skr. naUa

; grec. 'onyks, ^ónych-os, a. nngnis, lit. nagas
niem. nagel.

-s: (rdz. ^a?^ ha-a-s^ gl-o-s; w-, M-, trz-., ivrz-^ ....
Por. skr. [/^r" za ^ar gos wydawa, piewa; grec. geryo brzmi, a.

garrio papl, lit. gir-ti sawi, pol. ^r-a, cer. z reduplikacyj : ga-^o-ati
mówi.

-as (-0S, -es): (kolo) kolas-ka, niebios-a., niehies-ki^ . . . o?vics.

-lis. Pogardliwo dla nadmiaru: hahiis., der-, garb-^ ivis-

-OSZ : Dugosz.^ dob-^ sitv- . . . -osza
;
panosza., jttn-, ivitosz-ka.

-i. Naganne udawanie przymiotu : skromni, grzeczn-^ nabon-, modn .

.

Podniebienne sabe.

-d : (za, na, po, prze) zad, nad, pod., przed, std: przód.

-do : (sta) stado., cii-, czu- . . . -Ma : pratuda, krzyiu- . . .

-ada : gromada (por. o-grom-nj). -oda : siooboda., lob-, jag-, trzoda.

-d
;

(ptn) pid, kraiv-^ zol- . . .- 'ad : czelad, gatuied . . .

-e: Przedmiot: modziey od- . . , Skutek dziaania: upie, grab-.

Gardowe mocne.

-k; m^z.divi(^, brzg-, szcza-. .. K znaczy pojcie maoci, str. dal.

-ak ; Osoba : prostak, rod- .

.

. Mieszkaniec : Warszaiuiak, Kujatu- . .

.

Zatrudnienie : wojak, dioor- ryb- . . . Usposobienie : dziwak . .

Ko: czapak, roczn- Narzdzie: czerpt-, Myn: dept-
,
pyto-,

Rzecz z materyjalu miedziak, tuisz-. Pienidz : pótorak, szost-.

Zwierz: wist-, rolina: &o^-,~ minera : ivegl- Steinkohle.

-ok; {y^i^) tuidok, tum- . . . -ek ; mniejszo: domek, syn- . . .

-ek. Osoba: ziomek, mia-, wychoiuan- .... Rzecz od Czka: mot-

loynalaz-, postp-, uam- ... od jms: poczt-, zwit-, dat- . . .

Miejsce: rod~, zapiec-, przytul- . . . P^^^, Narzdzie : naparst-

Zwirz: wymocz-... rolina: czosn-., ogór- . . . minera: oów'-.



- 60 -

-yk: js-^ strum- . . . Jcam-^ hr^em-^ prom-, jjom- . . .

-ik; ursdn-^ yórn^ sotun-. Mniejszo: Jcori-^ no-, stoi-.

Pody: chora- Hamster, siotu- hul-, je- Cypselus Apus, storcs-

Ochris raorio, ohmu- Cypripedium calceoliis, jishr-, Schwefelkies.

-'ek za -'ak; czloiuieh, rus. csoioioik, tj. czol-]-owlalo-\-'ah;

czieJc nie jest skróceniem, ale: czoi-]-eJc, jak ziom-eh.
Por. skr. y ru za hru suclia ; std, gdy cliwilowe k (zob. str. 25.) ze-

slabnie na trwae s, by ski*. ]/ sru pyn, ciec a saw. cer. siu sysze,
z czego: siaiva,sowo, s/o;.'77v-, a gdy twarde' 7v zmildo na c^, wyszed pie:
c,^/, z litórego: c^i-owieJc, rus. czol-owik, ros. czeaiciek, i czoo, ros. czoL

ka; (mqi) m-ha, m- . . . Mniejszo: iaiv-^ zab-^ rolin-.

Osoba: Warszatuianha., mat-., diuor-^ prostak-, ijdóiu-., . . .

Zatrudnienie :jjr^^(i-, sztuacz-^ plot- . . . Zawód: olnier-, mloc-

Rzeczy od Rzka: goska^ ... od Czka: ap-, tval-^ pomy-, pora-
Dzialanie dorywcze: pogadanka,-, chapan-, polmlan-, pogro-.
Od Prztka: p>ust-, gorx-, rogów- . . . ,od Lbka: trójka . . .

Od jimsl: piczka, ulecd-, bit-, trzsio)i- . . Narzdzie: sikaw-.

Pody: kras-., lys- . . . poziom-., egaiu- Urtica urens.

-'ka; (druh) druzka, grusz- (cer. krusz-), gospody-., rus. do-
-ica za -ika; mionik a mionica i mioniczka , . . czernica . . .

-ko. Mniejszo: sonko^ serdusz- . . . Rzecz: zóltko^ bia-. ...

Jimiona: Mieszko, liastko^ Lestko, za: Mieczysaw^ Rocisl'a?v.

Nazwiska litewskie: Kociuszko, Chodko, Korytko, Bujko . .

-sk, -ck, ~zk : Radomska Pocka . . . Szlzk, dawniej : Badomsko., .

-iko, -ysko, oznaczajce zgrubialo : konisko., rak- . . . str. 38^.

Rzecz mylna od Czka: jigrzysko, naziu-^ ziual-, stanmu- . .

Miejsce: mroiu-^ staiu-., ytn- . . . Trzonek: bicz-, topor-., grab-

-iszcze za: -isko. Miejsce: zgliszcze . . Zob. str. 38.

1
-eh: (rdz. siu) su-ch, iv-ch^ (d-, dii-j duch, (mia) miech, grze-ch

Por. skr. \/ ru sucha; skr. \/an dycha, std. pol. ^ro/i ;" skr. \,cTma

d, z ruska du; skr. \/smi mia si; skr. \/hn za gn wstydzi si,

rumieni si. Stpol. sja, spieje udaje mi si, puy mi, cer. spieti to,

w Bogarodzicy: przyspi zdy, rdz. pia, z którego: po-Srpiech.

-cha; (strzec) strzecha, ol-, czerem- . - .

-och : piesze:-, -ucli ; ko-, past-, le-, piec-, le-., ko-{-Uiizy), op-. . .

-ocha: macocha., luarz-' (i: -echa) -ucha; Sin-^ c^^er^-(-uszka), star-.

Gardowe sabe.

-g: (rdz. pu pywa) pu-g, (ni) nie-g.
Por. slcr. \/ 'pu pywa, falowa: cer. nluti eglowa. Wyraz pug

przyjli od nas Niemcy: st. g. niem. pjiuodi, Hieni. pfJug.

-og: (twar) twaróg, pir-óg fstrus. pir uc/ta^ po rus. pyrili.

Wywodzono piróg od róg, rozkadajc mylnie na: pi-róg.

-ag; stpol. korczag, gliniane naczynie.

-'azg, potga z -'ag (zob str. 27.): drobiazg, -ig : kidig.
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-oga; ostroga, -uga : {^\vi) suga., stru-, jar-^ Iwlcz- pancerna koszula.,

-yga; ostryga., od- , . . -iga: Bpjeliga. -h;a: Jcomiga^ ierni- mitr-.

Wargfowe.

-'ba. Osoba {Aiwh) drnsha. Skutek dziaania: i)ro5/>f/, ho-. Wierzba.

Przenonie rzecz : licz-, rze-., strzel- (w stpol. strzay i bro).

-oba : choroba, a-, wqtr-, ozd- . . . stpol. zloha zo.
-aw: rkauK -awa; Warszawa . . . -'awa Jmrzafra, dzier- . . .

-o\v: KnrótD . . . -owa: dbrotca gaj dbowy, od dqh\ które si
obcio na db^ jak bratr na brat. -owo : Zamhrotuo miasto.

-iwa: ciciwa] mówimy pokrzywa za koprzywa (od kopr dla za-

padni), por. Koprzywnica miasto pod Sandomirzem; cer. ko-

prira, sowi. tale, i krojwa.
-iwo: ogniiro, tvar-, mk- (legumina), krzes-, przed- . . .

-w': óiv' (od o). -ew': krew\ br-, cietrzezv\ marcJi-, chorc[.g- . . .

Gribkie nosowe.

-UJ : (dy) dym., (kos-a) kosm-yk. -im: ojczym-., cer. ot^czim-.

Por. skr. I/Vrw rusza, por. mazur, dun, skr. cfumns dym, grec. fymós,
ia. fumuH, lit. dumaj to, st. g. niem. cZi^o;^? wyziew, niem. dnnst.

-ma; ('^i^^' w ó^t)'^^) soma, karczma^ por. stpol. korczag dzban.
Por. a. stramen podcióka pod bydo, niem. sfrd soma.

-mo (snad potga) : pismo, biel-, po-wis-, jarz-, wid-, pas- . . .

Cer. 2^'^>i<o; pii^wt^ znaczy litera, w pol. byoby: pimie, pimienia pi-
miona ; b'elino biako w oku; pov'es^mo

;
pra^^mo placek; ramo, ram i

rama bark.

-II (snad potga) : jKin, sy-, sta- . . . -na : wina, wios- . . . -no : ziar-.

-. Mz. dzie (str. 10.), ko (str. 23.) . . . Ze. tvo, da, do.
-H, -li {- z poddwidem str. 27.): ba., pic-, boja-., p>rzyja . . .

-aii: baran, tuman, brata-n-ek, rumian, tuglan. -ai : krta.
-'aii: divorzanim), Podo-, Pol-, -'ano: kol-, pol-, -na: grzywna.

-on: dzivon, kapton
,
jesion, -o: kabo sztokfisz, jab-, ])osk.

-un : piastnn, piór-, bieg- . . . -yn: myn, n^aui-zyn, zlpol. pioyy.
-ii: Rolina: bielu dzidzierzaira Datura stramonium. Wielu,..
-in: dtuorzanin, klin, stp. gospodzin, Litw-, Mus-, Wgr-.

Rolina: luylin Antirrhinum majus.

-'e. Mz. grzeb-, sierp-, kor-, uk-, luiz- . . . Ze. piek-, ziel- . . .

Boi- ryba ; zot- Achilea Millefolium
;
po/-, Feldspat.

-iua. Osoba: starost-. Wto: kobiet-. Mao: dróg- ...
Miso: wooiu-. Zbiór: druh-, jar-, olch-. Stek: ozim-, so-.
Rzecz zdziaana : roziual-, pajc^k. Ndzne dziaanie : gadan, dub-.
Skutek: puch-. Rozcigo: god-, gstw-, gb', go-.
Rolina : kal-^ jarsh-, mal-^ sitów-, hosodrsew-^. . . .
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W cer. god-' znaczy czas ; w ros. rok ; w serb. rocznica, uroczysto

;

w czes. liod sposobno, biesiada, hozi hod boe narodzenie ; lud pol. mówi

:

na gody.

W 1. mn. uroczysto : jimieniny^ urod- . Zbiór odyg : grochow-
Stek; (wosk) tuossczyny., luytlocsyny, obaMny ruiny . . .

-iziia (str. 27.). Kraj: ojc-^ woiosk-. Jzyk, narodowo: slawiasl-.
Przymiot i^otgowany: skv-^ hial-, miai{k)-, siirow-, ...
Zbiór: chik-, rogat-. Stek: zgnU-^ trut- . , . Ple: msh-.

-Ilia, -'Ilia. Od Rzka lub jimslowu znaczy miejsce, gdzie si rzecz

znajduje lub robi: szatnia, papir-, cgi- . . . sypialnia^ jada'-,

kopa-, prai-^ iijeJda-, plyiual- . . . ; to po -ar : katoiarnia^

drukar-^ sieczkar-, króUkar- , spizar- ... Po -ow schowek

:

wozoumia^ lodotv-^ prochoto-., zhrojotu- . . . Od Czka rzecz, od
pnia nazwana: tuocz-^ staj-., tuyohra- . . .

-iiiia: za -iiiija. Rzecz: w-., -yiii. Osoby: gospod-^ hog-, . .

-yiiia: pust-., wit- . . . Por. jmni a ania.

Gibkie pynne.

-r: (rdz. da) dar^ (rdz. pi) pir biesiada (std pir-óg)^ kopr . ; .

uhr za zbr., a zamiast dbr mówimy dd.
-ra; miara., sia-^ jisk-^ dziu-

.,
("wod) tuydrct., Odra.

-ro: (wod) tuiadro^ jd-, sreb-^ biod- eb-.
Por. skr. ]/ und wily, pyn, uda woda, udr zwierz ziemnowodny

;

skr. Of^ra, 'jind, Vodja, pomorze jindyjskie nad rz. Mahanad; lit. vcmda,
vcmdu i unda woda. Skr. |/ md'' edz, pali; ]/ ub' byszcze, Wate
byszczy, ub'ra srebro, lit. sidabr-as. Pol. zebro ma z a r^, cer. rebro,

ros. rebro, niem. rippe.

-ar: ci-, mocz-^ tow-^ brow-. Obce: huz- zpol. husarz.

-or: g-, kacz-, jd-. Rzecz: top-, jz-., oz-, szczyp-^ kd- up'-\bi-.

U nas bisior znaczy bardzo cienkie pótno (por. grec. byss-os bawena)
i rolin jak ; biser w czes. pera i lanuszka (Oonvallaria majalis), w cer.

i serb. pera, w ros. bier paciorki.

-ur: piech-^ Maz-, szcz-. -yr: bohat-. -yrz: j^ccst-.

-arz : gospod-. Dziaacz : piek-., lek-, pis-, . . owc-^ myn- kamie-
Obce: dygnit-, dykcyjon-, formu- ...

-orz tchórz (za dych-órz), ujgorz.

-erz: Siewierz (cer. sever'> pónoc), -erz: on-., 5w«/c-,(<§o(bner,@c^tti^er).

-ara piecz-., -oro je- (por. jaz, sowi. jez tama, grobla),

-lira, ivilk- Nieme- -yra siekira za siekyra (nie siekieru).

-\: dzia, -la: os- (oseka), si-, y-. -lo: (potga): db-, wioz-.

-ol: sok-, moz-. -el: wz-., wg-. -'ol: koz-, dzit-, k^vik-. -'e: orze.

-'oa: jem-., pszcz- (cer. v-czea). -'ala: kosza-ksi, kob-.

-ya; kob-, mog- (str. 56.) -ula : gad-, pak- . . .

Kobya po skr. mva .4 za h, przeto a^ za Tcav (str. 17. i 25) ; wargowe
V w pol. na wargowe h : koh-, a w stru, i stczes. na wargowe m : kom"
(Jcomo ko); po a. ekv-us i kab-allus, lit. ark-Us ko.
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-1: (potga): gl^ latorole hass-l. Niedziela, -'el: hp-, kd-^ pisJc-.

-al; Osoba: gór-, Mosk-, hotv-, syn-, drg- (pogardliwe) . . .

Nadmiar przedmiotu: nos-, lus-, gb-, hrziwli- ...
-nla, -ulo. Pieszczoty: mat-, tat- . . . situ-, hocs- (krowy). Koszula.

-j: (potga): (bi) bój, zatuój, (kra) kraj, (dzia) .dodziej, koodziej.

Wtpli\yego przegubu: gaj. raj, maj, tvuj, stryj, rej.

-ja: (dzia) kaznodzieja, -je: (sta) staje rod. nij.

-aj: bug-, buli-, -'aj: z-tmjk-, ob-(w)yk-. -ej za ija (cer. kolija) kolej.

Bugaj w Warszawie miejsce u pochyoci ku Wile.
Olej, rus. olij, cer. olej, grec. •elaj-on,^\2i.ole{o)um, goc. idev, lit. aJej-us.

-nj: (cer. i serb. kraguj, slowi. kragul) krogid-ec (mougol. kirguj).

-eja: pierzeja, wierzeja (w cer. dwignia, w ros. i pol. podtuoje.)

-ija: cig, na -'a: (za cer. sa^dija) sdzia, brat-, ksidz-, tuójt-.

Obce: Zof-, Az-, relig- ... za hijatyczne obce: -ia, -io.

-ije: ciga si w pol. na -'e: (za cer. toeselije) toesele.

Rzki czasownikowe: (bit) bicie, yt-, pisa, jedzon- . . .

Z Rzków: miosierd-, luezgotu-. Kraje: (lach) Podlasie, Pomor-
Podgór-, Podoi-; z ruska: (kt) Po-kucie, (las) Polis-.

NAROSTY ZOONE.

Dwa, trzy narostki skojarzaj si czstokro w grono,

by wyrazie pewden pomys.
-t-ar (por. str. 55. i 57.) tworzy miana pokrewiestwa; ale u nas

ten narost, albo tracc drugi swój pierwiastek -r, albo przynaj-

mniej zmieniajc goski, zjawia si w zgoskach: -ter, -t^r, -t, -,

-cor, -cior, -clerz ; np. za brater (por. braterski) mówimy brat,

po czes. bratr, siostra; mat-ka, stpol. maó, i macierz, por.

macierz-yski, maciór-ka, . . .; -córa, cór-^a.
Por. skr. pie: liratar, svat)ar, matar, duliitar, pitar (za patar),

1. przp. 1. poj l)rata„ simsra, mata, duhita, pita, a cer. bratr- i brat,

sestra, mati, dhzti,, i niem. bnider, szvestcr, mutter, tochter, fater.

Od polskiego sowa córa odpad caki rdze: dug, a jest tylko narost

tworzywny cor (za tar). Skr. j/ dith za dtig doji, ssa, std nazwa córki

w znaczeniu wykarmionej, loycliowanM:

po skr. duli-i-td, 5. przp. -tar. Wic z pnia pierwotnego
zd. dug'- -d'a w polskim zostao:
grec. fyg-a-ter . czes. cera, ale pisz:
goc. dauch- -tar cer- d'-szti, 2. przp.'

niem. toch- -ter bóg. 1. przp.
lit.^ duk- -t'e, 2. przp. -ters, serb. ki, 2. przp. . .

i duk- -r-a- rus. c^o-nia, c^o-ka, ros.

-t-ar (to samo) wydao slawiaskie -t-el : obywatel, a polskie --el

:

wiaci-, nauczy-, zbatui- . . .

--el-ka odpowiada mzkiemu: --el: wiaci-, godzi- ...

dl 'fj- tar

cór-di

d. . - cer-a

d^ - szter-e

d- - szter'-^

/:- er-i

do - cz.
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-t-ar (to samo) wydao slawiaskie -do (cer. ros. ms. -b).

Narzdzie: smj-^ hoiva-^ pieci-. Objaw: iuieci-, loidzia- . . .

Saw. -dio (mocne t przed pynnym i na sabe cl, str. 24.) ; sla\ -tram,
a. -trinn, grec. -fro;^.

-t-ije. -ii-ije cigny si na : -cie, -nie. Rzd czasowni^owe : (bi)

hicie (za hitije)^ (ci) ciecie^ (gad) gadanie, (pas) passenie.

-cz-yk za -c-yk, por. Niemiec, Czarnogórzec a Fozna-czijlc. Wiln-.

-cz-yui za -c-yiii odpowiada mzlciemu narostowi ca: (dawca) dciic-

czyni (udziena, nie ona), ttuór-, zhatc- ...
-usz-oii-ka: Mep- (Splialax typlius).

-aw-ka . eg- Urtlca urens, nog-, sadz-., htrz- Lycoperdon Bovista.

-aw^-ec: leg-., szubr- . . . -ow'-ec: hisJc-.

-ow-iia, -ai-iiia, -al-iiia: luoz-^ spi-, ujed- . . .

-ow-H-ik. Dziaacz: lub-, ten, coubi; stoi-, co do stou ciodzi; no-,
co noe robi; Jmrt-, co liurtem przedaje . . .

-m-aii wydao nasze: -mm. -mieii, mi, a tworzy Kzeczownid ni-

jade, spolaewnione ze staroposkim jimiesowem czasu ter.,

biernym: *) zna-mion, znamienia, znami; tav: sie-, ji-, strz-

pie-, ra-, ivy-, szle-, beia poprzeczna, wierzci daclm; z rus.

ere- za re-, towarzystwo bobrów ... od rdzeni Czasowników:
zna-, sia-6, j-c, strze-, .. re.

Por. skr. b'ar-man brzemi, ciar, od skr. j/ h'r' za &'ar nie, a pitno
jimsowu cz. ter, bier. skr. -man-asidjam', np. skr. jja^''rt-wa«a, cer. pek-

omyj, jak pol. znajomy, czes. znann.

-m-aii (to samo) wydao nasze -mieii na r. mz : x)lomie, pro-, tia-

rze-, lirze-, jcz- ...
Por. kaszubskie : kam kamie, cer. kamy, kam i kamen'-.

-'ii-ik. Posiadanie przymiotu: (gnu-ny/a/e) gnu-, pomoc- . . . Za-

trudnienie: rze-, przetuoz-, zameJc-. Rzecz: wiecz- licitarz.

-'aii-iii. Mieszkaniec: mieszczanin, cUuór-, Podoi-, Livoiv- . . .

Wyznawca: chrzest-, a bez mikczenia: Afryk-, Mahomet-,
Bisurm-.

-'aii-ka: 1. Odpowiada narostowi -aii-iii: dtrorzauka, Siuite- . . .

2. Odpowiada jinnej formie mzkiej : (chop) chloptianka . . .

3. Córka: (sdzi) sdzianha, Sapieh- . . .

4. Roina: macierz- Tiymus Serpylum.
-aii-iia: dziew- Yerbascum pliomoides, marz- Rubia tinctorum.

-nn-ka: Ueg-, miód- Pumonaria officinalis.

-ar-ka: staw- ziemia ze stawisca. -aj-ka: tarad-.

-ul-ka: zaz-, gb-, tryb- Aium Scioenoprasum.

*) Czytaj rozpraw moje o pochodzeniu Rzeczowników sawiaskich na -e

(w rkopimie).

II
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Wytwór

BZECZOWNIKÓW ZOONYCH.

Rzeczownik zoonym bywa z dwu tylko sów, z gów-
nika (@nnibtx>ort) i z podrzdnika (23eftitttmung^tDort);

ów wyraa sowa zoonego gówne pojcie, ten je okrela.

Podrzdnik jest poprzednikiem, gównik nastpni-
kiem; np. ryhoiów oznacza ora, owicego ryby ; mio-
sierdzie oznacza przymiot serca, miujcego blinich udrczo-

nych.
U nas gównik nie rad staje naprzód, jak to si zdarza w niemieckim

lub francuzkim ; np- mylaby kto, e Frauen-zimmer jest pokojem dla ko-

biet, a tymczasem znaczy to kobiet pokojow, tj, lepszego stanu; fran. abat-

faim (wym. abaf, tj. zbi—gód) znaczy przeksk tg, a n^e gód jaki.
Ale wpyw francuzczyzny i niemiecczyzny w nowym wieku natworzy sów, zo-
onych nie po polsku ; np. ródosóiu znaczyoby jakie sowo ródowe, a to

ma by odwrotnie niby ródo sowa : ternat, który nie jest jeszcze sowem.

Gównik (nastpnik).

Gównikiem bywa pie, z Czasownika, Rzeczow-
nika lub sowa rodzaj owa n ego wzity.

1. Gdy gównik jest pniem czasownikowym, wtedy sowo
zoone oznacza przedmiot objawu czasownikowego wzgldem przed-

miotu, wyraonego przez podrzdnik; np. (—dzia) Tcolo-dziej, oso-

ba, objawiajca si dzianiem (robieniem) kó
I ; listo-pad^ miesic, ob-

jawiajcy si padaniem licia. Tak : /iodsiej, mrówJcojad, tuodoród,

nocleg . . .

Pie czasownikowy potguje si na form rzeczowniko-

w; np. (—bi-c) rozbój, (—wi-c) powój, (—dzia-c tj. robi)

koodziej, (—sia-c) hreczkosiej, (—myli-c) przemys
Tak: witohój, Borzytoój król czeski, hozodój ptak, samo-

lub, nocleg, kwasoród, Frzemys król czeski.

Staroytn jest kocówka a na osoby mzkie; np. kazno-

dzieja, wojewoda (od woj wojsko, i wod, wodzi).
Kuro-patwa ma rdze pat, potgowany na -patw, skr. ]/ pat lata, std

nazwa p^t—ak, tj. niby lat-alc, a kuropatwa : ptak [latak) podobny kurze. Czech
uszkodzi wytwór staroytny, mówic : kurotev.

Nietopyrz (ile: niedoperz), grec. nykteris, od skr. pnia nit' (nicz, ni)
noc, i pnia sawiaskiego pyr, por. ros. pyrat' a rzuca si, trca, rus. pyr-
caty polatywa; serb. pir-ac i medopir nietopyrz.

E
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2. Kiedy gównik jest pniem rzeczownikowym, sowo zo-
one oznacza przedmiot waciwoci Rzeczownika, ale okrelonej
przez podrzdnik; np. póhniseh^ misa o pó pytsza od zwykj;
wieloryb, zwirz podobny rybie wielkiej; Wiadysiaw, ma sawy
w wadaniu.

Gównik rzeczownikowy zmienia czsto rodzaj

:

a) Mzki na eski lub nijaki ze zmikczeniem prze-

gubu; np. (—lód) gololed, (— rost) tmnorol, (—dwór) po-

dwórze, (—las, po rus. lis) Polisie.

Tak : poudnie
,
poddasze^ Zadtuorze (w pow. Sonimskim)

(—mir, pokój) przymierze ...

b) eski na mzki lub nijaki; np. (—ryba) tuieloryh,

(—góra), Podgórze (krajina pod Karpatami).

Tak: póikopeJc, Mirosaw, BogucJnoa, lepowron, kozihród

Tragopogon pratensis, wzgórze, porzecze, hezdroze, wezgowie po-

duszka wypchana.

c) Nijaki na mzki lub eski; np. (—pismo) rlio-

pism, (—sto) pósetek, (—mleko) ostromlecz Euphorbia Cy-

parissias.

Tak : czasopism (nie czasopis, jak wiele literatów pisze z czes-

ka na wzór skadów: zapis, loypis . . .; albowiem te maj pie
czasownikowy: pis, tamto za rzeczownikowy: pism), pyzysótvek^%
(—pole) Tarnopol, Miropól (na Woyniu). ^

Gównik nijaki czsto tylko mikczy przegub; np. (—sowo)
przysowie, tak: podniebie, stulecie, przedmiecie, miosierdzie.

Najczciej nie zmienia si krój gównika: Chwalibóg, ostro-

sup, odgos, pasibrzucJi^ krzytvonos ptak, czarnogówka ptak . . .

lub si zmieni tylko rodzaj na oznaczenie osoby mzkiej: paliwo-

da^ wiercipita, zaivalidroga.

3. Sowno rodzajowane zostaje w kroju rzeczownil^owym;

np. (—miy) Bogumi, Bomarad.

Podrzdnik (poprzednik).

Podrzdnikiem bywa pie z Czasownika, z miana,
z Przysówka lub z Przyjimka.

1. Pie czasownikowy dobiera samogosk (spójk):

i, rzadko o; np. Chwalibóg, widokrg.
Tak : Kazimirz, Wodzimirz (od wadzi-, mir), Dadzibóg.

.

.

MiMtaMn
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Nagann skonno wyraaj: drapkhrnsf, ivydnvigrosz,

pasibrzuch^ palmoda, uiierciplta.

Przybrana samogoska pnia odpada czasem: lOimirz, Bd-
hóg^ Wrocaw za Wrocisav ^ czes. Wrafislar.

Utrca si czsto nawet przegub pnia: (cze) C^eslato, (Je,
chytro, fasz,) Lesimc, (go) Gosl(m\ Zhignicn- . .

.

2, Pie z miana dobiera spójk: a, u, y, e, i,

a najczciej o; np. Domarad^ Bogumi, Gorysiaw, Balemi,

Dobiesaw^ Sdziwój, ryholoiustwo , nosoroec, óilohrz uszek,

drogoshaz, samoicar, . .

.

Tak: Bogarodzica, Ectdagast, Bogiisaiv„ Baijsiaw od rcdaj

rolnik, Wiacljsau\ od stpol. wiada tj. wadza (czes. vlada), Bo-
lesiato, Wszesaiv, Jarosau', ostrokó, dziejopis, sai)iotrsask, sa-

, moluh^ ytuokost Sympiylmn officinale . . .

pójlia niemieje przed samogosk, a czasem i przed spól-

glosli:: kraj{o)ohras, czasohraz, Bogdan, Mojmir.
Wielbd ma poprzednik: wieJ, cev.,veJij wielki; nastpnik niezbadany,

ale zapewne mu odpowiada skr. j/ bad lub ba>id silnym by,' bo uyty do na-

zywania duych i silnych zwierzt. Por. cer. cehhd^ lit. vcrhhfd-as, st. g.

niem. oJpenta, angis. o//'e«^ wielbd ; za U. eJep'aritus, grec. '^eUp^as so; a

grec. 'elap'os jele; a goc. ulbandus r. e. wielbd i so. Z porównania
cer. vehbd' a serb. veJbljud wynika, e Z jest tylko przydwickiem potguj-
cym (str. 29.); przeto nie icielbld, jakoby wiele bdzi, jak etymologizuj na
domys literaci niektórzy.

Poprzednii pó- zmienia rodzaj na mzld przed narost-

kiem -ek; np. {^to) pósetek, (kopa) pókopek^ pógóivek, pó-
koszulek.

Skady z Liczbowmikami : (pierw) picrwiosiuk Primiila veris,

dwukropek, trójkt, czworobok, stulecie, stokro Bellis perennis.

Sowo rodzajowane zatrz3'mnje czsto ]vocówlv; np.

Krasnystcm, Biaystok^ Czarnylas^ tydzie (tj. tendzie), Bia-

acerkiew, Wielkanoc, i stp. siecnuola, bialagoiim.

3. Przysówek oln-ela pojcie gównika; np. darniojad.

Tak : niech, niestrteh Anemone nemorosa, arcybiskup . .

.

4. Przyjimek przeróny bywa podrzdnikiem ; np: (—dro-

ga) bezdroe, przydatek, prabeMa.
Tak: odgos, narzdzie, podporucznik, nadmiar^ nadleny,

podskarbi wielki koronny (tyle co minister finansów), podsdek,
przedmurze . . .

Staroytne sowo w-doiva nie jest pojedyncze, a znaczy dosownie: bes-

mza w jeyku sanskryckim (str. 56.).



Cae kombinacyje sów uywaj si czasem za jeden Rze-

czownik zoony; np. ojczenasz, tvnid)Otvzicie^ widzimisie, potcsi-

noga (wóczga po wsiaclij, nicpo (tj. nic po nim.).

Jimiona zoone maj gównikami pnie: hóg, mir, saiv,

clitoai, gniew ^ mysi, hor, ivit . . . rad^ lub, mii . . . hój,

tuój . . . np. Clnualihóg, Kazimirz, witoslaw, Boguchwa,
Zhignieiu, Przemys, Wacibór , Ziemowit . . . JDomarad,

arholub, Bogumi . . . WadziMj, Borzywój ...

Da pci eiiskiej dodaje si a; np» Stanisaw, Kazi-

mirz, Bogumi . . . Stanisaiua, Kazimira, Bogumia. .

W poskira gównik mir mils:czy r; np. Kazimirz^ Wodzi-
mirz; obcy irój jest w: Wizimi)\ Wszemir^ Bojomir, Jaromir^

Skarhimir.

WacJaio jest uszkodzon form czesk za Wicceslaio (z nosowym a po
stp. : Wiceslaw, z czeska Wacef^cw, Woclar).

S2vito2)elk, po stpol. kiwitopeUc [a nosowe), ma gównik: ^m?^- ; cer.

pl^li' oddzia wojsca; niem. folk lud: sowi. /»o?A' zgraja; ros. pok puk,
zgraja; serh jmk lud; czes. pluk zgraja, puk, std Niemcy pisz Svatophik.

, Miano boka, przodków naszych; Sici^Jowii brzmie musiao z nosowym
a: Switoicii, nie iDiatou-td. Glównikiem jest — wit, tkwice w: Ziemowit,
Zimoivit Colchium auctumnale, . W/f, Witkóic, Witoshiw, Witoslaicski, Wi-
toszyski i w cer. vitij, co znaczy mówca i bohatyr, wic wadca, jak pie
sd tkwi w cer. sdij, pol. sdzia. Podrzdnjkiem jest pie wit (a noso-

we), jak w Sicitoshfw, Sicidopelk ; wic: Swiajowit {no%o^e a, nie o), a
z utrat nosowego brzmienia z ruska: Siciatowit, jak Swietoslaw, icitopek
po rusku: SiciatosJau', wiatopoH-, a z czeska po utracie mikczenia: Sivato-

ivit. Otó nie od wiata miano (chocia boek nasz mia 4 twarze, patrzajce
w 4 okolice wiata), bo pnia uyiat nie znajdujem podobnych skadów poprzed-
nikiem, ale natomiast: mir (wiat), np. Mirosaw; bo z ruska brzmiaoby:
Svifovit {vit wiat),, a z czeska: Srieforit (srict wiat), a takich form nie wy-
kazuj pomniki. Sicidoicit znaczyo tedy Wadca Sioidy. Naszym history-

kom, nie wadajcym jzykami, trudniej ugodzi w prawd etymologiczn.

To samo miano zoone suy czsto osobie i miastu;

ale jimi ma tw^ardy przegub, nazwa za miasta mik-
ki; np.

osoby: Jarosaw, Przemys, ytomir, wiohór,
miasta: Jarosaw', Przemyl, ytomirz, Przedbórz.

m,^^^,!^-^.^..^.^..-^^-^ . -.^
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Tak: Bolesatu^ Wracisaw^ Bogusiaiv, Zastaw, Mirosaw^ a

Bolesaw' (w Czecliach i na Szlzku ^^Bundau^')^ Wrocaw\ Bo-
gusaw', (na Ukrajinie), Zasaiv (na Woyniu), Mirosaiv w Augu-
stowskim ;

Radagast^ Sawogost, a Bydgoszcz^ Macigos^cz ; Domarad
a Sieradz^ Dol)romi a Dobromil.

Bdem tedy pisa: Chocim, Owicim, Badom, Wrocaw . . . zamiast
poprawnie : Chocim', Owicim', Badom', Wrocaw'. Gdyby przegub by twardy,

nie mówilibymy: iv Chocimiu, Badomiu, Jarosaiciu, ale: tu Cliocimie, tv Ba-
domie, iv Jarosawie . . . Literacie piszc blednie 1. przp., lami tych Rze-
czowników odmian nawet w dalszych przypadkach, piszc np. pod Chocimem
zamiast Chocimiem,

Pierwotnie takie nazwy miast byy rodzaju eskiego; jako
dotd utrzymuje si zwyczaj dwojaki: Bydgosz'cz, Maagoszc£\ Droho-
bycz^ do Bydgoszczy^ Maagoszczy^ Drohobyczy i do Bydgoszcz.^

Maagoszcza^ Broliobycza.
W czes. utrzyma! si stale rodzaj eski ; np. czes. BoIeslav (Bunzlau),

Ghud'im, . . do Boleslaii, Chrudimi, po pol. do Bolesawia, Chrudzimia.

Nastpnik bywa o przegubie twardym: Starodub^ Czerwono-
gród, Notfogród . . .

Na a : Czartoryja^ Boyoryja^ Koomyja. Ostroka . .

.

PRZYKADY GIBKOSCI

Jzyka polskiego.

Znamieniem gibkoci jzylm jest to. e jedno pojcie, np.

krajti, narodu, dziaacza .... nie wyraa Polak jednym za-

koczeniem, ale na szczegóowe nazwania ma róne kocówld lub

narostki.

Nazwy krajów.

1. Na a: Morawa, Bosna (Bosnija), Zieniigoa, Afryka ..

.

La, Semigalia a niem. SemgaJlen przekrcono z lit. Z'emegalas od"

zeme ziemia i ga-as koniec.

2. Na e: Mazowsze^ Zaporoe., Podole, Polisie, Podla-

sie, Podgórze, krajina pod Karpatami, Poheree nad Dnie-

strem dolnym . . .

3. Na spógosk zmikczon : mud, Liw', Ru, Kor.
mud (po ,a. Sanwgifja) jest nazw skurczon z litewskiego : Z'e-

majciej 1. mn. od Z'emajt-is i amajtis nuulzin, a to od zemas nizki, zeme
(u Szyrwida ame) ziemia, kraj. - Liiv' (u Nestora), ziemie Lotyszów od Rygi
do Drysy, niemieccy kawalerowie mieczowi nazwali Lifland, co Polacy znowu
wykrzywili na Inflanty. — Kor (u Nestora) ci Niemcy przezwali Kurland,
a Polacy za nimi Kurlandyj. — Czud (u Nestora), kraj Czuchoców (Esto-

nija) plemienia Czudów czyli Finów.
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4. Nazwy krajów w formie liczby mnogiej na -y, od

nazew ludów s nam waciwe; np. (Woch) Wochy, (Nie-

miec) Niemcy; na -e np. uyce (od g gaj).

Tak: Wgry ^ Czechy, Kaszuby nad Batykiem od Gdaska
do Supska, Kujawy^ Pahiki w Gnienieskim, Multany (po a.
Moldcwia), Chorwaty (z aciska Kroacyja)^ Korutany lub Chor-
tany (Karyntyja) . . .

Nowi poprawiacze polszczyzny zamiast Niemcy pisuj Niemce^ kraj,

cicc róni od narodu, moe na wzór y,Euzyce, Jindyje ; alei te nazwy nie

pochodz od nazew ludów.

5. Narosty: -sko (-sk), -ska, — -wa, -ina, -izna,

-y; np. stpol. Szlzko^ npol. Szlzh, Polska (tj, ziemia),

Litwa^ Bukowina^ Fiszczyzna, Woy.
Tak: Czeriuiesk (Ru czerwona), a na wzór tego i Sdsha ^

powinnibymy (jak to jinni Sawianie) nazywa róne kraje przy-

najmniej siawiaskie, pozbywajc si formy aciskiej -ia; np. Sa-
tvo7isk Slawonija, Styrsk Styryja, Serhsk Serbija, Bógarsk (ub Bó~
gary) Bólgaryja . . . (po czes. Slavoiisko, S^tyrsko^ Serbsko, Bul-
harsko i BiUhary). ohva, ogó ziem otwaków czyi otyszów
IJkrajina; Krajina Karnijolija po slowi. Kransk; Hercegotvina

Siofcac^-gn/a pónocne Wgry; Woos^c^yma^ ogó, tj. Multany i

Woiosza (Walachei); Kozacsysna; Iletmaspjcsysna za Dnieprem.

6. aciskie -m, zniesieniem liijatu (str. 15.) spol-

szczone na "ija/-yja; np. Anglija^ Szwecyja.

Nazwy siedlisk.

Pitna: -iit/-iita, -sko/-sk/-ck, -ek/-ik/-ka, -ec/-ica/-iczk-icz,

-awa/'-iiwa/-owo/ -ewo/-ów/-ów7-ew,
-O!i'/~im', -aii/-iiii/-iii/-iii/"iiia/"no.

Np. ZanctU, Sawuta^ — Lipsko^ Bielska Wchock, —
Brzostek, Kranik, Bobrka,— Mielec, Kruszwica, Wieliczka,

owicz.

Warzawa, Czstochowa, Ostrowo wielkopolskie, Piotrkoivo

mi Knjawacli, Radziejtwo, Ostróiu maopolski, Piotrków try-

bunalsld, Ostrów' rod. e. (do Ostrowi) ku Podlasiu, So-

chaczew.

Badom, Owicim',— Pozna^ Wielu, Konin, Radzy,
Sootwina, Gniezno.
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W licz. mn. nijakie na -iska, eskie na -iki, -ce/-ice/-icze,

-awy, -anyZ-iiiy.

Np, Mociska, Sokolniki, Kielce, Maciejowice, Siemiaty-

cze, — Puawy, Przemylany^ Chciny.

Osoba mzka.

Pitna; -ak, -ek, -ik, -ic, -ec, -ca, -ba, -e, -tel, -ciel.

Np. rodak, ziomek, urzdnik, dziedzic, mdrzec, radca,

druba, wizie, obywatel, waciciel.

Narost swojski -yk i obcy -ista wyraaj stronników;
np. csartorysiscmjk, mirosawsscsyh^ harlista^ maszynista., tj. stron-

nicy Czartoryskiego, Mirosawskiego, Don Karlosa, Mazzyniego.

Miana narodów i mieszkaców.

Pitna, 'auin, -in/-yii, -ak, -ik/-yk, ek, ~ec, -czyk.

Kraj : Woy Litwa Turcyja Prusy Polska

Woynianin Litwin Turczyn Prusak Polak

Woynianka Litwinka Turczynka Prusaczka Polka.
Zoony narost -mmi zawiera pojedynczy -an, w którym jest a miJc-

czce (cer. ja()^ a to bi wymawia po rusku -/; przeto -in w Litwin^ Busin . . .

jest tym samym narostem, co -'an w Saivian{in.)^ Podolan{iii) ... po czes.

Slovan (bez -in).

Miasto Rzym: Bzymianin, Rzymianka', Wilno: Wile-
czyk, Wilenka; Pozna: Poznaczyk (^str. 64.).

Mieszkanie dwór: dworzanin, diuorzanka , sprytny:

dworak, dworaczka; zbiór: divorzastivo ; obyczaje, manijery:

dworactwo.

Tak: ziemia, emianin^ miasto, mieszczanin . . . pogar-

dliwie: mieszczii^i i mieszczuch.

Kraj Aiiglija: Aii,f/Uk, Angielka; siedziba azyjatycka Tnr (Tu-

ran) : Turek
;
góry i kraj Czarnogóra : Czarnogórzec, Czarnogórka

;

Prztk niem : Nie^jiicc^ Niemka; miasto Wiede: Wiedeczyk,
Wiedenka ; Kraków : Krakotoianin, Kraka ivianka^ dziarski, ju-

nacki : Krakowiaka Krakowiaczka, a od Prztka krakotvski/ale kra-

jina, wasno, obyczaj, zwyczaje, odcie jzyka : krakowszczyzna.
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Bd.. — le pisz : niemczyzna zamiast : niemiecczyzna, bo takie
Ezeczowniki robi si z pni przymiotnikowych na -sk, -ck dodaniem narostu
-yzna (str. 27. 62) ; wic nie : krakowczyzna, niemczyzna, jakoby od pni : kra-
kowk, niemk.

Przykady wytworów z mian narodów.

Mczyzna: Francuz Angl-ih Bawar
biaogowa: Francuz-^*a Angiel-li-a Bawar-kra
Przyniiotnik : francuz-k-ijaje angiel-sh-ila/e bawarsli-ila/e

jzyli& : francuz-cz-yzn-a angiel-szcz-yiAl-a hawar-szcz-yZJi-a

kraj

:

Franc-yya Angl-iya Bawar-yj-a
mieszkaniec pewnej okolicy lub ziemi bawarskiej : Bawar-cz-y\i,

Fol-ak Czech Niem-ec Wgier
Fol-li-a Czesz-h-a Niem-li-a Wgier-li-a
2)ol-HlL-i/ale czes-^L-ijaje niemiec-li-ila/e wgier-^\i4jaje

pol-szcz-yzn-a czesz-cz-^zn-a niemiec-cz-yzna wgier-szczyzna
Fol-^\i-a Czech-J Niem-cy Wgr-J
mieszkaniec pewnej tylko okolicy lub krajiny: Wgrz-yn, -yn-ka.

Miana rctodzieluików i dziaaczy rónycli.

Pitna: -yk/-ik, -ec, -arz, -al.

Kzecz : zlot-o szew (kraw) stó (kow-a)
rkodzielnik: zlot-n-ik szew-c lfraw'-ec stol-arz kow-al
ona

:

zot-n-ikowa szew-cowa kraw-cowa stol-arzowa kow-alowa
córka: zot-n-ikówna szew-cowna kraw-cówna stol-arzówna kow-alówna
udzielna: zot-n iczka szew-cowa kraw-czyni stol-arka kow-alka
rzemioso: zlot-n-ictwo szew-stwo kraw'-ectwo stol-arstwo kow-alstwo

Tak od: pomoc^ mosidz, zamek^ nó; kupi (^.towar); ksiga,
komin, myn. — Rzadsze na-ak: rybak; -csl, mówca, -ica: wonica,
-OSZ: dobosz, -uii: piastun.

Miana godnoci na -stwo.

Mczyzna: jenera zarzdc-a obywatel

biaogowa: jenera-ow-a zarzdcz-y-i obywatel-k-a

Rzk mylny: jeneral-8tw-o zarzdz-tw-o obywatel-stw-o.

Tak: kanclerstwo, hetmastwo, sdziostwo . . .

Powoanie, zawód, zatrudnienie, robota.

Pitna: -stwo, -ka, -ba.

Np. nauczycielstwo, myliwstwo, rolnictwo; gospodarka^

stolarka, mularka; koba, siejba, moba.
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Przymiot, stan, dziaanie.

Narosty: -ota, -o, -e, -stwo, -ot, -itwa, -ka, -e.

Np. krasota, mdro, mstwo; — ywot, uczono, bo-

le ; — robota, gonitwa, pogadanka, upie.

Zbiór Inb steli.

Pitna: -stwo, -iwo, -ina, -iny, -izna, -arka, -mo.

Robak ptak mleko mka grosz przdza miso
robactwo ptactwo (stwo) mleczywo mczywo grosiwo przdziwo misiwo

Tak: sonina., wdlina, pajczyna., grochowiny \ trucizna., dzi-

czyzna-, stawarka; pismo
^
powismo.

Stek drzewny i misny (nazwa misa) ma narost:

-jnsbl-ina.

Buk, db (33auttt) ; bucz-jnsi, db-insL (.^olg lub 33SaIb).

Tak od: grab, brzoza^ oleha, osika., wierzba., sosna itp.

Zwierz : wó ciel sarn-a g wyz (ryba)

Przymtk : wo-owy/a/e cielc-y/a/e sar-i a/e g-i/a/e
miso: wol-owina ciel-ina sar-ina g-ina wy-ina.

Miejsce.

Pitna: -nia, -nik, -ni ca, -isko, -awka, -inia.

Zwierz

:

wó owca pies kur gob'
miesjsce chowu: wol-arnia owcz-arnia p-arnia kur-nik gob-nik

Przedmiot: ogie staw pszenic-a mrówk-a ksig-a
miejsce: ognisko stawisko pszeniczysko mrowisko ksinica

Podobnie od: szata^ wozowyjaje^ pra^ umywa, piwiarz^

ndocarz, pastew^ mowa^ piwo, wino, dzwon, targ, yto, hrcczka.

Sadzawka, pustynia, witynia, jaskinia.

Narzdzie.

Pitna: -ata, -uto, -ak, -acz, -ec, -ica, -awka, -isko, -oga,

-wa, -iwo, -e, -nia, -or, -el, -do. . .

Np. opata, duto, czerpak, siekacz, widelec, przlica,

sikawka, biczysko, ostroga, brzytwa, krzesiwo, grzebie, wocz^^

nia, topor, rydel, szydo.
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ZMIANY RZECZOWNIKÓW.
(Modificatio substantiYorum. ^emanbtungen ber ^anpt);doxtcx.)

Zmiany sów (zob. str. 50. 51.) wiadcz o nader chlubnych
jzyka polskiego przymiotach, bo o jego nadzwyczajnej gib-
koci i niezrównanym bogactwie, w czym jinne jzyki spro-

sta naszemu nie zdoaj.*)

Znaczenie pierwotne Rzeczownika rozlicznie Polak zmie-

nia zapomoc zrostków lub narostków.

A. ZAPOMOC ZROSTKÓW.

Zrostki czasownikowe (wp-, roz-, prze-, oh-, — o-, u-

W-, Z-, — za-, na-, po-, do-, — od-, pod-, nad-^ P^^^y-)

zmieniaj pierwotne znaczenie rdzenia czasownikowego na

rozliczne odcienie; np. czyn\ rozczyn, uczyn-ek; nieuywane
pojedyncze: pis, wydaje: tuypis, rozpis, przepis, opis, wpis,

spis, zapis, napis, popis (egzamin publiczny), do2)is, odpis,

podpis, nadpis, przypis-ek; Mad wydaje: ivi/Mad, rozkad,

przekad (tumaczenie)^ okad (banda), ukad (system), wkad,
skad, zakad, nakad (koszta), pokad (na okrt^cie), dokad,

podkad, przykad.

*^- "^^^L
B. ZAPOMOC NAROSTKÓW.

Plciowanie.

1. Osobowe. Pitna na pe esk: -ka. -yiii, -ica,

-yca, -owa.

obywatel braniec Wileczyk gospodarz klucznik szewc

obywatelka, branka, Wilenka, gospodyni, klucznica, szewcowa.

Tak od: piastun, tokarz, pastyrz , -Woch, rodak, rybak,

druba, Lwowianin, — mistrz^ ochmistrz, dawca . . .

2. Zwierzce. Pitna na pe samicz : -ka, -ica/-yca.

lis kur jindyk wilk gob' yt
li-i/a/e k\iTz-j/3./e jindycz-y/a/e Avilcz-y/a/e gob-ia/e

Usz-lL-a kur-\-a jindycz~\L-a wilcz-yc-a gob-ic-a.

*) z tego powodu od r. 1848. w mej gramaryce „Nauka jzyka polskiego

Lwów 1849." i w kadej potym wydanej zmianom sów powicaem
osobny oddzia, czego gramatyki trtwiejszycli jzyków nie potrzebuj.
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Odwrotnie jest -uk, -or znamieniem samca: sarna a sarniuhg a gsior, kacyka a hacsor, jindycska a jdor.
Zwierzta osobliwie domowe miewaj osobne na ród, a osobne

na 2J?a nazwy: ko: rumaka ogier a klacz ^ kobya; wó: hyk^

buhaja karw a krowa \ wieprz^ knur a winia, locha \ baran,
skop^ tryk a owca; kozio a koza; pies a suka; kur: koguta

kapon a kura^ kokosz^ pularda; jele a ania; dzik, odyniec.
Pe (sexus) Krescenty i Knapski stosuj nietylko do osób, ale do

zwierzt i rolin ; bo te cer. pi^t^, ros, plot', serb. put, stg. fleis-k, niem.

flajsz znaczy miso, ciao, — sowiii. póU, grec. pella, a. pelUSj niem. fdl
skóra, — czes. pyW (sabe y) lub ^Zei' cera, pe.

Rodzinowanie.

Pitna wyraajce on: -owa, -ina/-yna, a, i;

wyraajce córk: -ówna/~ewna, -anka, -ka, -na, -a
;

wyraajce syna i potomka: -ic/-ye, -icz;

wyraajce oboje pastwo: -owie, -stwo, -y.

pan :

ksi

:

senator

:

król

:

Wytwory z tytuów:

ona: córka:

pan%
ksina,
senatorowa^

królowa^

stado

:

pastwo ;

ksiztwo

;

senatorstwo

syn^ potomek:

panna, panicz,

ksiniczka,

senatorówna,

królewna, królewic lub królewicz',

kasztelan -.kasztelanowa, kasztelanka, kasztelanie, kasztelastwo

starosta : starocina, starocianka, starocic, starostwo ;

wojewoda : wojewodzina, wojeiuodzianka,wojewodzie,

sdzia : sdzina, sdzianka sdzic, sdziostwo.

Jimie

Wytwory z jimion : z nazwisk na a; na ki;
Jan

od Prztka: jan-ów/a/e
ona

:

Jan-ow-a
córka:

pastwo : Janowie

Sapieh-a Task'i
jinne

:

Hofman
hofman-ówla/e
Hofman-ow-a
Hofmanówna
IIofmanoivie.

Isapie-yn/ale

Sapie-yYL-a Task-a
Sapieanka Taska
Sapiehowie Tascy

potomek : Jan-o^-icz, Antonowicz, Antoniewicz-, Szymon Olei

kowicz, kijowskie ksi; Rurykowicz . . .

Bdnie mawiaj i pisuj: pani i panna Mazurkietoicz, Kremer, za-

miast : pani MazurJciewiczoiua, Kremerowa, i panna Mazurkieioiczówna, Kre-
nierówna itd.

Jagieo : z aciska Jagielonha zamiast Jagielo.nka ; Jagieloczi/l:, po
atpol. Jagielowic.
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Nazwy domów staropolskich.

Dawne rody czyli domy polskie rozróniano znakami ry-

crskimi, zwanymi z niemiecka herbami. Zanim nastay nazwiska
rodowe, na/ywano si po herbach: Cioleh, Odrow, Grzymaa^
z których niejeden dotd pozosta nazwiskiem: Zarba^ Sseliga^

Bocza\ albo wymieniano miejsce urodzenia: Gregorz z Sanoka^
Marcin z Urzdowa . . .

Nazwiska na -ski (-cki, -dzkl) wyrabiay si okoo XV. stl

pospolicie z nazew siedzib: Szamotuy, Szmotulshi; Tarnótv, Tar-
nowski ... Do nazwisk dodawano i herby: Micha Lasocki Do-
lega^ Piotr Szamotulski Nacz, Maciej Supski herbu Topor . . .

Atoli nazwy herbów na oznaczenie rodu zmianie ule-

gay pod narostami: -ic/-yc, -czyk.

Róa Oksza Leliwa Wieniawa Sulima

Bóyc, Okszyc, Leliwczyk, Wieniawczyk, Sulimczyk.
Jan Gruszczyski Róyc, Stojniew Rej Okszyc, Jan Amor z Tarnowa

Leliwczyk, Jan Dugosz Wieniawczyk; arcybiskup gnienieski Wincenty, rze-

czowy Kot, DoliAvczyk . . .

Te narosty przylgny byy stale do niektórych nazew herbów; np.

PóiJcoc, Praicdzic, Leszczyc, Jasieczyk.

Cieniowanie tytuów staropolskich.

Przodkowie nasi, wyprzedzajcy ogad wspóczesnego wiata,

prócz przyrodzonego ty, ludowego tvy i zwykego dzisiaj pan,
pani ... licznych systematycznie natworzyh wyrazów ku uczcze-

niu bliniego odpowiednio jego godnoci.

W wytworach z Zajimków dzierawczych, wywiedzio-

nych od trzech osób liczby podwójnej, przelicznych a

wynikych dopatrujem stopniowanych odcieni w przema

wianiu.

Pitnami narostki : -, ~an i w^ skadzie gównik pan . .

.

L . os. mos fza mas) ;
2 . was ; 3 as (za, jas).

c : mo jegomo wa a
jejmo wacka, waika acka, asika
jichmo

an: mosan wasan wacav^ asau i acan

mosani wasani waccmi^ asani ac-

mosanna wasauna ivac- asanna ac-

mosastwo wasastwo wac- asastwo ac-
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-pan: mospan waspan i loacpan aspan i acpan

mospani waspani wac- aspani ac~

mospanna waspanna wac- aspaniia ac-

mospastwo waspastwo wac- aspastwo ac-

A z Zajimka dzierawczego, wywiedzionego od 2. os. 1.

mn., pochodzi: wasze, wasze, waszmo.

Np. Jego królewska Mo lub król Jego Mo; Wasza kró-

lewska Mo; w Aci pokadam nadziej; pilnie Waszmoci upra-

szam, Moci mieczniku! . . . Mo nie byo skróceniem tytuu
Mio. *)

Cieniowanie urody przedmiotu.

Ze wszystkich zmian rzeczownikowych najliczniejsze s te,

którymi mówicy cieniuje naturaln urod czyli jistot przedmiotu

wedug uczuciowego usposobienia swego Im temu.

Dwa tu s przeciwne objawy uczucia naszego

:

I. Albo ku przedmiotowi czujemy niech, odraz, pogard
lub lekcewaenie, skutkiem czego ujmujemy mu przymiotów a przy-

mylamy wielkoci fizycznej

;

II. Albo ku przedmiotowi mamy skonno, ch, upodobanie
w nim lub zamiowanie, skd t przyczytujemy mu przymiotów^

a uszczuplamy wielko jego.

I. Dodatnia wielko a ujemna jako.

1. Przedmioty nam odrane, bo due a szpetne; pit-

nem narostek -sk (rzadko -szez) bez podgosu lub z pod-

gosem y/i w narostach : -sko, -ysko, -isko (-yszcze, -iszcz)

:

mel-e nó siosr-a^ chop., ho-ek
£fieZ-sko, woi-^sko, sióstrz-y^\i.o^ chop-islio^ bo-yszcze.

Takie Rzeczowniki nazywaj si zgrubiae.
Brzmienie sko jest polslcie, — szc^e za ruskie: ioowyszcze gowisko,

korenyszcze korzenisko, touhyszcze toubisko, homaryszcze komarzysko . . .

2. Osoba maej ogady a czupurna; pitno: -uk

:

np. mieszczanin: mieszczuk; szewc: szewczuk.

*) Rozprawa moja „Wywód sów: mo, wa, a ; — mospan, waspan,
aspan itp." czytana z rkpmu na posiedzeniu uczonych Zakadu naukowego
Ossoliskici w r. 1846. we Lwowie
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3. Przedmiot duy a prostaczy (ordynaryjny)
;
pitna

:

-uch, -ucha, -ycha np. pastyrz: pastuch; palec: paluch;

dziewa: dziewucha; stary/a: staruch, starucha: krawcowa:

krawczycha.

4. Osoba ujemnej sprawnoci na; -och, -ocha ; np.

pieszczony/a: pieszczoch/-a; mat-: macocha.

5. Osoba tga we wzldzie lub zawodzie iizycznym;

pitno: -us; np. dziad: dziadus; baba: hahus; garbaty: gar-

bus; Polak: Poliis; wiara: wiarus.

6. Przedmiot nie sprytny: -ur, -ura ; np. pieszak

(zwinny) a piechur ; szlachcic : szlachciura ; Niemiec : Niem-

czura; kot: kocur; wilk: wilczura (szkaradny i futro z wil-

ków).

7. Osoba sprawnoci bez adu na -ua: gadacz: ga-

dua.
8. Osoba dua a n ieokrzesana na -al: syn: synal,

mieszkaniec gór: góral . . .

II. Cjemiia wielko a dodatnia jako.

Pitna : -k/-c, -in, , -, -, -1, kombinuj si melora-

ko ze sob i z jinnymi narostkami.

1. Przedmioty mniejsze; pitnem narostek -k w na-

rostach: -ek, -ka^ -ko; -yk, -ik\ w 2gim stopniu mniejszoci

dodaje si drugie -k, a pierwsze si mikczy na -cz; np.

chop cór-a dzlew-a so-c-e ko
chlop-ek. cór-\.-a dew-^-a^ son-k-o ko-i\i
cMop-ec2-ek, cór-ecz-k-a, dziew-ecs-k-a^ son-ecs-k-o ko-icz-eh.

chop-cs-yn-a dziew-cz-yn-a

cMop-cz-yn-k-a dziew-cz-yn-k-a

Te Rzeczowniki nazywaj zdrobniae, lepiej moe
zmalae.

Po narocie -uch: kwiatek: kwiatuszek^ garnek: garnuszek^

ppek: ppuszek., jabko: jabuszko.

2. Przedmioty junackie tj. mode a dziarskie;
pitno: -ak; np.

chop- chop-Sik, chop-acz-ek., chop-acz-yn-a, chop-acz-yn-k-a;

chop-acz-., chop-acz-t-k-o \ dzie-, dzied-ak, dzie-acz-ek

;

krzy, krzy-ak, (pajk u nas najwiksz}).
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,^ 3. Przedmiot}^ mode a sprawne w wieku niby

podrostka; pitno -c lub -cz w narostach; -ec, -yc^

' -ycz^ -iz ; np.

Stach sd-a siostr-a . pan
Btasz-yt sd-ic sióstrz-yo^-a pa-iez

siostrz-yc8-h-a pa-icz-yh.

-ic, — ~yca!-ica

Mop
chop -c^

chlop-cz-yh

4. Przedmioty wte; pitno -ina; np.

chop (dziet) ttuarz jawor
chop -i\\-a die-in-a twarz-yn-a jaworz-jn-a
chop -in-h~a dzteó-in-h-a twarz-yn-ha

dzie-in-ecz-k-a

5. Przedmioty nam przyjemne, bo niby malekie
a nadobne; pitno -k w narostach: -enko^ -eka; np.

chop cMop-e-lio^ ryh-a ryh-e-li.a, sow-o siótu-e-li,o.

w pieniach ludu czsto brmienie to uroku nadaje wysowieniu: rodzi-
neJca, dziewczyneJca, koszuleJca, serdeJco . , . Jzyk ruski, w to brzmienie
opywajc, szczególnie miym i pieszczotliwym si sta; np, matyneJca i wa-
turlka, d'iuczynolca, perepyoJca przepiórka, wdowoka, kttmoka , hierny-
czoka, riczeka rzeczka, hoiowoka, hodyneka, kozaczeko, kryoka
Bkrzyda ....

6. Osoby i zwierzta jeszcze malekie na - przy

narostku -t w zgosce : -t (-t) ; np.

chop niemow-a ptak kur
ckop'- niemowl- ptasz- kur-cz-
chop -t-k'0 niemowl-i-k-o ptasz-t-k-o kur-cz-t-k-o
chop 'O^t-ecz-k-o kur-cz-t-ecz-k-o

7. Przedmioty spieszczone (pitna rozliczne)

albo due, np.

Bolesaiu dziad
Bolesat€'^-o dziad-o
Bolesatv-m
Bolesaw-u-o dziad-u-o

albo drobne, np.

Bol-^-o

Bol-m
Mir-u-o
Mir--u-o
Ed-u\-o
JEd-ul-e-k-o

Ka-o
Jdr-u
Mar-y
Mar-y-a
Mar-yha
Mar-yl-k-a itp.

Drobne przedmioty spieszczone daj Rzeczowniki praw-

dziwie zdrobniae.

Tak mówiny : tatecio, wujcio^ ocio^ usio^ nosio^ gobecio^ wo-
sio^ palusio^ mamcia^ rcia, nózia^ buzia . . . tatu^ Ja, Pietru^
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Maciu^ Zosia^ Jadwisia^ Bósia . . . tatujt,(,uy nvx^,r.^r..^^ ^.^„„..fr

siostrunia . . . tatulo^ matula^ gbula ... i róne poczenia ty'/,

pitn: tatucio^ Maryleczha^ gbuTka . . .

Powysze pieciwe zmiany Rzeczowników s za-

let, jali si ani jinne jzyki sawiaskie, wyjwszy ruski,

pochlubi nie zdoaj.
Lud czeski, krom' takich, jak : tafinek, matninka, rucziczka^ hubiczka,

posuguje si niemieckimi*: Pepi, Kati, Toni . . .

Cieniowanie przedmiotów rozmajite.

Róne Rzeczowniki pierwotne i pochodne, a nawet sowa
rodzajowane, za Rzeczowniki wzite, rozlicznie cieniuj znaczenie^

wedug natchnienia lub pomysu mówicego Polaka; np.

mdrzec pisarz miay gupiec pisarz rebiec
mdrek^ pisarek^ miaek^ guptak, pismak, rebak,

pan junak siwy biegus paplacz nabona
panosza, Junosza, siwosz, biegun, papluga, nahonil

wity : iitoszek, szlachcic : sztachetka, dziecko : dzieciuch, uparty
:J

uparciuch itd. zamiast: zmarzhj, okopcony, mierdzcy

Stopniowanie przyniiotn.

Rzeczowniki, z Przymiotników wyrabiane na -o, stop-

niuj si jak Prz}>miotniki.

wielko mao wysoko mdro
wikszo mniejszo wyszo mdrszo

najwikszof najmniejszo, najwyszo, najmdrszo.

Cieniowanie przymiotów,

-ot a -o, -o.
dohrota czystota szczerota ndzota cnota

dobro czysto szczero ndzno cnotUwo.
Tak: prostota naiwno i w estetyce tyle, co niewymuszo-

no, a prosto o kierunku; ciepota temperatura a ciepo . . .

W umiejtnoci mona uywa : pii^knofa, dohrota, prawdota (das Scióne,
Gute und Wahre) dla rónicy od piknoci, dobroci, prawdy.

-o a -stwo, -estwo.

mnogo przeciwno hezecno niedono dostojno

mnóstwo przeciwiestwo bezecestwo niedoztwo dostojestwo.
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